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يادداشت- 1

سايه روشن هاي سند همكاري  
25ساله با چين

به  طور كلي كشورها در حوزه 
مناسبات بين المللي به دنبال 
اس��تيفاي منافع مل��ي خود 
هستند. اساسا حوزه سياست 
خارجي در كشورهاي مختلف 
با اين هدف تعريف شد كه بتواند 
منافع ملي قلمروهاي مختلف 
را در سطح جهاني احصا كند. 
طبيعي است ايران نيز از دل روابط با كشورهاي مختلف 
به دنبال اهداف كلان مورد نظر خود است. به  طور كلي در 
ايران دو گرايش كلي در حوزه سياست خارجي وجود دارد. 
گروهي به دنبال بهبود مناسبات ارتباطي با جهان غرب 
هستند و معتقدند كه با توجه به هژموني كشورهاي غربي 
در عرصه هاي مختلف، مسير توسعه و پيشرفت كشور از 
دل بهبود روابط با غرب مي گذرد. دسته ديگري نيز هستند 
كه معتقدند مسير رستگاري از شرق عالم و توسعه روابط 
با كشورهاي شرقي عبور مي كند. حكومت پهلوي را شايد 
بتوان نمونه برجسته تفكراتي در نظر گرفت كه غرب را قبله 
آمال خود تصور مي كرد. در براب��ر اين رويكرد گروه هاي 
ديگري نيز در تاريخ معاصر كش��ورمان وجود داش��ته و 
همچنان نيز دارند كه معتقدند مسير رستگاري اقتصادي، 
ارتباطي و راهبردي ايران از ش��رق مي گ��ذرد. گروه هاي 
سمپات چپ، ماركسيس��ت ها و طرفداران سوسياليسم 
از جمله طرفداران اين ديدگاه محسوب مي شوند. مبتني 
بر اين تفكرات افراطي بود كه جمهوري اسلامي از ابتداي 
تشكيل، ش��عاري ذيل عنوان نه شرقي، نه غربي را مطرح 
كرد تا در بطن گروه بندي هاي دوران جنگ س��رد خود را 
مستقل و بدون وابستگي به قدرت هاي وقت معرفي كند. 
اين رويكرد در سطح جهان بعد از فروپاشي اتحاد جماهير 
شوروي دچار تغيير ش��د. بعد از فروپاشي اتحاد جماهير 
ش��وروي در س��ال هاي ابتدايي دهه90 ميلادي، برخي 
انديشمندان مانند فرانسيس فوكوياما از پايان تاريخ سخن 
گفته و اعلام كردند از منظر سياس��ي و تاريخي، جهان به 
پايان خود رسيده اس��ت و غرب به عنوان يگانه هژموني 
باقي مانده در جهان، ديگر رقيبي روبه روي خود نمي بيند. 
بنابراين تاريخ به انتها رسيده است. رويكردي كه بسياري از 
تحليلگران از همان آغاز، آن را بي اساس و بدون بنيان هاي 
واقعي دانستند. در اين برهه برخي از تحليلگران هوشمند 
اعلام مي كردند كه جهان آبستن تحولات تازه اي است كه 
در دهه هاي آينده مسير تازه اي را براي تاريخ ترسيم خواهند 
كرد. گذشت ايام نيز نشان داد نه تنها هنگامه پايان تاريخ 
از راه نرسيده، بلكه بازيگران جديدي قرار است در عرصه 
جهاني ظهور كرده و در ش��مايل ي��ك رقيب جدي براي 
هژموني امريكايي ايفاي نقش كنند. از منظر تئوريك هِگل 
متفكر آلماني، نظريه جالبي را در خصوص حركت تاريخي 
جهان ارايه مي كند. هگل معتقد است كه حركت تاريخي 
جهان، نمادي از حركت وضعي زمين است. يعني همان 
طور كه آغاز تمدن بشري در خاورميانه )ايران، مصر، بابل 
و...( شكل گرفت و در گام بعدي پايه هاي تمدني در غرب 
ايجاد شد. در مرحله بعدي نيز هژموني تمدني در شرق آسيا 
شكل مي گيرد و نهايتا باز هم پايه هاي تمدني به محل تولد 
خود در خاورميانه و بين النهرين باز مي گردد. اين رويكردي 
است كه هگل نسبت به حركت تمدني تاريخ دارد و آن را به 
شكل يك دايره ترسيم مي كند. واقعيت هاي نظام بين الملل 
و تحولات تمدني نشان مي دهد برخلاف برخي تصورات در 
خصوص حركت خطي تاريخ و رسيدن به نقطه پايان )مانند 
نظريه فوكوياما( به نظرمي رسد كه تاريخ در حركتي دوار 
در حال طي كردن مقام هاي گوناگون است. در ميان اين 
تحولات، ايران در سال هاي پس از پيروزي انقلاب اسلامي 
با استفاده از راهبرد نه شرقي و نه غربي تلاش كرد تا رويكرد 
مختص به خود در عرصه جهاني داشته باشد. اما تحولات 
پس از جنگ جهاني دوم نش��ان داد كه اين سياست قادر 
نيس��ت منافع مورد نظر ايران را تامين كند. محمدجواد 
ظريف يكي از نخستين چهره هايي بود كه تفسير تازه اي 
از سياست نه شرقي و نه غربي مبتني بر تحولات روز ارايه 
و اعلام كرد، روي ديگر سكه سياست نه شرقي و نه غربي 
را مي توان ذيل عنوان»هم شرقي، هم غربي «تعريف كرد. 
ظريف با هوشمندي اعلام كرد ايران بايد تنوع قابل توجهي 
در سياس��ت خارجي خود ايجاد كند و اجازه ندهد، يك 
بلوك قدرت خاص )ش��رق يا غرب( بر مناسبات ارتباطي 
كشور سيطره پيدا كنند. بر اس��اس اين دكترين تازه بود 
كه محمدجواد ظريف در عين ح��ال كه به دنبال بهبود 
مناسبات ارتباطي و اقتصادي با كش��ورهاي غربي از دل 
برجام بود، تلاش مي كرد تا قراردادهاي بلندمدت همكاري 
با چين و روسيه را نيز عملياتي سازد. البته برخي گروه هاي 
تندروي داخلي نسبت به اين تفسير تازه موضع گيري هاي 
تندي كردند و خواستار توجه صرف تصميم سازان كشور 
به كشورهاي شرقي شدند و نسبت به ارتباط با كشورهاي 
غربي حساس��يت هاي فراواني از خود نشان دادند. بعد از 
خ��روج ترامپ از برجام، ايران به  طور طبيعي مناس��بات 
نزديك تري را با چين و روس��يه ايجاد كرد. از سوي ديگر، 
برنامه ريزي چين براي اجراي ايده يك كمربند يك جاده، 
فضاي همكاري هاي بيشتر ميان ايران و چين را تقويت كرد. 
پي ريزي قرارداد همكاري 25 ساله با چين و در عين حال 
برنامه ريزي براي توسعه روابط 20 ساله با روسيه ماحصل 
اين دوران تازه ارتباطي اس��ت. بر اساس قرارداد 25 ساله، 
ايران سرمايه گذاري 400 ميليارد دلاري در ايران خواهد 
كرد و به روند توسعه زيرساخت هاي ايران كمك مي كند. 
ادامه در صفحه 2 ايران هم متعهد شده تا...  
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تجربه سال هاي گذشته به 
خوبي نشان داده كه اقتصاد 
ايران ظرفيت ه��اي خوبي 
براي حض��ور در عرصه هاي 
بين الملل��ي دارد ام��ا اينكه 
با چقدر توانس��ته ايم از اين 
ظرفيت ها اس��تفاده كنيم، 
نياز ب��ه آسيب شناس��ي و 

بررسي هاي گسترده تر دارد. 
تجرب��ه دوره برجام و پس از آن بايد بس��يار براي ما 
مهم و حياتي باش��د. در دوره اجراي برجام، جلسات 
مختلفي با شركت هاي خارجي برگزار شد و بسياري 
از آنها وعده هاي فراواني براي حضور در ايران دادند 
اما در عمل وقتي نخستين تهديدها براي تحريم هاي 
جديد مطرح شد، بسياري از آنها ايران را ترك كردند.

در چنين شرايطي بود كه دوره كوتاه رشد اقتصادي 
قابل توج��ه، با ركود تورمي جديد جايگزين ش��د و 
اقتصاد ايران از اين محل بس��يار آس��يب ديد. با اين 
وجود ما در ح��وزه صادرات توانس��تيم آمارهايي را 
به ثبت برس��انيم كه با توجه به محدوديت ها، قابل 

قبول بود.
يكي از درس هايي كه اين مدت براي ما داشته نقش 
و س��هم بخش خصوصي چ��ه در دور زدن تحريم ها 
و چ��ه در تامين نيازهاي ارزي كش��ور بوده اس��ت. 
صادركنندگان غيرنفتي با وج��ود آنكه تحت تاثير 
تحريم ها، هزينه مضاعفي را متحمل شده اند اما در 
عين حال توانسته اند ارز را به كشور بازگردانند و در 
اختي��ار وارد كنندگان قرار دهن��د. اين موضوع بايد 
براي دولت اين نتيجه را داش��ته باش��د كه هرجا به 
بخش خصوصي اعتماد ش��ده، نتيجه موفقيت آميز 
بوده و باي��د در اين عرصه براي افزايش قدرت بخش 

خصوصي برنامه ريزي شود.
از سوي ديگر ما با مشكلات داخلي دست به گريبانيم 
كه لزوما به تحري��م ربطي ن��دارد. در واقع بايد اين 
س��وال را خود بپرس��يم كه در صورتي كه تحريم ها 
كنار بروند، اقتصاد ايران چه ظرفيتي براي استفاده 
از فضاي جديد خواهد داش��ت؟ ما در حوزه صادرات 
همچنان درگير صادرات فله اي و مواد اوليه هستيم، 
در ش��رايطي كه صادرات كالاهايي با ارزش افزوده 

بالاتر براي ما سودي بسيار بيشتر خواهد داشت.
از سوي ديگر، توليدكنندگان و صادركنندگان ايراني 
با مش��كلات و محدوديت هايي دس��ت ب��ه گريبان 
هستند كه هم هزينه توليد را بالا مي برد و هم براي 
حضور آنها در بازارهاي بين المللي مش��كلاتي را به 
وجود مي آورد. اگر بنا باشد ما از ظرفيت هاي اقتصاد 
جهاني اس��تفاده كنيم و چه در صورت رفع تحريم و 
چه در صورت باقي ماندن شرايط فعلي از اين محل 
سود كنيم، بايد اين مشكلات ساختاري را كنار بزنيم 

و فضا را براي سرمايه گذاران باز كنيم.

ب��ه نظ��رم موض��وع انتصاب 
برخي افراد غير متخصص در 
حوزه ه��اي كام��لا تخصصي 
اقتصادي و راهبردي، مساله اي 
فراتر از يك شخص و يك گروه 
خاص، بلكه مقوله اي است كه 
به طور مستقيم با روند توسعه 
كشور در ارتباط است. بررسي 
تحليلي مسير توسعه در كشورهاي مختلف نشان مي دهد، 
يكي از مهم ترين الِمان ها براي تحقق پيش��رفت پايدار 
جوامع، اصل شايسته س��الاري و استفاده از رويكردهاي 
علمي و تخصصي در امور مختلف اس��ت. بر اساس اين 
دكتري��ن كلي، حض��ور افراد متخص��ص در حوزه هاي 
مختلف، كم��ك مي كند تا كش��ورها از گرفتار ش��دن 
در گرداب ه��اي پايان ناپذير آزم��ون و خطا رهايي پيدا 
كنند. اساس��ا اين ويژگي علم است كه تصميم سازي ها 
را به مرزهاي قطعيت نزديك مي س��ازد و آنها را از ورطه 
نسبي گرايي دور مي سازد. علم بعد از آزمون و خطاهاي 
لازم، حكم مي كند كه 2 ضرب در 2 مي شود چهار. وقتي 
اين حكم صادر شد، ديگر دليلي وجود ندارد كه بر سر اين 
موضوع كه دو دو تا، چند مي شود، بحثي صورت گيرد. اين 
معادله در هر زمان و هر مكاني به همين شكل ظهور پيدا 
مي كند. كساني كه به رويكردهاي علمي تسلط دارند و 
در عين حال تخصص و تجارت لازم را نيز كسب كرده اند، 
براي اجراي امورات مختلف نيازي به آزمون و خطا ندارند. 
)حداقل كمتر دارند( اما در نقطه مقابل افراد و جرياناتي كه 
بدون تجربه، دانش و تخصص، سكان هدايت بخش هاي 
مختلف را به دس��ت مي گيرند، به دليل عدم تس��لط در 
موضوعات تخصصي، مسائل را كاملا نسبي مي بينند و 
مدام در مرحله آزم��ون و خطا قرار دارند. بنابراين انتقاد 
از حضور اف��راد غير متخص��ص در راس هرم مديريتي 
نهادهاي كليدي، انتقاد از فرد يا شخص خاصي نيست، 
بلكه انتقاد از رويكردي است كه اقتصاد و مديريت كشور 
را از مسير توسعه پايدار منحرف مي سازد. وقتي مديري 
تس��لط لازم در حوزه فعاليت مورد نظر را نداشته باشد، 
قادر به اعمال نظارت هاي قانوني نيس��ت. در اكثر مواقع 
اين دسته از مديران تحت تاثير معاونان و مشاوراني قرار 
مي گيرند كه بر خلاف مدير مورد نظر به موضوع تسلط 
دارند و تلاش مي كنند تصميم سازي هاي كلان را به نفع 
خود برنامه ريزي و هدايت كنند. بسياري از تخلفات بزرگ 
اقتصادي كشور طي سال ها و دهه هاي گذشته ناشي از 
استقرار يك چنين ساختار اشتباهي بوده است. مديري 
براي پست خاصي انتخاب مي شود، در حالي كه تخصص 
و تجربه لازم در حوزه مورد بحث را ندارد. در مرحله بعد، 
معاونان و مشاوراني س��كان هدايت شركت، وزارتخانه 
يا س��ازمان مورد نظر را به دس��ت مي گيرند كه با هدف 
سوداگري در اين مسير وارد ش��ده اند. واقع آن است كه 
بخش هاي كلان اقتصادي به طور كلي از پيچيدگي هاي 
ادامه در صفحه 7 فراواني برخوردار هستند.   

نخس��تين لايح��ه بودج��ه 
س��الانه ش��هرداري در دوره 
جديد مديريت شهري تهران 
ديروز تقديم پارلمان ش��هري 
پايتخت شد. اين بودجه نسبت 
به بودجه اصلاح ش��ده س��ال 
جاري، 51 درصد رش��د يافته 
و به 57 هزار ميلي��ارد تومان 
نزديك شده است. رشد 51 درصدي بودجه سال 1401 
شهرداري تهران با توجه به تورم 43.4 درصدي موجود 
در اقتصاد كشور، به طور خالص حدود 7.6 درصد نسبت 
به قيمت هاي س��ال جاري »بسط« يافته است. در عين 
حال، اين بودجه نشانه اي از اميدواري مسوولان شهرداري 
نسبت به رفع دو ريسك سيستماتيك اين روزهاي اقتصاد 
ايران و تلاش ب��راي حذف يك ريس��ك دروني قلمداد 
مي شود. با توجه به اظهارات ديروز عليرضا زاكاني، شهردار 
تهران در صحن علني ش��وراي ش��هر، به نظر مي رسد، 
تدوين كنندگان لايحه بودجه سال آتي تهران، هم نسبت 
به رفع تحريم ها و هم نسبت به كنترل موثر ويروس كرونا 
در كشور و كم رنگ شدن نقش آن در مناسبات اقتصادي 
و اجتماعي خوش بين هستند. همزمان، تلاش خواهند 
كرد تا به گفته زاكاني »قفل« بسته بر درآمدهاي ناشي از 
ساخت و ساز را با عبور از طرح »تفصيلي« تهران بازكنند. 
به اين ترتيب، به گمان بودجه نويس��ان شهرداري، اين 
ريسك درون بخش��ي نيز از كار خواهد افتاد و بار ديگر، 
درآمدهاي حاصل از اعطاي مجوز ساخت و ساز و فروش 
تراكم به سال هاي قبل از سال 92 بازخواهد گشت. اگرچه 
خوش بيني بودجه نويسان شهرداري به رفع تحريم ها و 
بي اثري كرونا بدون پشتوانه نيست و با توجه به مذاكرات 
در حال انجام در وين و همچنين شرايط مثبت ايجاد شده 
در پي واكسيناسيون همگاني تحقق اين دو هدف ممكن 
است، اما مساله رش��د 73 درصدي درآمدهاي ناشي از 
ساخت و ساز در لايحه بودجه سال آتي تهران به سادگي 
ميسر نخواهد بود و دست كم دو اشكال اساسي دارد. اول 
اينكه صدور مجوز و پروانه ساخت فراتر از طرح تفصيلي 
تهران در حكم خام فروشي »نفت« توسط دولت و كسب 
درآمدهاي به اصطلاح بادآورده اس��ت. نتيجه بلافصل 
تراكم فروش��ي، افزايش شديد قيمت زمين در پايتخت 
بوده و خواهد بود. در سال هاي گذشته بارها كارشناسان 
نسبت به شهرفروشي هش��دار داده اند و مسوولان وقت 
شهرداري را تش��ويق به ايجاد درآمدهاي پايدار شهري 
كرده بودند. درآمدهايي كه پش��توانه قانوني نيز دارند، 
مانند اخذ عوارض س��الانه از املاك به ميزان يك درصد 
ارزش روز ملك يا اخذ عوارض تردد از برخي تونل ها، پل ها 
يا بزرگراه ها كه منجر به حذف ترددهاي غيرضروري در 
شهر و سامان يافتن ترافيك نيز مي شود. در اين حال، رشد 
73 درصدي درآمدهاي ناشي از صدور پروانه ساخت فراتر 
از مقررات اعلامي در طرح تفصيلي تهران با يك »مانع« 
جدي رو به رو است و آن اينكه حال و روز ساخت و ساز در 

تهران بنا به دلايل اقتصادي و غيراقتصادي مناسب نيست 
و به نظر مي رسد، تكرار الگوهاي پيشين در حوزه ساخت و 
ساز، ديگر مقدور نباشد. آنگونه كه مركز آمار ايران گزارش 
كرده است، رش��د تعداد پروانه هاي ساختماني در سال 
1396 ب��ه 19.2 درصد )10 هزار و 300 فقره( رس��يده 
بوده است اما اين شاخص در س��ال 97 تنها 6.7 درصد 
رشد كرده و به 10 هزار و 900 فقره مي رسد. در سال هاي 
98 و 99 نيز تعداد پروانه هاي ساختماني دچار افت شده 
و به ترتيب به 9 هزار و 300 فقره )منفي 14.6 درصد( و 
7 هزار و 200 فقره )منفي 22.9 درصد( بالغ شده است. 
اين ش��اخص در بهار و تابستان سال جاري نيز نسبت به 
دوره مشابه سال قبل به ترتيب، افت منفي 14.8 و منفي 
16.2 درصدي را تجربه كرده اس��ت. بر اساس پژوهش 
انجام شده، افت تمايل به سرمايه گذاري در توليد مسكن و 
ساختمان در بي ثباتي شاخص هاي كلان اقتصادي ريشه 
دارد. اگر چه لغو تحريم ها شرط لازم براي بازگشت ثبات 
به اقتصاد ايران است اما شرط كافي نيست و دستيابي به 
ثبات اقتصادي مستلزم اصلاح ساختارها و سياست هاي 
اقتص��ادي دولت و همچني��ن صرف زمان اس��ت و در 

كوتاه مدت دست يافتني نيست.
اين در حالي است كه »قابليت زيست پذيري« پايتخت 
به ش��دت افت كرده اس��ت. تهران از س��ويي در معرض 
ريسك ها و مخاطرات طبيعي متعددي همچون زلزله، 
فرونشس��ت زمين و مخاط��رات غيرطبيعي همچون 
ترافي��ك، آلودگي هوا، افزاي��ش ناامني هاي اجتماعي، 
شكاف طبقاتي، فقر و... قرار دارد و از سوي ديگر، زندگي 
در پايتخت و به ويژه هزينه تامين مسكن )سهمي بيش 
از 60 درصد از سبد هزينه خانوار(، بيش از جذابيت هاي 
اين شهر، افزايش يافته است و از همين رو، شاهد دو نوع 
مهاجرت از تهران هس��تيم. مهاجرت به خارج از كشور 
)خروج سرمايه( و مهاجرت به مناطق خوش و آب و هواي 
داخلي )س��رمايه گذاري در املاك شمال ايران( . در اين 
حال، شايد مسوولان شهرداري تهران، گوشه چشمي به 
ساخت و ساز در بافت فرسوده و بافت هاي ناپايدار شهري 
داشته باش��ند كه طبق سخنان ديروز زاكاني در شوراي 
ش��هر دارند. اين در حالي است كه س��اكنان اين دسته 
از بافت هاي ش��هري از پرداخت عوارض نوسازي معاف 
هس��تند و در نتيجه نمي توان روي درآمد ساخت و ساز 
در اين مناطق حساب باز كرد. در واقع، كمك مسوولان 
ش��هري و دولتي به احياي اين دسته از بافت ها به معني 
س��رمايه گذاري در كاهش مخاطرات ناش��ي از بلاياي 
طبيعي احتمالي در آينده اس��ت. نوعي سرمايه گذاري 
كه ب��ه گفته دكتر علي بيت الله��ي، رييس بخش مركز 
زلزله شناسي مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي، هر 

واحد از آن، 15 برابر سوددهي دارد. 
با توجه به اين موارد مي توان گفت كه بودجه انبس��اطي 
س��ال آتي تهران، بيش از حد خوش��بينانه تدوين شده 
است و احتمالا در سال آينده همچون بودجه سال جاري، 

اصلاحيه خواهد خورد.

مش��خص نبودن پارامترهايي 
همچ��ون مذاك��رات و قطعي 
شدن بودجه از جمله موضوعات 
مهمي است كه بر بازار سرمايه 
تاثيرگذار اس��ت. اين دو مولفه 
تعيين كنن��ده پارامتره��اي 
تاثيرگذار بر ب��ازار همانند نرخ 
دلار، نرخ حق انتفاع معادن، نرخ 
خوراك پالايشگاه ها و پتروشيمي ها و نرخ انرژي و... هستند.

در بودجه رديفي به تك نرخي شدن ارز اختصاص داده شده 
كه بر نرخ اين دو ارز نيز تاثير مي گذارد. هرچند شركت ها 
با همان نرخ س��نا كه پايين تر از نيما است، فروش خوبي 
داشته اند، اما با نهايي شدن قانون بودجه، بي ترديد مشخص 

مي شود نرخ دلار در سال آينده به چه سمتي خواهد بود.
با توجه به اينكه متوليان بانك مركزي شناخت كاملي از 
بازار س��رمايه دارند و اكنون در بهترين حالت هماهنگي 
ميان بانك مركزي و بازار سرمايه هستيم، به نظر مي رسد 
اين نرخ كاهش خواهد يافت و شاهد كاهش آن طي يك 
ماه اخير بوده ايم. اما به دلايلي كه عنوان شد، اين موضوع 
تاثير چنداني تا الان بر بازار نداشته اما بر روند بازار تاثيرات 

اثربخش خود را خواهد گذاشت.
مشكل اصلي فعلي بازار سرمايه را فقدان نقدينگي و اعتماد 
است. اگر بخشي از نقدينگي از بازارهاي موازي كه اكنون 
دچار حباب هاي شديدي هستند به بازار سرمايه منتقل 
شود، شاهد يك حركت بزرگ در بازار سرمايه خواهيم بود. 
بايد به اين نكته توجه داشت كه كمتر از 6 ماه به فصل مجامع 
مانده و انتظار مي رود در مجامع، شركت ها سودهاي جذابي 
تقسيم كنند و DPS سال جاري و DPS سال آتي شركت ها 
از رقم بالايي برخوردار باشد. اين موضوع نشان از گزينه هاي 
جذاب در بازار دارد كه تنها به يك محرك همچون نقدينگي 
نياز است تا پتانسيل هاي بازار را به فعل درآورد و بازار به روند 

صعودي خود بازگردد.
بازار سرمايه هم به لحاظ پتانسيل هاي بنيادي درون زا و هم 
در مقايسه با ساير بازارها در بيرون از اين بازار و همچنين 
از نظر متغيرهاي كلان، اكنون در بهترين ش��رايط براي 
سرمايه گذاري است و تنها نياز به جلب اعتماد و نقدينگي 
است تا اين پتانسيل ها مجال بروز يافتن پيدا كنند. اگرچه 
تحريم ها بر ميزان فروش ش��ركت ها تاثيرگذار است، اما 
شركت ها از نظر مبلغ فروش در بهترين شرايط خود هستند 
و از چشم انداز سودآوري بالايي برخوردارند. تورم به عنوان 
مولفه دوم بر شركت هاي دارايي محور تاثير زيادي گذاشته 

و اصلاح قيمتي از ديگر مولفه هاست.
 E به P شركت هاي بورسي در شرايط كنوني از نظر نسبت
و همچنين از نظر قيمتي طي 18 ماه اخير به ارقام بسيار 
جذابي رس��يده اند. بنابراين، از نظر پارامترهاي درون زاي 
بازار مشكل بنيادي وجود ندارد و صنايع بسيار جذابي از 
جمله فلزات اساسي، پتروشيمي و پالايشي و بانك ها در 
بازار سرمايه حضور دارند كه مي توانند مقصد سرمايه گذاري 

قرار بگيرند.

عليرضا تاج برمجيد اعزازيغلامرضا مرحباعباس آرگون
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 روايت وزير اقتصاد 
از ديدار مديران عامل بانك ها با رييس جمهور

 علاءالدين بروجردي: 
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 پرداخت وام هاي خُرد بدون نياز 
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نگراني منتقدان قرارداد 25 ساله

  كاهش ماليات براي توليد 
و اصناف آسيب ديده از كرونا 

  كاهش 1۷ درصدي 
تورم نقطه اي براي بانيان تورم 
50 درصدي قابل تحمل نيست

 از رقم محدود سرمايه گذاري 
تا بدهي بين المللي

پاسخ 
سازمان 
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»تعادل«

 اتصال 
 اقتصاد ايران 

 به جهان چقدر 
مستحكم است؟



دهكده جهاني اقتصاد، اين تعريفي است كه بسياري از 
نظريه پردازان اقتصادي در سال هاي گذشته در تعريف 
وضعيت جهان در آن قرار گرفته ارايه كرده اند، تعريفي 
كه نشان مي دهد تجارت مش��ترك و همكاري هاي 
اقتصادي به يكي از اصلي ترين كار ويژه هاي دولت ها 

در نقاط مختلف جهان تبديل شده است.
هرچند برآوردها نشان مي دهد كه همچنان همكاري 
منطقه اي و تجارت مشترك با همسايگان بخش مهمي 
از اولويت هاي اقتصادي كش��ورها را تشكيل مي دهد 
اما در عين ح��ال حركت هاي جهان��ي و جابه جايي 
محموله هاي اقتصادي ميان تمامي كشورها يكي از 
اتفاقاتي است كه در سال هاي گذشته بر روي اقتصاد 

جهاني سايه افكنده است.
عضويت بخش مهمي از كشورها در سازمان تجارت 
جهاني و تبعيت از دس��تورالعمل هاي آن، گروه هاي 
بين الملل��ي مانن��د اف اي ت��ي اف كه به نظ��ارت بر 
عملك��رد اقتصاد جهاني كمك مي كن��د و روند رو به 
رش��د ص��ادرات كالا و خدمات در ميان كش��ورهاي 
توس��عه يافته و در حال توسعه نش��ان از آن دارد كه 
سياس��ت هاي خودبس��نده اي كه تا چند دهه قبل 
بس��ياري از دولت ها آن را دنب��ال مي كردند ديگر در 
دنياي امروز جايي ندارند. اقتصاد ايران اما در سال هاي 
گذش��ته تا حدي از اين حركت جهان��ي به دور مانده 
است. ايران در س��ازمان تجارت جهاني عضو نيست، 
لوايح مربوط به اف اي تي اف را تصويب نكرده و تحت 
تاثير تحريم ها و محدوديت هاي بين المللي در حوزه 
 تجارت مشترك، صادرات و سرمايه گذاري پيشرفت 
قابل توجهي نداشته اس��ت. هرچند در دوره برجام و 
براي مدتي كوتاه ايران در مسير تبادلات جهاني قرار 
گرفت و از جذب س��رمايه گذاري مستقيم تا قرارداد 
فاينانس دستاوردهايي داشت اما با بازگشت تحريم ها 
بار ديگر شرايط براي حركت در اين مسير دشوار شد. 
جدا از س��رمايه گذاري خارجي ها در اي��ران، يكي از 
اولويت هايي كه مي تواند براي اقتصاد ايران س��ود آور 
شود، سرمايه گذاري كشور در طرح هاي خارجي است. 
امروزه بسياري از دولت ها براي كسب سود و اتصال به 
اقتصاد جهاني اقدام به س��رمايه گذاري در طرح هاي 
بين المللي مي كنند و ضمن كسب سود، درآمد مازاد 
خود را به احس��ن تبديل مي كنن��د.  در ايران اما اين 
روند با سرعت بسيار پاييني دنبال شده و تحريم هاي 
اقتصادي، از سويي دسترسي به منابع درآمدي مازاد 

براي س��رمايه گذاري در خارج از كشور را با دشواري 
مواجه كرده و از سوي ديگر با محدوديت هاي بانكي، 
انتقال منابع مازاد به ديگر كش��ورها نيز مش��كلاتي 
داشته است. موضوعي كه خود را در آمارهاي رسمي 
نيز نشان مي دهد. بررس��ي جزييات سرمايه گذاري 
خارجي ايران نشان مي دهد كه در سال ۱۳۸۰ تمام 
رقم ۸۰۵ ميليون دلار از طريق سرمايه گذاري مستقيم 
خارجي بوده و عملا تا سال ۱۳۸۴ سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار انجام نش��ده است. در سال ۱۳۸۱ با رشد 
حدود چهار برابري، ميزان سرمايه گذاري خارجي به 
۳.۷۴۴ ميليارد دلار و در سال بعد به ۳.۷۵۱ ميليارد 
دلار مي رسد و در سال ۱۳۸۳ با ادامه روند افزايشي به 
۴.۲ ميليارد دلار ثبت شده بود. در ادامه از سال ۱۳۸۴ 
كاهش در سرمايه گذاري خارجي ايران اتفاق مي افتد 
و تا س��ال ۱۳۸۸ به ترتيب ارقام ۳.۴۱۲ ميليارد دلار، 
۱.۹۱۴ ميليارد دلار، ۱.۷۰۹ ميلي��ارد دلار، ۱.۷۹۱ 
ميليارد دلار ميزان سرمايه گذاري خارجي ايران بوده 
است كه بعد از اين افت دوباره روند رو به رشد مي شود.

در سال ۱۳۹۰ با روند رو به رشدي كه در سرمايه گذاري 
خارجي طي ش��ده بود رق��م ۴.۳۲۲ ميلي��ارد دلار 
ثب��ت مي ش��ود ك��ه ۴.۳۱۴ ميليارد دلار آن س��هم 
سرمايه گذاري مس��تقيم خارجي و ۸.۱ ميليون دلار 
براي س��رمايه گذاري در اوراق بهادار بوده است. اما در 
س��ال ۱۳۹۱ بالاترين ميزان سرمايه گذاري خارجي 

ايران طي ۲۰ س��ال گذشته به ثبت رسيد كه ۴.۱۵۲ 
ميليون دلار در سرمايه گذاري مستقيم خارجي و ۳۳۶ 
ميليون دلار آن در اوراق بهادار گزارش ش��ده اس��ت. 
همچنين از سال ۱۳۹۲ به بعد عملا افت سرمايه گذاري 
خارجي براي ايران ثبت شده يعني سال هايي كه هم 
توافق برجام انجام شد و هم در ادامه شدت تحريم ها 
بيشتر بوده است. براس��اس اين گزارش در اين سال 
۳.۳۲۸ ميليارد دلار مجموع سرمايه گذاري خارجي 
ايران بوده كه ۳.۲۶۱ ميليارد دلار در سرمايه گذاري 
مستقيم و ۶۶.۸ ميليون دلار در اوراق بهادار است. اما 
در س��ال ۱۳۹۴ افت قابل توجهي در سرمايه گذاري 
خارجي ايران ثبت مي ش��ود و ب��ه ۹۴۵ ميليون دلار 
مي رسد. بار ديگر در س��ال ۱۳۹۵ يعني بعد از توافق 
برجام، سرمايه گذاري خارجي ايران به ۳.۲۲۳ ميليارد 
دلار رسيده ولي مجدد در سال ۱۳۹۶ با ريزش مواجه 
مي ش��ود؛ به طوري كه در اين سال س��رمايه گذاري 
خارجي ايران ۲.۴۳۰ ميليارد دلار و در س��ال ۱۳۹۷ 
به ۲.۷۰۹ ميليارد دلار رس��يده بود. سال ۱۳۹۸ نيز 
مجموع س��رمايه گذاري خارجي كشور يك ميليارد 
دلار بوده و در سال گذشته ۱.۳۸۸ ميليارد دلار رسيده 
كه ۱.۲۲۴ ميليارد دلار آن س��رمايه گذاري مستقيم 

خارجي و ۱۶۴ ميليون دلار در اوراق بهادار است.
بررسي اين آمارها نشان مي دهد كه عدد سرمايه گذاري 
خارجي اي��ران براي مدتي طولاني به ارقامي كوچك 

محدود شده و بر خلاف بسياري از كشورهاي منطقه، 
آمار قابل دفاعي در اين حوزه وجود ندارد. موضوعي كه 
در كنار محدود كردن سودآوري از اتصال بيشتر اقتصاد 

ايران به روند جهاني نيز جلوگيري مي كند.
جدا از سرمايه گذاري، كشورها براي استفاده از منابع 
بين المللي، وام ها، تسهيلات، فاينانس يا اعتباراتي را 
نيز براي سرمايه گذاري در طرح هاي كلان خود جذب 
مي كنند. هرچند بالا رفتن رقم بدهي هاي خارجي در 
بلندمدت مي تواند اقتصاد كشور را آسيب پذير كند اما 
در كوتاه مدت در كنار نشان دادن اعتماد ساير كشورها 
به روند اقتصادي كشور، مي تواند اعتبارات لازم براي 
توسعه زيرساخت ها را نيز تامين كند. بدهي خارجي 
درواقع شامل تس��هيلات و وام هاي دريافتي خارجي 
پرداخت نش��ده و تعهدات به س��ازمان ها و نهادهاي 
بين المللي مانند بانك جهاني است كه گزارش مركز 
آمار ايران نش��ان دهنده نوس��ان اين بدهي در فاصله 
س��ال هاي ۱۳۹۲ تا سال جاري اس��ت. براساس اين 
گزارش ميزان بدهي خارجي ايران در س��ال ۱۳۹۲ 
حدود ۶.۶ ميليارد دلار بوده كه از اين رقم ۷۷۷ ميليون 
دلار بدهي كوتاه مدت و ۵.۸ ميليارد دلار ديگر بدهي 
ميان مدت و بلندمدت اس��ت. در فاصله اين س��ال ها 
ميزان بدهي خارجي ايران در س��ال ۱۳۹۵تا ۱۳۹۷ 
رقم بالاتري ثبت شده است كه براي سال ۱۳۹۵ حدود 
۱۰.۲ ميليارد دلار و س��ال بع��د ۱۰.۳۶ ميليارد دلار 
گزارش شده است. اما در سال ۱۳۹۶ بيشترين ميزان 
بدهي خارجي ايران با ۱۲.۲ ميليارد دلار گزارش شده 
كه ۴.۲ ميليارد دلار آن بدهي كوتاه مدت و ۷.۹ ميليارد 
دلار بدهي ميان مدت و بلندمدت اس��ت. اما در سال 
۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ نيز ميزان بدهي خارجي ايران بيش از 
۹.۱ ميليارد دلار بوده و در پايان سه ماه اول امسال به 
۸.۷ ميليارد دلار گزارش شده ولي با احتساب معوقات 

.۱۰ ميليارد دلار مي رسد. به حدود ۶
با در كنار هم قرار دادن اين دو شاخص به نظر مي رسد 
دور افتادن اقتصاد ايران از برنامه ادغام با اقتصاد جهاني 
براي مدتي نسبتا طولاني ادامه پيدا كرده و اگر دولت 
راهي براي برون رفت از اين شرايط پيدا نكند، با گذر 
زم��ان، اتصال ب��ه روندهاي جهاني دش��وارتر از قبل 
نيز خواهد ش��د، اتصالي كه شايد گام نخست آن لغو 
تحريم ها باش��د اما در نهايت اصلاح قوانين داخلي و 
سياست گذاري دقيق در اين حوزه، اولويتي غيرقابل 

چشم پوشي خواهد بود.
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برگزاري جلسه دادگاه
سركرده الاحوازيه

اولين جلسه دادگاه »سركرده گروهك الاحوازيه« كه 
متهم به »طراحي و اجراي عمليات هاي بمب گذاري و 
تروريستي متعدد در استان خوزستان از جمله حمله 
به مردم اهواز در جريان رژه هفته دفاع مقدس در سال 
۹۷ است« برگزار شد. اولين جلسه رسيدگي به پرونده 
س��ركرده گروهك الاحوازيه با ن��ام »حبيب فرج الله 
چعب« ملقب به »حبيب اسيود« در شعبه ۲۶ دادگاه 
انقلاب اسلامي به رياست قاضي افشاري برگزار شد. بر 
اساس كيفرخواستي كه صادر ش��ده، اتهام وي »اداره 
و سرگروهي گروه تروريس��تي به نام »حركه النضال 
العربي لتحريرالاحواز« و طراحي و اجراي عمليات هاي 
بمب گذاري و تروريستي متعدد در استان خوزستان و 
تخريب اموال عمومي به قصد مقابله با نظام جمهوري 
اس��لامي ايران« اس��ت. بمب گذاري در اداره مسكن و 
شهرسازي اهواز، عمليات بمب گذاري سازمان برنامه 
و بودجه اه��واز، بمب گذاري در اداره محيط زيس��ت، 
بمب گذاري انتقال خط لوله هاي نفت، بمب گذاري در 
محور انتقال نفت آبادان و اهواز و ماهشهر، بمب گذاري 
در فرمان��داري دزفول و آب��ادان، برنامه ريزي به جهت 
بمب گذاري در دادگس��تري اهواز از اهم موارد تفهيم 
شده به متهم در جريان ابلاغ كيفرخواست بوده است. در 
جريان حمله اين گروهك به رژه هفته دفاع مقدس در 
اهواز، ۲۵ نفر از شهروندان اهوازي شهيد شدند. قاضي 
حجت الاسلام افشاري در نخستين جلسه رسيدگي به 
اتهامات حبيب فرج الله كعب ضمن اعلام رسميت جلسه 
خطاب به متهم ابلاغ كرد كه مواظب گفتار و رفتار خود 
باشد و به حاضرين جلسه نيز گفت كه برخلاف حقيقت 
مطلبي را نگويند سپس نماينده دادستان براي قرائت 
كيفرخواس��ت در جايگاه قرار گرفت و گفت: رياست 
محترم دادگاه بر حسب محتويات پرونده در خصوص 
متهم حبيب فرج الله چعب مشهور به ابوعزيز و ابوحسام 
متولد ۱۳۵۲، ش��اغل در اداره كار كش��ور سوئد، تبعه 
ايران، مس��لمان، اهل خوزستان، ساكن كشور سوئد و 
داراي سابقه كيفري اس��ت كه در تاريخ ۲۳ آذر ۱۳۹۹ 
بازداشت ش��ده و براي وي قرار تامين از نوع بازداشت 
موقت صادر شده است. وزيري با بيان اينكه متهم بيماري 
خاصي نداشته اما متمايل به آشوب گري و داراي حس 
انتقام جويي گفت: حبيب فرج الله چعب متهم به افساد 
ف��ي الارض از طريق تش��كيل و اداره گروهك حركت 
النضال و طراحي و اجراي عمليات هاي تروريس��تي و 
تخريب اموال عمومي است.نماينده دادستان با تشريح 
اقدامات انجام شده توس��ط متهم گفت: اين فرد اقدام 
به عمليات بمب گ��ذاري در فرمانداري اهواز، عمليات 
بمب گذاري در س��ازمان برنامه و بودجه خوزس��تان، 
عمليات بمب گذاري در اداره مسكن و شهرسازي اهواز، 
عمليات بمب گذاري در محيط زيست اهواز، عمليات 
بمب گ��ذاري درخطوط لوله انتقال نفت خوزس��تان، 
عمليات بمب گذاري در فرمان��داري دزفول و آبادان و 
برنامه ريزي جهت انجام بمب گذاري هاي ديگر نموده 
اس��ت. وي ادامه داد: گروهك تروريستي الاحوازيه در 
سال ۱۳۷۸ هس��ته اوليه خود را تشكيل داد و با انجام 
س��ه عمليات بمب گذاري رسما اعلام موجوديت كرد 
و از س��ال ۱۳۸۴ تاكنون مس��تمرا مرتك��ب اقدامات 
وحشتناكي شده است، مثل حمله مسلحانه، سرقت 
مسلحانه، خريد و نگهداري سلاح گرم و ايجاد رعب و 
وحشت و عمليات تروريستي كه منجر به شهادت بيش 
از ۷۴ شهروند شده است. نماينده دادستان خاطرنشان 
كرد: طراحي عمليات هاي اين گروهك در كشورهاي 
سوئد و دانمارك با حمايت عربستان صورت مي گيرد 
و س��ركرده هاي اين گروهك در اين كشورها ساكن 
هستند و با وجود اعلان قرمز صادرشده براي آنها كاري 
براي تحويل اين عناصر به جمهوري اسلامي از سوي 
كشورهاي اروپايي و عربي صورت نگرفته است. نماينده 
دادس��تان در ارتباط با اين گروهك تروريستي گفت: 
اهداف عمليات تروريس��تي گروهك حركت النضال 
شهروندان عادي بوده و با وجود نفرت پراكني قومي، 
بسياري از قربانيان توسط اين گروهك شهروندان عرب 
بودند. اين گروهك در شهريورماه سال ۱۳۹۷ مراسم 
گراميداش��ت هفته دفاع مقدس را م��ورد حمله قرار 
داده اند. وي اضافه كرد: عناصر كروهك حركت النضال 
در حساب هاي كاربري خود در شبكه هاي اجتماعي 
ضمن ارعاب و تهديد، شهروندان ايراني را به خشونت 

فرا مي خواندند.

گفت وگوي مورا و ريابكوف 
درباره برجام

معاون مس��وول سياس��ت خارج��ي اتحادي��ه اروپا و 
معاون وزير امورخارجه روسيه در مسكو درباره برجام 
رايزني كردند. انريكه مورا، معاون مس��وول سياس��ت 
خارجي اتحاديه اروپا كه به مسكو سفر كرده است امروز 
)سه ش��نبه( با انتشار پيامي در حس��اب كاربري خود 
در توييتر از ديدارش با س��رگئي ريابكوف، معاون وزير 
امورخارجه روسيه خبر داد و تاكيد كرد كه گفت وگوهاي 
خوبي با او داشته است. مورا نوشت: نشست بسيار جالبي 
با معاون وزير خارجه روس��يه درباره معماري امنيتي 
اروپا، برجام و ونزوئلا داش��تم. براي اتحاديه اروپا مهم 
اس��ت كه به پرداختن به اين موضوعات و ساير مسائل 
سياس��ت خارجي ادامه دهد. اين سفر در حالي انجام 
شده است كه دور هش��تم مذاكرات ايران و گروه ١+٤ 
با حضور غيرمستقيم امريكا با هدف رفع تحريم هاي 
ظالمانه امريكا عليه كشورمان و احياي برنامه جامع اقدام 
مش��ترك )برجام( بيش از دو هفته است كه به صورت 
فش��رده و جدي در وين، پايتخت اتريش جريان دارد. 
مذاكره كنندگان ارشد ايران و سه كشور اتحاديه اروپا نيز 
با حضور نماينده اتحاديه اروپا پس از دو روز وقفه تشكيل 
جلسه دادند. بر اساس تفاهم انجام شده ميان روساي 
هيات ها، مذاكره كنندگان ارشد جمهوري اسلامي ايران 
و سه كشور اروپايي براي انجام امور مربوط به سمت هاي 
سياسي خود و برخي مشورت ها، موقتا به مدت دو روز از 
جمعه تا دوشنبه به پايتخت ها بازگشتند. در عين حال، 

مذاكرات كارشناسي در اين دو روز ادامه يافت.

آخرين وضعيت فروش
اموال مازاد دولتي

مدي��ركل مديريت ام��وال و دارايي ه��اي دولت در 
وزارت اقتصاد با بيان اينكه معادل ۲۶۳۷ ملك مازاد 
به ارزش تقريبي ۲۸ هزار ميليارد تومان وجود دارد، 
آخرين وضعيت فروش اموال مازاد دولت و موانع آن 
را نيز اعلام كرد.  فاطمه وظيفه دادگر در گفت وگو با 
ايسنا اظهار كرد: به ستاد هماهنگي اقتصادي دولت 
بخشنامه كرديم كه دستگاه ها و وزارتخانه ها به ويژه 
وزارت علوم و وزارت كار و رفاه اجتماعي و تابعين آنها 
چون دانشگاه ها، سازمان تامين اجتماعي، سازمان 
فني و حرفه اي، چه به صورت شفاهي يا چه به صورت 
كتبي در راس��تاي فروش اموال مازاد خود همكاري 
نمي كنند و مصوبه هاي وزارت اقتصاد در اين زمينه 
را اجرا نمي كنند.  وي با بيان اينكه مقررات مربوط به 
فروش اموال دولت انعطاف ندارد، افزود: از سوي ديگر، 
نزديك ۲۴۰۰ ميليارد تومان اموال مازاد داشتيم كه 
به مزايده گذاشته شدند اما برنده نداشتند و علت آن 
اين اس��ت كه اين املاك بزرگ و با ارزش هس��تند و 
خريداران آنها نمي توانند به صورت يكجا اين مبلغ را 
پرداخت كنند و امكان تقسيط و مهلت به خريداران 
اين املاك در قانون براي پرداخت مبالغ وجود ندارد. 
اين مقام مسوول در وزارت اقتصاد ادامه داد: در قوانين 
پيش بيني هايي براي فروش و مزايده اموال مازاد دولت 
صورت نگرفته است. از ديگر موانع فروش اين اموال، 
تغيير كاربري آنهاس��ت كه وزارت راه و شهرس��ازي 
در قانون جه��ش توليد قيد كرده اس��ت كه املاك 
اختصاصي دولت كه در اختيار دستگاه هاست، براي 
ساخت مسكن عرضه شود و تا زماني كه تغيير كاربري 
املاك مازاد دولت صورت نگيرد، عملا نمي توان انتظار 
داشت كه اين املاك براي فروش به مزايده گذاشته 
شوند. دادگر بيان كرد: بسياري از پرونده هاي فروش 
اموال مازاد پش��ت در كميس��يون ماده ۵ بلاتكليف 
هس��تند. در حال حاضر، ۲۶۳۷ ملك كه مشكلات 
حقوقي ندارند و س��ند مالكيت دارند، وجود دارد كه 
وزارت اقتصاد مجوز فروش آنها را صادر كرده است اما 
انجام فروش آنها به تغيير كاربري، شرايط لازم براي 
تحق��ق مزايده، اصلاحات قان��ون و جذب خريداران 
وابسته اس��ت كه تاكنون اين موانع حل نشده است. 
املاك دولت بدين ترتيب اس��ت كه مالك، دولت 
جمهوري اسلامي ايران است و ملك هايي هستند 
كه دولت آنها را به منظور بهره برداري و انجام وظايف 
در اختيار وزارتخانه ها و دستگاه هاي خود قرار داده 
است. مديركل مديريت اموال و دارايي هاي دولت در 
وزارت اقتصاد با بيان اينكه فرآيند فروش اموال مازاد 
از آغاز تا پايان با مقاومت دستگاه ها مواجه مي شود، 
گفت: در راستاي فروش اموال مازاد به شركت هاي 
دولتي و بانك ها ورود نكرديم و اين اموال صرفا اموالي 
هستند كه در اختيار دستگاه ها و وزارتخانه ها براي 
بهره برداري قرار گرفته اس��ت. ارزش املاك مازاد 
شناس��ايي ش��ده تقريبا ۲۸ هزار ميليارد تومان 
است و اين رقم به دست آمده، برآوردي و تخميني 
است. وي با اعلام اينكه همه دستگاه ها دوستدار 
املاك هستند و املاك بسياري دارند، بيان كرد: 
عمده دستگاه ها و نهادهايي كه دارنده اموال مازاد 
هستند، شامل دانشگاه ها، وزارت بهداشت، جهاد 

كشاورزي، نيروهاي مسلح و ... مي شود.

حذف ارز 4200 توماني
پاك كردن صورت مساله است

يك عضو كميس��يون ش��وراها و امور داخلي مجلس 
شوراي اسلامي گفت: حذف ارز ترجيحي به شكل كلي 
در واقع پاك كردن صورت مساله است و تأثير منفي روي 
 بازار مي گذارد. حسين محمد صالحي درباره افزايش 
روز افزون قيمت برخي از كالاها و فشار بر سفره مردم، 
اظهار كرد: با وجودي كه هنوز ارز ترجيحي حذف نشده 
اس��ت، اما بار رواني آن بر قيمت كالاها تأثير گذاشته و 
چون نهاده هاي دامي، دارو و تجهيزات پزش��كي از ارز 
ترجيحي بهره مي برند، اگر ارز ترجيحي اين اقلام حذف 
ش��ود قيمت ها سرس��ام آور بالا مي رود، همانطور كه 
هم اكنون بار رواني اين امر سبب شده قيمت اين اقلام 
افزايش ياب��د. وي افزود: براي مثال وقتي ارز ترجيحي 
نهاده هاي دامي حذف مي شود دامدار بايد ارز ترجيحي 
نهاده هاي دامي را آزاد تهيه كند كه به همين دليل قيمت 
گوشت و لبنيات افزايش زيادي پيدا مي كند و تأثير منفي 
بر بازار خواهد داشت. نماينده مردم چادگان، فريدن و 
فريدونشهر در مجلس، گفت: وقتي ارز ترجيحي حذف 
مي شود بايد ببينيم درآمد حاصل از حذف ارز چگونه 
روي سفره و معيشت مردم تأثير مي گذارد. هرچند كه 
حذف ارز ترجيحي باعث مي شود كه جلوي بسياري از 
اختلاس ها و مفاسد گرفته ش��ود، اما حذف آن هم در 
واقع انتخاب، ميان بد و بدتر است. دولت مي تواند ساز 
وكاري بينديشد تا از درآمد حاصل از حذف ارز ترجيحي 
مس��تقيماً اين كالاها را وارد كند و اين مسووليت را به 
بخش خصوصي واگذار نكند تا از فساد جلوگيري شود 
و بار رواني روي بازار وارد نشود. محمد صالحي تصريح 
كرد: اگر اين رويه همچنان ادامه پيدا كند تا چندماه آينده 
تورم صعودي مي شود. نظارت فعلي روي قيمت كالاها 
كافي نيست و دولت بايد در توزيع يارانه نظارت و مديريت 
اصولي داشته باشد تا يارانه اي كه قصد دارد بابت حذف ارز 
ترجيحي به دهك هاي پايين اختصاص دهد بدون هيچ 
مشكلي اين امر را انجام دهد و بدون شك تأثير مثبت آن 
از بار رواني كه روي بازار ايجاد مي شود، بسيار كمتر است. 
اين عضو كميسيون شوراها و امور داخلي مجلس، افزود: 
حذف ارز ترجيحي به ش��كل كلي در واقع پاك كردن 
صورت مساله اس��ت و تأثير منفي روي بازار مي گذارد. 
حذف ارز ترجيحي شامل س��ه كالاي مهم نهاده هاي 
دامي، دارو و تجهيزات پزش��كي مي ش��ود. تجهيزات 
پزشكي كه وزارت بهداشت وارد مي كرد، اكنون به صفر 
رس��يده و هيچ بودجه اي ب��راي وارد كردن تجهيزات 
اختصاص نيافته است. براي مثال دستگاه هاي »سي تي 
اسكن« با ارز ترجيحي وارد مي كردند، اما در حال حاضر 

اين تجهيزات وارد نمي شود.

ازرقممحدودسرمايهگذاريتابدهيبينالمللي

سخنگويكميسيونتلفيقمجلس:

اتصال اقتصاد ايران به جهان چقدر مستحكم است؟

هنوز تصميمي براي يارانه و حذف ارز نگرفته ايم

سايهروشنهايسندهمكاري25سالهباچين

سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۱ با 
بيان اينكه هنوز اين كميس��يون مصوبه و تصميمي 
درباره ميزان يارانه نقدي در س��ال آينده نداش��ته 
است گفت: كميسيون تلفيق هنوز درباره حذف ارز 
ترجيحي تصميم گيري نكرده و قرار است در اين باره 

كميته اي بين مجلس و دولت تشكيل شود.
رحي��م زارع در نشس��ت خبري در توضيح جلس��ه 
كميس��يون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ گفت: كميسيون 
تلفيق درباره ارز ترجيجي اقدام خاصي انجام نداده 
است. مقرر شده كميته اي بين مجلس و دولت جهت 
تصميم گيري پيرامون نرخ ارز ترجيحي چه حذف و 
چه ابقاي آن تشكيل دهد، بعد از آن نتيجه نهايي را 

اطلاع رساني خواهيم كرد.
سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ در توضيح 
مصوبات اين كميس��يون گفت: تلفيق در مصوبه اي 
به ش��هرداري ها و س��ازمان هاي تابعه اجازه داد كه 
با تاييد وزارت كش��ور ۱۲ هزار ميليارد تومان اوراق 
مالي اس��لامي منتشر كند همچنين به شركت هاي 
دولتي اجازه انتشار ۱۰ هزار ميليارد تومان اوراق مالي 

اسلامي داده شد.
وي اضافه كرد: درباره آب و برق و گاز روستاها دولت 
مكلف شد ۲۰۰۰ ميليارد تومان در مناطق روستايي 
و ش��هري محروم اوراق مالي اسلامي منتشر كنند. 
به دولت اجازه داده شد براي مقاوم سازي، بهسازي 
و نوس��ازي م��دارس ۳۰۰۰ ميليارد توم��ان و براي 
مقاوم سازي دانشگاه ها و تجهيزات دانشگاه ها ۲۰۰۰ 

ميليارد تومان اوراق مالي- اسلامي منتشر كند.
زارع ادام��ه داد: س��ازمان امور مالياتي مكلف ش��د 
پرونده هاي مالياتي مراكز درماني مربوط به عملكرد 
از س��ال ۱۳۹۸ ت��ا ۱۴۰۰ و تا پايان س��ال ۱۴۰۱ را 
رس��يدگي كرده و درآمد ناش��ي از آن را به حساب 
درآمده��اي مالياتي به خزان��ه واريز كند. همچنين 
دولت در اجراي برنامه ششم توسعه جهت پرداخت 

بدهي تامين اجتماعي مكلف ش��د ۹۰ هزار ميليارد 
تومان سهام ش��ركت هاي بورس��ي و غيربورسي را 
براي پرداخت بدهي س��ازمان تامي��ن اجتماعي و 
تامين اجتماعي نيروهاي مسلح واگذار كند. درباره 
بحث حق الامتياز و حق الس��هم دولت از كاربرهاي 
ارايه دهنده مخابرات به ميزان دو درصد حق الامتياز 
افزايش پيدا كرد كه درآمد آن در حوزه هاي فرهنگي 

هزينه مي شود.
س��خنگوي كميس��يون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ ادامه 
داد: كليه پروژه ها و طرح هاي زودبازده و عام المنفعه 
كه توس��ط گروه هاي جهادي و بسيج سازندگي در 
مناطق محروم و كم برخوردار روس��تايي و ش��هري 
اجرا مي ش��ود، از پرداخت هرگونه ماليات و عوارض 
معاف هستند. همچنين در بحث جمعيت هلال احمر 
و واردات آمبولانس توس��ط اورژان��س و مواردي كه 
در قانون بودجه آم��ده، از پرداخت حقوق ورودي و 

گمركي معاف شدند. وي در پاسخ به اين پرسش كه 
تكليف حذف ارز ترجيحي چه شد، گفت: علي رغم 
توضيحات دولت درباره ارز ترجيحي هنوز برخي از 
نمايندگان قانع نش��دند و نظرات متفاوتي داشتند 
فعلا كميسيون تصويب كرده كه درآمد ارزي دولت 
ب��ا نرخ ETS محاس��به ش��ود. در اين بي��ن دغدغه  
تعدادي از نمايندگان بحث س��لامت اس��ت كه اگر 
ارز ترجيحي براي واردات دارو حذف ش��ود به دليل 
نبود زيرس��اخت ها چگونه مي خواهند مابه التفاوت 
آن را ب��راي مردم جبران كنند؟ ان ش��اءالله تصميم 
نهايي درباره اين موضوع براس��اس واقعيات و تامين 
كالاهاي اساسي گرفته مي ش��ود.وي درباره ميزان 
منابع دولت براي تامين گندم و دارو اظهار كرد: دولت 
۲۵۰ هزار ميليارد توم��ان يارانه براي تامين گندم و 
دارو و نهاده هاي دامي ديده اس��ت اما به دليل نبود 
زيرس��اخت هاي لازم قرار است چند ماه اول اجراي 

اين موضوع يارانه نقدي پرداخت شود اما هنوز نتيجه 
نهايي حاصل نشده كه اگر ارز ترجيحي حذف شود 
بايد چه مقدار يارانه داده شود ما نمي خواهيم ديگر 
مابه التفاوت بين ارز ترجيحي و نيمايي به جيب دولت 
رود چون از جيب مردم است و بايد براي مردم جبران 
شود به هرحال هنوز به نتيجه اي نرسيده ايم قرار است 
كميته اي مشترك بين مجلس ش��وراي اسلامي و 
دولت براي اتخاذ تصميم نهايي گرفته شود خط قرمز 

مجلس و دولت حفظ معيشت مردم است.
سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ درباره 
رقم يارانه هاي نقدي تصري��ح كرد: موضوع يارانه ها 
مربوط به تبصره ۱۴ اس��ت هنوز كميسيون تلفيق 
هيچ تصميمي درباره ميزان يارانه هاي نقدي نداشته 
فقط دولت پيشنهادي درباره يارانه نقدي و معيشتي 
در بودجه آورده ولي كميسيون تلفيق تصميم گيري 

نهايي را انجام نداده است.
زارع درباره برنامه مكتوب دولت جهت ارز ترجيحي 
اظهار ك��رد: س��ازمان برنام��ه و بودج��ه برنامه اي 
غيررس��مي به مجلس ش��وراي اس��لامي داده كه 
احتمالا مح��ض آمادگي ذهني تلفيق بوده اس��ت 
منتظريم دولت نامه مكتوب رسمي براي برنامه اش 
جهت حذف ارز ترجيحي به مجلس داده تا آن را در 
كميسيون تلفيق مورد بررسي قرار دهيم در همين 
راس��تا هم قرار است كميته مش��تركي بين مجلس 
شوراي اسلامي و دولت تشكيل شود كه ساختار آن با 
حضور معاون اول رييس جمهور خواهد بود. در نهايت 

هم تصميم گيري در صحن تلفيق انجام مي شود.
وي در پاي��ان درب��اره ح��ذف وام ازدواج در لايحه 
بودجه گف��ت: يكي از مخالفت ه��اي نمايندگان در 
زمان بررسي كليات درباره تبصره هاي ۱۶ و ۱۸ بود 
پيش��نهاداتي آمده كه اين دو تبصره تنفيذ ش��وند 
اكنون تلفيق در حال بررس��ي تبصره ۶ است و هنوز 

نوبت بررسي تبصره ۱۶ و ۱۸ نرسيده است.

 نيازه��اي چين به انرژي را پاس��خ بدهد؛ ضمن اينكه 
ش��ركت هاي چيني را در اولويت طرح هاي توسعه اي 
خود قرار بدهد. البته بايد توجه داشت هرچند چين به 
زودي از منظر اقتصادي در راس هرم مناسبات جهاني 
مي نش��يند اما هنوز از منظر اس��تراتژيك و راهبردي 
نتوانسته است به اندازه بخش هاي اقتصادي رشد كند. 
پرسشي كه ممكن است در اذهان عمومي ايجاد شود آن 
است كه آيا اساسا چين مي تواند در جايگاه يك شريك 
استراتژيك براي ايران قرار بگيرد و مطالبات ارتباطي و 
اقتصادي ايران را در دورنماي آينده پاسخ بدهد؟ پاسخ 
به اين پرسش قطعا مثبت است. چين نه تنها مي تواند 

سرمايه گذاري ۴۰۰ ميليارد دلاري در زيرساخت هاي 
ايران صورت بدهد، بلكه قادر است اعداد و ارقامي بسيار 
افزون تر را در ايران سرمايه گذاري كند. اما در ازاي اين 
سرمايه گذاري ها، مطالباتي نيز دارد كه ايران مي بايست 
به آنها پاسخ بدهد. تامين نيازهاي انرژيك چين؛ فروش 
نفت با تخفيف بيش از ۳۰ درصدي، اولويت شركت هاي 
چيني در قراردادهاي كلان اقتصادي و... بخشي از اين 
مطالبات است. تجربه حضور چين در كشورهايي چون 
س��ريلانكا، جيبوتي و... نش��ان مي دهد كه اين كشور 
كارنامه چندان درخش��اني در همكاري هاي مشترك 
ندارد. ضمن اينكه هنوز جزييات قرارداد ايران و چين به 

صورت شفاف در اختيار تحليلگران و نمايندگان مجلس 
قرار نگرفته است تا بتوان ارزيابي جامعي از آن داشت. هر 
قراردادي زماني لازم الاجرا است كه در مجلس و ساختار 
قانوني آن كشور تصويب و تاييد شود. سند همكاري هاي 
جامع ايران و چين اين مراح��ل قانوني را طي نكرده و 
تصوير ش��فافي از ابعاد گوناگون آن براي افكار عمومي 
ارائه نشده است. در اين شرايط كارشناسان نمي دانند 
چه موادي در اين قرارداد گنجانده شده است. در نقطه 
مقابل نمونه برجسته يك چنين قراردادهايي با غرب، 
قرارداد مودت بين ايران و امريكاس��ت كه در دهه ۵۰ 
ميلادي به تصويب مجالس ايران و امريكا رسيده است. 

اين قرارداد با جزييات كامل مشخص است و هر زمان 
كه مشكلي در ارتباط ميان دو كشور به وجود  آيد به اين 
قرارداد استناد مي شود. همين امروز شما مي توانيد در 
س��ايت جزييات قرارداد مودت را بررسي كنيد. اما در 
خصوص سند جامع همكاري هاي مشترك با چين )يا 
روسيه( يك چنين مسيري طي نشده است؟ به نظرم 
قبل از هرگونه قضاوت در خصوص قرارداد ۲۵ س��اله 
ايران و چين بايد ديد در بطن اين سند چه گزاره هايي 
گنجانده شده است؟ اطلاعاتي كه آگاهي از آن حق هر 
شهروند ايراني است تا بداند چه مواردي در بطن اين سند 

گنجانده شده است.

ادامه از صفحه اول



گروه بانك و بيمه |
به دنبال جلس��ه رييس جمهور با مدي��ران بانك ها و 
وزير اقتص��اد، رييس ش��وراي هماهنگي بانك هاي 
دولتي با تاكيد بر لزوم برچيده شدن قوانين و مقررات 
دست و پاگير اداري كه فرآيند تخصيص تسهيلات به 
متقاضيان را طولاني مي كن��د، گفت: بانك ها بايد به 
سمت اعتبارسنجي به جاي وثيقه محوري در پرداخت 

تسهيلات حركت كنند. 
وي در جلس��ه رييس جمهور و تيم اقتصادي دولت با 
مديران عامل بانك ه��اي دولتي و خصوصي بر نقش 
محوري بانك ه��ا در تامين مالي بنگاه هاي اقتصادي 
تاكيد كرد و افزود نظام بانكي بايد با حركت به سمت 
اعتبارسنجي به جاي نظام وثيقه محور، نه تنها سرعت 
پرداخت تسهيلات را افزايش دهد، بلكه بازگشت منابع 

به بانك را نيز بيش از پيش تضمين كند.
 در پي برگزاري جلسه رييس جمهور و تيم اقتصادي 
دولت با مديران عامل بانك ها، فرزين با ابلاغ دس��تور 
تشكيل كميته اي به منظور تعيين تكليف واحدهاي 
تمليك شده در اين بانك، تاكيد كرد: اخذ مطالبات از 

بدهكاران، نبايد به تعطيلي بنگاه ها منجر شود.
وي با بيان اينكه وصول مطالبات بانكي الزامي است، 
گفت: وص��ول مطالبات به افزايش مناب��ع در اختيار 
بانك و افزايش توان تسهيلات دهي منجر خواهد شد 
كه نتيجه آن ايجاد اشتغال و توسعه اقتصادي كشور 
خواهد بود. وي با تاكيد بر اينكه در روند وصول مطالبات 
غيرجاري، نباي��د اختلالي در فرآيند فعاليت بنگاه ها 
ايجاد شود، اظهار كرد: بانك ملي ايران كميته اي را به 
منظور تعيين تكليف واحدهاي توليدي تمليك شده 
تشكيل داده و به س��رعت پرونده هاي آنها را بررسي 

خواهد كرد.
وي با تاكيد بر اينكه بنگاه هاي تعطيل ش��ده بايد به 
سرعت تعيين تكليف شوند، اظهار كرد: مالكيت اين 

بنگاه ها يا بايد به سرمايه گذاران جديد داراي اهليت 
واگذار شود يا اينكه اين بنگاه ها بايد از طريق مشاركت 
گروه توسعه ملي تكميل و راه اندازي شده و سپس به 
فروش برس��ند.به گفته فرزين، پيشرفت كار كميته 
پيگي��ري تعيين تكليف واحدهاي تمليك ش��ده به 
صورت هفتگي رصد خواهد شد. به منظور تسريع روند 
فعاليت بنگاه ها و نيز رفع نيازهاي اقتصادي متقاضيان، 
فرايند پرداخت تس��هيلات بانكي به عموم مردم بايد 
آسان تر شود.رييس شوراي هماهنگي بانك هاي دولتي 
با بيان اينكه ۸۳ درصد تامين مالي بنگاه هاي اقتصادي 
كشور توس��ط نظام بانكي انجام مي ش��ود، ادامه داد: 
اقتصاد ايران بانك محور است و بانك ها لازم است در 
اين خصوص نقش مناسبي ايفا كنند.وي به ارزش مالي 
بيش از ۸۰ هزار هزار ميليارد توماني بانك هاي كشور 
اشاره و با بيان اينكه اعتماد مردم به نظام بانكي بسيار 
قابل توجه است، اظهار كرد: اكنون ۸۰ ميليون نفر در 
بانك هاي كشور حساب بانكي دارند و به طور متوسط 

هر يك نفر، ۸ حساب بانكي را به خود اختصاص داده 
اس��ت.فرزين همچنين نقش نظام بانكي را در ايجاد 
شغل قابل توجه خواند و با بيان اينكه بانك ها هر سال 
مبالغ قابل توجهي به منظور ايجاد يا توسعه بنگاه هاي 
اقتصادي اشتغال زا به طور تسهيلات پرداخت مي كنند، 
گفت: اكنون بيش از ۲۳۰ هزار نفر به طور مستقيم و 
غيرمستقيم در نظام بانكي كشور شاغل هستند و بيش 

از اين رقم نيز بازنشسته از بانك ها در كشور داريم.

    پرداخت ۱۵۰ هزار ميليارد تومان
 تسهيلات در ۹ ماهه ۱۴۰۰

وي همچني��ن با بيان اينكه بان��ك ملي، برند نظام 
بانكي است و هدف ما، افزايش فراگيري مالي بانك 
است، به ارايه گزارشي از عملكرد اين بانك پرداخت. 
اين بانك در همه شهرها و روستاها شعبه دارد و ما 
معتقديم اين شرايط بايد حفظ شود.وي همچنين 
به پرداخت ۱۵۰ هزار ميليارد تومان تسهيلات طي 

۹ ماه نخس��ت سال جاري توس��ط اين بانك اشاره 
و خاطرنش��ان كرد: ۴۰ درصد اي��ن مبلغ در قالب 

تسهيلات خرد پرداخت شده است.

    بانك ها در پرداخت سود سپرده ها
 قانوني عمل مي كنند

دبير شوراي هماهنگي بانك هاي دولتي و نيمه دولتي 
تاكيد كرد: بانك ها براساس قانون مصوب شوراي پول 
و اعتبار ملزم به رعايت نرخ س��ود سپرده و تسهيلات 
هستند و هيچ تغييري در اين نرخ ها ايجاد نشده است. 
عليرضا قيطاس��ي در واكنش به اخبار منتش��ر شده 
مبني بر افزايش نرخ سود سپرده در برخي بانك ها، با 
تاكيد بر رعايت نرخ سود قانوني توسط بانك ها، اظهار 
كرد: نرخ سود سپرده براساس بخشنامه بانك مركزي 
اس��ت كه براين اس��اس نرخ ۱۰ درصد براي سپرده 
كوتاه مدت، ۱۶ درصد براي سپرده يكساله و ۱۸ درصد 
براي سپرده هاي دوساله اس��ت. وي با تاكيد براينكه 
بانك ها مجاز نيستند نرخ س��ود سپرده بيشتر از ۱۸ 
درص��د پرداخت كنند، تصريح كرد: اگر بانكي تخلف 
كند بازرسان بانك مركزي و حوزه نظارت گزارش آن 
را اعلام مي كنند و براي بانك مورد نظر پرونده تشكيل 
خواهد شد و به اين ترتيب اعضاي هيات مديره بانك ها 
بايد پاسخگو باشند. دبير شوراي هماهنگي بانك هاي 
دولتي و نيمه دولتي گفت: ضمن اينكه براساس قوانين 
و مقررات سازمان امور مالياتي هزينه هاي قابل قبول 
ماليات را در قالب نرخ هاي مصوب شوراي پول و اعتبار 
از بانك ها قبول مي كنند و اگر بانكي بيش از ۱۸ درصد 
نرخ سود س��پرده پرداخت كند سازمان امور مالياتي 
نمي پذيرد. قيطاسي گفت: دستگاه بازرسي بانك ها كه 
سازمان حسابرسي است به اين موضوع توجه ويژه اي 
دارد و در گزارش پايان دوره بانك ها قيد مي شود و به 
ميزان عدم رعايت آنها در نرخ سودها اشاره خواهد شد.

خبراخبار
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كارايي تخصيص منابع با تامين 
مالي زنجيره اي و اوراق گام 

حذف پلكاني ارز ۴۲۰۰ توماني شوك كمتري به 
بازار وارد مي كند. دولت بايد اقدامات جبراني براي 
كنترل و تنظيم قيمت ها پس از حذف ارز ۴۲۰۰ 
توماني داشته باشد. محسن زنگنه، عضو كميسيون 
برنام��ه و بودجه مجل��س گفت: اص��رار دولت به 
اجراي مصوب��ه قبلي مبني بر حذف ارز ترجيحي 
و پرداخت مبلغ ۱۰۰ تا ۱۷۰ هزار ميليارد تومان 
به عنوان يارانه به مردم است. پرداخت ارز ۴۲۰۰ 
توماني، نظام توليد كشور را دچار اختلال كرده و 
قاچاق افزايش يافته است. نخستين دليل موافقت 
ما با حذف ارز ترجيح��ي، اختلال در نظام توزيع 
اس��ت. ما در نظارت بر يك حلقه ضعيف هستيم، 
اما مي خواهيم بر ۲۰ حلقه نظارت داشته باشيم! 
مورد داش��تيم كه به اس��م واردات جو با كيفيت 
درجه يك ارز ۴۲۰۰ گرفته شده، اما به دليل نبود 
نظارت جو درجه ۳ وارد شده است. مورد جالب تر 
اينكه قب��ل ارز ۴۲۰۰ توماني از يكي از نهاده هاي 
دامي ۷ ميليون تن واردات داشتيم، اما پس از ارز 
۴۲۰۰ توماني و كاهش تعداد دام ها و مرغداري ها 

۹ ميليون تن وارد مي شود.

ثبات قيمت سكه
در رقم ۱۲ ميليون تومان 

گروه بانك و بيمه | س��ه شنبه، ۲۸ دي ماه در 
ب��ازار آزاد هر دلار امريكا ۲۷ ه��زار و ۴۳۰ تومان 
و درهم امارات ۷ هزار و ۵۶۰ تومان معامله ش��د. 
براين اس��اس قيمت ارز همچن��ان روند با ثبات 
روزه��اي اخي��ر را طي ك��رده و منتظ��ر كاهش 
قيمت ها پس از مذاكرات وين است. قيمت سكه 
نيز به ۱۲ ميليون تومان معامله ش��ده و تغييري 
نداش��ته است.  س��كه در بازار تهران بدون تغيير 
قيمت نسبت به روز گذشته ۱۲ ميليون تومان بود. 
و س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم با قيمت ۱۱ 
ميليون و ۸۰۰ هزار تومان معامله شد.همچنين 
نيم سكه بهار آزادي ۶ ميليون و ۵۵۰ هزار تومان، 
ربع سكه سه ميليون و ۷۵۰ هزار تومان و سكه يك 
گرمي ۲ ميليون و ۲۵۰ هزار تومان قيمت خورد. 
علاوه بر اين، در ب��ازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 
۱۸ عيار به يك ميليون و ۱۹۰ هزار تومان رسيد و 
قيمت هر مثقال طلا نيز پنج  ميليون و ۱۵۷ هزار 
تومان ش��د. همچنين قيمت اونس جهاني طلا با 
كاهش ۱۱ دلاري قيمت نسبت به روز گذشته با 
نرخ يك هزار و ۸۰۹ دلار و ۹۸ سنت معامله شد.

قيمت دلار در صرافي هاي بانكي 
به ميانه كانال ۲۵ هزار تومان رسيد 
نرخ دلار )سه ش��نبه، ۲۸ دي ماه( در صرافي هاي 
بانكي با ۴۲۴ تومان كاهش قيمت نس��بت به روز 
گذش��ته، با نرخ ۲۵ هزار و ۵۵۶ تومان معامله شد. 
قيم��ت فروش يورو با افزاي��ش ۳۹ توماني قيمت 
نسبت به روز گذشته برابر با ۲۹ هزار و ۲۹۶ تومان 
بود. قيمت خريد هر دلار ۲۵ ه��زار و ۳۱۴ تومان 
و ن��رخ خريد هر يورو نيز ۲۹ ه��زار و ۶ هزار تومان 
اعلام ش��د.علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار 
متشكل ارزي ۲۵ هزار و ۲۷۶ تومان و نرخ فروش 
آن ۲۵ هزار و ۵۰۶ تومان بود.اين در حالي است كه 
نرخ خريد يورو در اين بازار ۲۸ هزار و ۸۳۴ تومان 
و نرخ ف��روش آن نيز ۲۹ ه��زار و ۹۶ تومان اعلام 
شد.همچنين در س��امانه نيما در معاملات، حواله 
يورو به قيمت ۲۸ هزار و ۱۸۷ تومان فروخته و حواله 

دلار به بهاي ۲۴ هزار و ۷۰۹ تومان معامله شد.

افزايش ۵۹.۵ درصدي تسهيلات 
بانك ها به بخش هاي اقتصادي

در ۹ امس��ال مبلغ ۲۰ هزار و ۱۹۵ هزار ميليارد 
ريال تسهيلات به بخش هاي اقتصادي پرداخت 
شده كه در مقايس��ه با دوره مشابه سال گذشته 
۵۹.۶ درصد افزايش داشته است.  سهم تسهيلات 
پرداختي در قالب س��رمايه در گ��ردش در همه 
بخش هاي اقتصادي در ۹ امس��ال مبلغ ۱۳ هزار 
و ۴۲۴ ه��زار ميليارد ريال مع��ادل ۶۶.۵ درصد 
كل تسهيلات پرداختي اس��ت. همچنين سهم 
تس��هيلات پرداختي باب��ت تامين س��رمايه در 
گردش بخ��ش صنعت و معدن در ۹ ماهه ابتداي 
امس��ال معادل چهار هزار و ۸۳۴ ه��زار ميليارد 
ريال بوده است كه حاكي از تخصيص ۳۶ درصد 
از مناب��ع تخصيص يافته به س��رمايه در گردش 
همه بخش ه��اي اقتصادي اس��ت.برابر گزارش 
بان��ك مركزي، از ۶ ه��زار و ۱۰۸ ه��زار ميليارد 
ري��ال تس��هيلات پرداختي در بخ��ش صنعت و 
معدن، معادل ۷۹.۲ درصد آن )چهار هزار و ۸۳۴ 
هزار ميليارد ريال( در تامين س��رمايه در گردش 
پرداخت ش��ده كه بيانگر توجه و اولويت دهي به 
تامين منابع براي اين بخش توس��ط بانك ها در 
سال جاري است.در گزارش بانك مركزي تاكيد 
ش��ده كه براي ادامه مس��ير كنوني بايد همواره 
ملاحظات مربوط به كنترل ت��ورم را نيز در نظر 
گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانس��يل 
تورمي ناش��ي از فشار تقاضاي كل در اقتصاد نيز 
بود. همچنين بايد به افزايش توان مالي بانك ها 
از طريق افزايش سرمايه و بهبود كفايت سرمايه 
بانك ها، كاهش تسهيلات غيرجاري و بازگرداندن 
آنها به مسير درست اعتباردهي بانك ها، افزايش 
بهره وري بانك ها در تامين س��رمايه در گردش 
توليدي، پرهيز از فش��ارهاي مضاعف بر دارايي 
بانك ها و ترغيب بنگاه هاي توليدي به سمت بازار 
س��رمايه به عنوان يك ابزار مه��م درتامين مالي 
طرح هاي اقتصادي )ايجادي( توجه ويژه اي كرد.

كميسيون تلفيق در خصوص 
حذف ارز ترجيحي به توافق نرسيد

عضو كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ با بيان اينكه 
اعضاي كميس��يون تلفيق درخصوص حذف ارز 
ترجيحي هنوز اخت��لاف دارند، گفت: حذف ارز 
۴۲۰۰ توماني مستلزم نظارت كامل بر قيمت ها 
است. س��يد كاظم دلخوش، گفت: دولت موظف 
اس��ت لايحه بودجه سالانه كل كشور را حداكثر 
تا ۱۵ آذر هر سال به مجلس تقديم كند و سپس 
با تش��كيل كميس��يون تلفيق مجلس ش��وراي 
اسلامي لايحه پيش��نهادي دولت مورد بررسي 

قرار مي گيرد.
وي با بيان اينكه در حال حاضر كميسيون تلفيق 
در دو شيفت بررسي لايحه پيشنهادي دولت را 
آغاز كرده است، تصريح كرد: اعضاي كميسيون 
تلفيق بودج��ه ۱۴۰۱ درخص��وص تبصره يك 
بند الف )حذف ارز ترجيح��ي( نظرات متفاوتي 
داش��تند و نتوانس��تند به نقطه نظر مش��تركي 
برسند به همين دليل بررسي اين تبصره به زمان 
ديگري موكول ش��د. مخالفان معتقدند با حذف 
ارز ترجيحي و رفتن به سمت ارز ۲۳ هزار توماني، 
در صورتي كه برنامه نداشته باشيم قطعا جامعه 
دچار مشكلاتي مي شود، همچنين موافقان ضمن 
موافقت با ارز ترجيحي دغدغه هايي داش��تند و 

موافقت شان مشروط بود.
دلخوش با بيان اينكه ح��ذف ارز ۴۲۰۰ توماني 
مي تواند اثر مستقيم بر افزايش قيمت ها داشته 
باشد، افزود: گران شدن يك كالا تأثير مستقيم 
بر قيمت ساير كالاها دارد و قطعا قيمت دارو، نان 

و كالاهاي ضروري افزايش مي يابد.

پرداخت وام هاي زير
 ۱۰۰ ميليون تومان بدون ضامن

سخنگوي دولت با اش��اره به دستورات پنج گانه 
امروز رييس جمه��ور براي اصلاح مقررات بانكي 
در جه��ت پرداخت آس��ان تس��هيلات به مردم 
گفت: احتمالًا نوع وثيقه گذاري وام هاي زير ۱۰۰ 
ميليون تومان تغيير خواه��د كرد. علي بهادري 
جهرمي در تشريح جزييات نشست صريح امروز 
آيت الله س��يد ابراهيم رييس��ي با تيم اقتصادي 
دولت و مديران ارشد بانك هاي دولتي و خصوصي 
و فرامين رييس جمهور براي اصلاح نظام بانكي 
گفت: يك��ي از خبرهاي خوش اين اس��ت كه با 
دستور رييس جمهور احتمالًا نوع وثيقه گذاري 
وام هاي زي��ر ۱۰۰ ميليون تومان تغيير مي كند.

رييس جمه��ور ب��ه بانك ها دس��تور داد كه نوع 
وثيقه گذاري وام هاي زير ۱۰۰ ميليون تومان را 
به گون��ه اي تغيير دهند تا مردم بتوانند بر مبناي 
اعتبارسنجي تسهيلات خُرد را آسان تر دريافت 
كنن��د و كارمندان و حقوق بگي��ران ثابت دولت 
مي توانند حقوق خود را وثيقه و اعتبار وامش��ان 
قرار دهند. رييسي در اين نشست كه بيش از دو 
س��اعت به طول انجاميد، بر لزوم سخت گيري بر 
بدحساب هاي حرفه اي، تسهيل پرداخت وام به 
مردم و اعتبارس��نجي در ارايه تسهيلات خُرد به 
آنها به جاي وثيقه و ضامن و همچنين اس��ترداد 
سود مازاد دريافتي از مردم، واگذاري بنگاه هاي 
توليدي تمليك شده توسط بانك ها و راه اندازي 
يا واگذاري سريع واحدهاي تملك شده توليدي 
تأكيد ك��رد و به مدي��ران بانك ها تذك��ر داد به 
بدهكاران بدحساب ميدان ندهند و اسامي آنها را 
منتشر و دست شان را از منافع عمومي قطع كنند.

بازنگري در نظامات و مقررات بانكي به نفع مردم و 
اجراي عدالت از ديگر دستورات رييس جمهور به 
مديران ارشد بانكي بود كه از آنها خواست حداكثر 
تا پايان س��ال كارگروهي به منظ��ور بازنگري در 
نظام��ات و مقررات بانكي توس��ط بانك مركزي 

تشكيل شود و اعلام نتيجه كند.

مديرعاملبانكمليايرانابلاغكرد
 اخذ مطالبات از بدهكاران

نبايد به تعطيلي بنگاه ها منجر شود
در پ��ي برگ��زاري جلس��ه رييس جمه��ور و تيم 
اقتصادي دولت با مديران عامل بانك ها، مديرعامل 
بانك ملي ايران با ابلاغ دستور تشكيل كميته اي 
به منظور تعيين تكليف واحدهاي تمليك شده در 
اين بانك، تاكيد كرد: اخذ مطالبات از بدهكاران، 
نبايد به تعطيلي بنگاه ها منجر ش��ود. به گزارش 
روابط عمومي بان��ك ملي ايران، دكتر محمدرضا 
فرزين با بيان اينكه وصول مطالبات بانك، الزامي 
است، گفت: وصول مطالبات به افزايش منابع در 
اختيار بانك و افزايش توان تسهيلات دهي منجر 
خواهد ش��د كه نتيجه آن ايجاد اشتغال و توسعه 
اقتصادي كش��ور خواهد بود. وي با تاكيد بر اينكه 
در روند وصول مطالبات غيرجاري، نبايد اختلالي 
در فرآيند فعاليت بنگاه ها ايجاد شود، اظهار كرد: 
بانك ملي اي��ران كميته اي را ب��ه منظور تعيين 
تكليف واحدهاي توليدي تمليك ش��ده تشكيل 
داده و به سرعت پرونده هاي آنها را بررسي خواهد 
كرد. مديرعامل بانك ملي ايران با تاكيد بر اينكه 
بنگاه هاي تعطيل ش��ده بايد به س��رعت تعيين 
تكليف شوند، اظهار كرد: مالكيت اين بنگاه ها يا 
بايد به سرمايه گذاران جديد داراي اهليت واگذار 
شود يا اينكه اين بنگاه ها بايد از طريق مشاركت 
گروه توسعه ملي تكميل و راه اندازي شده و سپس 
به فروش برس��ند. به گفته فرزين، پيشرفت كار 
كميته پيگيري تعيين تكليف واحدهاي تمليك 

شده به صورت هفتگي رصد خواهد شد.

بانكهادرپرداختسودسپردههاقانونيعملميكنند

اخذ مطالبات از بدهكاران، نبايد به تعطيلي بنگاه ها منجر شود

روايتوزيراقتصادازديدارمديرانعاملبانكهابارييسجمهور

پرداخت وام هاي خُرد بدون نياز به ضامن و وثيقه از بانك هاي دولتي 
گروه بانك و بيمه |

وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه بانك ها به 
جهات مختلف براي هم��ه دولت ها از جمله دولت 
سيزدهم اهميت دارند، گفت: بيش از ۸۰ درصد كل 
تأمين مالي اقتصاد بر دوش بانك هاست. خاندوزي 
اعلام كرد ك��ه رييس جمهور در دي��دار با مديران 
عامل بانك ها بر برگرداندن س��ود م��ازاد دريافتي، 
اعلام بدهكاران كلان بد حساب بانكي و توسعه وام 
قرض الحس��نه تاكيد كرد. سيداحس��ان خاندوزي 
گفت: جلسه رييس جمهور با مديران عامل بانك ها 
پس از يك دهه برگزار ش��د. برگرداندن سود مازاد 
دريافتي، اعلام بدهكاران كلان بدحس��اب بانكي، 
توسعه وام قرض الحسنه و دسترسي مردم به وام هاي 
خُرد مبتني بر اعتبار س��نجي )نه وثيقه و ضامن( از 
اولويت هاي وزارت اقتصاد بود كه مورد تاكيد قاطع 
ايشان قرار گرفت. سيد ابراهيم رييسي، در نشستي 
با تي��م اقتصادي دولت و مدي��ران عامل بانك هاي 
خصوصي و دولتي پنج دستور ويژه به مديران نظام 
بانكي ص��ادر كرد. بازنگري در نظام��ات و مقررات 
بانكي به نفع مردم و اجراي عدالت از جمله دستورات 
رييس جمهور به مديران ارشد بانكي بود كه از آنها 
خواست حداكثر تا پايان سال كارگروهي به منظور 
بازنگري در نظامات و مقررات بانكي توس��ط بانك 

مركزي تشكيل شود و اعلام نتيجه كند.
س��ختگيري بر بدحس��اب هاي حرفه اي، تس��هيل 
پرداخت وام به مردم و اعتبارسنجي در ارايه تسهيلات 
خُرد به آنها به جاي وثيقه و ضامن، واگذاري بنگاه هاي 
توليدي تمليك شده توس��ط بانك ها و راه اندازي يا 
واگذاري سريع واحدهاي تملك شده توليدي از ديگر 

فرامين رييس جمهور در اين نشست بود.
آيت الله رييس��ي همچنين به مديران بانك ها تأكيد 
كرد به بدهكاران بدحس��اب ميدان ندهند و اسامي 
آنها را منتشر و دست ش��ان را از منافع عمومي قطع 
كنند. به دنبال دس��تور رييس جمهور براي اصلاح 
رفتار نظام بانكي با مردم، وزير اقتصاد وعده داد كه در 
روزهاي آينده با ابلاغ به بانك هاي دولتي، آنها مكلف 
خواهند ش��د وام هاي خُرد را بدون ضامن و وثيقه به 

مردم پرداخت كنند.
خان��دوزي گفت: قاع��ده س��ختگيرانه اي را دنبال 
كرده ايم و براي تس��هيلات گيرنده مانع ايجاد شده 
است. به كسي كه مثلًا ۵۰ ميليون يا ۱۰۰ ميليون پول 
نياز دارد و سابقه نشان داده كه فردي خوش حساب 
است مي توان تس��هيلات داد. ملاك شدن اعتبار به 
جاي وثيقه و ضامن دسترس��ي ها را فراهم مي كند.

در اين رابطه روزهاي آينده اولين گام را برمي داريم. 
به بانك هاي دولتي تكليف خواهيم كرد در خصوص 
سطوح تس��هيلات پايين حتماً با اتكا به اعتبار فرد و 
اينكه توان بازپرداخت دارد بدون وثيقه و بدون ضامن 
بتواند تسهيلات دريافت كند. آسيب ها را شناسايي 
خواهيم كرد و س��پس براي س��قف هاي بالاتر اقدام 
خواهيم كرد. در روزهاي آينده اين خبر خوش را به 

مردم خواهيم داد.

   پرداخت حدود ۶۴ هزار ميليارد تومان 
تسهيلات ازدواج

وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه بانك ها در ۹ 
ماه ابتداي امسال، حدود ۷۵۰ هزار تسهيلات ازدواج 
به مبلغ حدود ۶۴ هزار ميليارد تومان پرداختند، گفت: 

اين رقم، پارسال ۴۳ و سال پيش از آن ۲۶ و سال پيش 
از آن ۱۵ هزار ميليارد تومان بوده اس��ت.در اين ۹ ماه 
بسيار بيشتر از سال ۹۹، تسهيلات ازدواج پرداختيم. 
او اضافه كرد: به علت ش��يوع كرونا، بانك ها را مكلف 
كرديم تس��هيلات قرض الحس��نه براي سرپرستان 
خانوار ك��ه دچار بيماري كرونا مي ش��وند بپردازند و 
بانك ها با آسيب ديده كرونا كه سرپرست خانوار است 
تماس مي گيرند و از او مي خواهند كه اگر به تسهيلات 
قرض الحسنه نياز دارد بيايد و تسهيلات را دريافت كند.

    املاك مازاد بانك ها فروخته مي شود
خاندوزي در پاس��خ به اين پرس��ش ك��ه بانك هاي 
دولتي چه تعداد شركت هاي مازاد دارند و چه زماني 
اين ش��ركت ها به حق قانوني خود مي رسند، گفت: 
وضعيت بانك هاي دولتي، متفاوت است براي مثال 
بانك س��په، پس از ادغام بانك ه��اي نظامي در اين 
بانك، هنوز در برخي موارد صورت هاي مالي تلفيقي 
كه همه اين پنج بانك ب��ه صورت يكپارچه در بانك 
سپه مديريت ش��وند، مش��كلاتي دارد، زيرا يكي از 
بزرگ تري��ن اتفاقات و جراحي ه��اي ادغامي بانكي 
كشور در دهه هاي گذشته است بدون اينكه تبعات 
اجتماعي وسيعي داشته باشد. او اضافه كرد: در اين 
بانك ها و بانك هاي ادغامي هنوز خلأ اطلاعاتي داريم، 
اما در مورد بانك هايي مانند بانك ملي، تكليف آن و 

تعداد شركت ها مشخص است.
خاندوزي با اش��اره به اينكه هدف دولت س��يزدهم 
اين اس��ت كه س��ال آينده آمار دقيقي را ارايه كند، 
گفت: حدود ۱۷۰ ش��ركت زيرمجموعه بانك ملي 
داريم كه از اين تعداد، برخي ش��ركت هاي بس��يار 
كوچكي هس��تند كه براي خدمات بانك هستند و 
كمك كسب وكار بانك هس��تند، اما تعدادي از آنها 
نيز شركت هايي هستند كه از قديم فعاليت اقتصادي 
دارند و مي توانس��تيم آنها را واگذار كنيم.بسياري از 
اين زيرمجموعه ها مي توانند به شركت هاي شوينده، 
توليدي و صنعتي برود و اين اتفاق را در سال اول حكم 

قانوني پيگيري خواهيم كرد.
او در پاسخ به اين پرسش كه آيا شركت توسعه صنايع 
بهش��هر واگذار مي ش��ود، افزود: اين جمله دقيقي 
نيست و برخي از زيرمجموعه هاي اين شركت واگذار 
مي شود و برخي از آنها در بازار سرمايه حضور دارند و 
بايد كشش اين بازار را هم در نظر بگيريم. خاندوزي 
اضافه كرد: اگر نرخ س��ود تسهيلات بانك ها بالاتر از 

نرخ مصوبه شوراي پول و اعتبار باشد مكلف هستند 
مبلغي را كه براي اين منظور گرفتند برگردانند.وزير 
امور اقتصادي و دارايي گف��ت: قاعده گذاري ها بايد 
آسان كننده دريافت تس��هيلات باشند و براي افراد 
خوش حساب نبايد سخت گيرانه باشد و اعتبار افراد و 
سابقه آنها به جاي وثيقه، ملاك شود. خاندوزي درباره 
مستغلات بانك ها گفت: اين مستغلات و ارزش آنها 
در صورت هاي مالي بانك ها وجود دارد. خاندوزي با 
اشاره به اينكه وزارت امور اقتصادي و دارايي، مسوول 
تنظيم نرخ سود شبكه بانكي نيست، گفت: شوراي 
پول و اعتبار و بانك مركزي در اين زمينه سياست گذار 
هستند اما وزارت امور اقتصادي و دارايي حتماً كمك 

كار پايين آوردن تورم است.

    موفقيت دولت در مهار تورم
او افزود: در پاييز امس��ال يعني در مقايسه اول مهر با 
آخر آذر، تورم نقطه به نقطه، ۱۶ و هفت دهم درصد 
پايين تر آمده اس��ت، اما اين به معني ارزان تر شدن 
اجناس نيس��ت بلكه گران تر هم شدند اما سرعت و 
ش��تاب آن گرفته ش��د.او اضافه كرد: دولت تصميم 
گرفت در س��ال ۱۴۰۱، افزاي��ش حقوق كمتري در 
جيب راست مردم بگذارد اما از آن طرف از طريق تورم 
بالاتر، از جيب ديگر مردم، پول را بيرون نياورد و قدرت 

خريد مردم را كم نكند و سفره آنها كوچك نشود.

    ميراث دار بورس بحران زده شديم
وزير امور اقتصادي و دارايي درباره بازار س��رمايه هم 
گفت: در شرايطي كه دولت در شهريور امسال آغاز به 
كار كرد ميراث دار يك وضعيت بسيار غير قابل تصور 
بود چون در تاريخ اقتصادي ايران، هيچ وقت نداشتيم 
كه چنين حضور ميليوني پر تراكمي در بازار سرمايه 
وارد شوند و شايد حدود دو سوم جمعيت كشور درگير 

بازار سرمايه هستند.
اتفاقات عجيبي رخ داده بود از جمله ۴ برابر ش��دن 
شاخص در ابتداي سال ۱۳۹۹ و سپس سقوط آن در 

همان سال و وضعيت صنايع و شركت ها.
اين مساله به عنوان دس��تور كار جدي قرار گرفت 
يعني زماني كه از رييس جمهور خواستيم با توجه 
به اهميت مس��اله بازار سرمايه، اختصاصاً جلساتي 
از س��تاد اقتصادي دولت فق��ط متمركز بر موضوع 
بورس برگزار شود و رييس جمهور همراهي خوبي 
داشت. خاندوزي با اش��اره به اينكه جلسات هيات 

دولت، چهارشنبه ها برگزار مي شود، گفت: جلسات 
ستاد اقتصادي در روز چهارشنبه نيست اما زماني 
كه اين درخواست را كرديم رييس جمهور موافقت 
كرد و گفت پس از پايان جلسه هيات دولت، بعد از 
نماز مغرب تا آخر شب در مورد مساله بازار سرمايه 
جلس��ه برگزار مي كنيم با حضور طرف هاي مربوط 
از جمله رييس سازمان و فعالان اقتصادي و وزارت 

صنعت و وزارت نفت.
خاندوزي با بيان اينكه دس��تور كارهاي دهگانه كه 
بخشي از آنها توسط معاون اول رييس جمهور ابلاغ 
ش��د حاصل اين جلس��ات بود، افزود: بندي از اين 
دس��تورهاي دهگانه نيازمند اصلاح بودجه بود كه 
رييس جمهور موافقت كرد كه حتماً لايحه بودجه، 
اصلاح ش��ود و اين كم سابقه است كه لايحه بودجه 
مصوب دولت، پيش از آنكه در مجلس تصويب شود 
اصلاح شود و اين نشان از اهميت خيلي ويژه بود كه 
موفق شديم يكش��نبه شب در جلسه هيات دولت، 
مصوبه آن را بگيريم. با اين چش��م انداز، حتماً صبر 
كردن در بازار س��رمايه و تصميم��ات غير هيجاني 
گرفتن براي هر كدام از سهامداران و مردم و اقتصاد 
ملي در ماه هاي آينده، چشم انداز خيلي اميدبخشي 

را رقم مي زند.

   ۸۰  درصد تأمين مالي اقتصاد 
بر دوش بانك ها

وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه بانك ها به 
جه��ات مختلف براي همه دولت ه��ا از جمله دولت 
سيزدهم اهميت دارند، گفت: بيش از ۸۰ درصد كل 

تأمين مالي اقتصاد بر دوش بانك هاست.
او با بيان اينكه تقريباً بيش از ۹۰ تا ۹۵ درصد ساخت 
طرح هاي كشور با كمك شبكه بانكي انجام مي شود، 
اضافه كرد: دولت اگر به دنبال پشتيباني از توليد است 
كه شعار امسال و سال هاي گذشته كشور بوده است 
حتماً توليد، س��رمايه گذاري و اشتغال بدون اينكه 

بانك ها در اين مسير فعال شوند محقق نمي شود.
خان��دوزي گفت: دولت در پي عدال��ت و توازن بين 
بخش هاي مختلف در دسترسي به تسهيلات است 
اينكه چرا بخش كشاورزي و صنعت، بيشتر برخوردار 
نمي شوند به نس��بت بخش هاي خدماتي يا عدالت 
منطق��ه اي و اينكه چرا تمركز در يك جاي كش��ور 
است و بقيه كشور نيست؟ چرا دسترسي گروه هايي 
از مردم اساساً به تسهيلات بانكي بسيار ناچيز است و 

دسترسي گروه هايي، بسيار بي ضابطه است؟
او با اشاره به توليد، عدالت و مقاوم شدن اقتصاد ايران 
در شرايط فشارهاي خارجي و تحريمي، افزود: يكي از 
نويسندگان خارجي كتابي در سال هاي اخير منتشر 
كرده بود و عنوان كت��اب او »جنگ افزارهاي مالي« 
بود يعني كشورها بر اساس روش هاي جديدي با هم 
تقابل مي كنند يا مي توانند نسبت به هم مقاوم شوند.

خاندوزي ب��ا بيان اينك��ه در وزارت امور اقتصادي و 
داراي��ي دولت، برنامه كوتاه مدت ب��ا عنوان »اصلاح 
رابطه توليدكنن��دگان و مردم با بانك ه��ا« را دارد، 
افزود: اين به عنوان گام نخس��تين است كه مردم و 
مصرف كنندگان خرد كه بيشتر مساله دسترسي هاي 
عادلانه به تس��هيلات ب��راي آنها مهم اس��ت و هم 
توليدكنندگان كه قوام و پايه و ستون فقرات اقتصاد 
هستند، بتوانند با رويكرد جديدي از بانك ها مواجه 

شوند و اقداماتي در اين زمينه انجام شده است.



گروه بازارسرمايه |
از تابستان سال گذشته ريزش بورس آغاز شد و همچنان 
اين روند ادامه دارد. در يك سال اخير تنها چند هفته بازار 
سبز و مثبت بوده اس��ت. يكي از مهم ترين دلايل ريزش 
ادامه دار بازار را مي توان عملكرد مسوولان دانست. رييس 
سازمان بورس از وضعيت خوب اين بازار مي گويد درصورتي 
كه قيمت تمامي سهم ها سقوط كرده و ديگر جايي براي 
كاهش قيمت ندارد. به گفته رييس سازمان بورس نيمي 
از افرادي كه سال 1399 براي اولين بار وارد بورس شدند با 
سود خارج شده اند. مشخص نيست مجيد عشقي چگونه 
اين اعداد را محاسبه كرده اما؛ بررسي آمارهاي منتشر شده 
تا آبان ماه نشان مي دهد كه بيش از 73 درصد سرمايه گذاران 
بورس��ي زيان كرده اند.  لازم است وضعيت گذشته بازار را 
بررسي كنيم. حسن روحاني، رييس جمهور سابق اواخر 
زمستان سال 1398 مردم را به بورس دعوت كرد. پس از 
چند ماه و با شروع سال جديد رييس دولت سابق با جديت 
بيش از پيش مردم را به بورس دعوت كرد. پس از چندماه و 
سودآوري قابل توجه بورس، به يك باره در 20 مردادماه سال 
1399 ورق برگشت و شاخص كل بورس سقوط كرد. در 
اين زمان بسياري مردم از ترس سقوط بيشتر سرمايه هاي 
خود را با زي��ان از بورس خارج كردند اما برخي ديگر باقي 
ماندند تا به امروز كه چيزي از سرمايه شان در بورس باقي 
نمانده اس��ت. يكي از اصلي ترين مقصران دعوت مردم به 
بورس روحاني ب��ود. پس از آن ابراهيم رييس��ي در زمان 
انتخابات رياست جمهوري به تالار بورس رفت، وعده ترميم 
اين بازار و بازگش��ت زيان ها را داد. تقريبا از نيمه مردادماه 
دولت سيزدهم كار خود را آغاز كرد اما تاكنون هيچ قدمي 
براي بورس برنداشته و بالعكس كابينه اقتصادي دولت با 
عملكرد خود زمينه اي براي زيان بيشتر در بورس را فراهم 
ساخته اند. رييس دولت سيزدهم و وزير اقتصاد وعده ترميم 
بورس را داده اند. اما هيچ يك عملكرد مثبتي در حوزه بورس 
نداشته اند، با توجه به وضعيت پيش آمده انتظار نيز انتظار 
نمي رود دولت حمايت چنداني از بورس كند. روز گذشته نيز 
هشتگي در توييتر با عنوان »بورس اولويت اول« راه افتاد كه 
كاربران از رييس جمهور خواستار ثبات بازارسرمايه بودند. 
تاكنون هيچ يك از مسوولان واكنشي نسبت به اعتراضات 

مردم طي روز اخير نشان نداده اند.

    عوامل تاثيرگذار در سقوط بورس 
به جز عملكرد دولت و رييس سازمان بورس موارد ديگري 
نيز در سقوط بورس مقصر هس��تند. يكي از اين عوامل 
نبود نقدينگي اس��ت. سال گذشته دولت دوازدهم تمام 
نقدينگي ب��ورس را خارج كرد و پس از آن مردم آرام آرام 
س��رمايه هاي خود را با زيان خارج كردند. در حال حاضر 
پولي براي معامله در بازار نيست و نبود پول يكي از عوامل 
كاهش افت ش��اخص به حس��اب مي آيد. از سوي ديگر 
گزارشات 9 ماهه شركت ها نيز مطلوب نبودو مزيد بر علت 
شد تا سرمايه گذاران براي ورود به بورس كمي تعلل كند.  
تعيين و تكليف نشدن مذاكرات برجام، نوسان قيمت دلار 
و مشخص نبودن سياست گذاري دولت در حوزه اقتصاد 
و سياست خارجه باعث ش��ده سيگنال منفي در بورس 
تقويت شود. اغلب كارشناس��ان دليل درجا زدن بازار را 
تعليق معاملات به عل��ت بلاتكليفي مذاكرات و متعاقبا 
مش��خص نبودن محدوده قيمتي دلار مي دانند. برخي 
از تحليلگران نيز معتقدند بازار در شرايطي قرار دارد 
كه مي توان اغلب سهم هاي بورسي را ارزنده دانست 
و با مطالعه و بررسي هرچه دقيق تر در راستاي خريد 
اقدام كرد. اما شواهدي كه از روند معاملات مشاهده 
مي ش��ود حاكي از وج��ود جو بي اعتم��ادي در بازار 
س��رمايه و بين فعالان بورسي اس��ت، چرا كه ارزش 
معاملات در محدوده نازلي قرار گرفته و سهامداران به 

ندرت اقدام به خريد و فروش سهام مي كنند.

    نقدينگي در بازار نيست
پيمان حدادي، كارشناس بازار سهام درخصوص وضعيت 

بازار مي گويد: بازار روز سه ش��نبه در ادامه بازار روزهاي 
گذش��ته كم حجم تر و منفي تر بود. نبود نقدينگي باعث 
وضعيت حال حاضر است و تا حدودي منطقي نيز به نظر 
مي رسد. با تغيير مداوم تصميماتي كه گرفته مي شود از 
جمله نرخ خوراك پتروشيمي، نرخ گاز صنايع و … در 
كنار عدم تحقق وعده ها، سرمايه گذار مجاب به ورود پول 
به بازار نمي شود. گزارشات نه چندان خوب و نااميدكننده 
صورت هاي مالي 9 ماهه شركت ها مزيد بر علت و باعث 

شده خريداران براي ورود به بازار تعلل كنند.

    مردم مقصر زيان نيستند
ايمان رييسي، كارشناس بازار سهام نيز توضيح مي دهد: 
سهم ها دنباله رو شاخص كل شدند، شاخصي كه خودش 
هم دستكاري شده و عدد واقعي نبايد اين باشد. سهم هايي 
مثل سشاهد و بسياري از سهم هاي ديگر 90 درصد از سقف 
تاريخي خود افت كردند و هنوز فشار و هيجان فروش در 
اين سهم ها وجود دارد. ترس و نااميدي باعث شده بازار به 
ارزش ذاتي و تحليل و نمودار توجهي نداشته باشد. وي ادامه 
مي دهد: در اين شرايط رييس سازمان بورس همه چيز را 
گردن مردم مي اندازد و مي گويد نصف سهامداران با سود 
خارج ش��دند. اين صحبت هايي كه مي شود با واقعيت در 
تضاد است. واقعيت اين است كه 90 درصد سهم ها دست 
دولت اس��ت. اگر دولت بخواهد بازار تغيير مي كند و اگر 
نخواهد نه. اينكه ما تقصير را گردن مردم بيندازيم درست 
نيست. مردم به دست خود سرمايه شان را نابود مي كنند 
تا فقط از اين بازار خارج شوند. امير عجمي كارشناس 
و تحليلگر بازار س��رمايه نيز در خصوص وضعيت بازار 
مي گويد: پيشنهاد مي شود به ديد بلندمدت در بسياري 
از سهام ها سرمايه گذاري شود اما اگر كوتاه مدت هستيد تا 
زماني كه حجم معاملات روند افزايشي نگيرد نمي توان به 
اين بازار اميدوار بود. در كل بازار به لحاظ بلندمدت جاي 
خوبي براي خريد است اما در كوتاه مدت فعلا نمي تواند 

پذيراي سرمايه گذاران با روند فعلي باشد.

    اخبار تاثيرگذار روي بورس
به جز اين موارد خبرهايي روز سه ش��نبه باعث شد بازار 
كمي بيش از گذشته منفي شود. علي صالح آبادي، رييس 
كل بانك مركزي در خصوص تاكيد رييس جمهوري بر 
معرفي بدهكاران بانكي گفت: ليس��ت بدهكاران عمده 
بانك ه��ا در صورت هاي مالي بانك ها در س��امانه كدال 

منتشر مي شود. رمز پول ملي راه اندازي مي شود. سازمان 
ب��ورس به دليل ارق��ام عجيب در ص��ورت مالي 9 ماهه 
ذوب آهن از اين شركت توضيح خواست. عشقي، رييس 
س��ازمان بورس توضيح داد: اشخاصي كه از ابتداي سال 
99 به عنوان اولين خريد وارد بورس شده اند، ۶.7 ميليون 
نفر هستند. از آنها نزديك به 3.2 ميليون نفر با سود خارج 
شده اند و زيان نكرده اند. علي بهادري جهرمي سخنگوي 
دولت تاكيد كرده كه پرداخت وام هاي زير 100 ميليون 
تومان بدون ضامن انجام مي شود. دور هشتم مذاكرات 
وين كه به مدت دو روز در سطح سياسي متوقف شده بود 
با بازگشت روساي هيات هاي مذاكره كننده ايران و سه 
كشور اروپايي ازسرگرفته مي شود. گاردين نيز گزارش 

داده كه احتمال توافق در وين وجود دارد.

   آمار معاملات روز سه شنبه
ش��اخص كل بازار بورس در چهارمي��ن روز كاري هفته 
سه ش��نبه، 28 دي ماه با 30 ه��زار و ۵3۴ واحد كاهش، 
در جايگاه يك  ميلي��ون و 27۵ هزار واحدي قرار گرفت. 
در معاملات اين روز بيش از پنج ميليارد و 380 ميليون 
س��هم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 28 هزار و ۵1۶ 
ميليارد ريال داد و س��تد ش��د. همچنين ش��اخص كل 
)هم وزن( با هش��ت هزار و ۵2 واحد كاهش به 337 هزار 
و 33 واحد و ش��اخص قيمت )هم وزن( با پنج هزار و ۶1 
واحد افت به 211 هزار و 8۴۵ واحد رسيد. شاخص بازار 
اول، 2۶ هزار و ۶۴8 واحد و ش��اخص بازار دوم، ۴8 هزار 
و 17۴ واحد كاهش داش��تند. ارزش كل معاملات خرد 
ب��ورس و فرابورس نيز در مجموع به ۴۴0ميليارد تومان 
رسيد. حقيقي ها رقمي حدود 87ميليارد تومان نقدينگي 
از ب��ازار خارج كردند. علاوه بر اي��ن در بين همه نمادها، 
بانك پاس��ارگاد با نماد »بپاس« با 91۵ واحد، ش��ركت 
س��رمايه گذاري نيرو »ونيرو« با 21 واحد، معادن منگنز 
ايران »كمنگنز« با 1۶ واحد، تامين سرمايه نوين »تنوين« 
با هفت واحد تاثير مثبت بر ش��اخص بورس داشتند. در 
مقابل، فولاد مباركه اصفه��ان »فولاد« با دو هزار و ۵۵8 
واحد، صنايع پتروشيمي خليج فارس »فارس« با دو هزار 
و 3۶3 واحد، معدني و صنعتي گل گهر »كگل« با يك هزار 
و ۵71 واحد، ملي صنايع مس ايران »فملي« با يك هزارو 
397 واحد، معدني و صنعتي چادرملو »كچاد« با يك هزار 
و 232 واحد، شركت سرمايه گذاري غدير »وغدير« با يك 
هزار و 77 واحد و پتروشيمي پرديس »شپديس« با يك 

هزار و 7۶ واحد تاثير منفي بر شاخص بورس همراه شدند.
برپاي��ه اين گ��زارش، در اين روز نماد ف��ولاد مباركه 
اصفهان »ف��ولاد«، پالايش نفت اصفهان »ش��پنا«، 
پالايش نفت تهران »ش��تران«، س��ايپا »خس��اپا«، 
پالايش نفت بندرعباس »شبندر«، ملي صنايع مس 
ايران »فملي« و ايران خ��ودرو »خودرو« در نمادهاي 
پرتراكنش قرار داشتند. گروه شيميايي هم در معاملات 
اين روز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد و در 
اين گروه 19۶ ميليون و ۵93 هزار برگه سهم به ارزش 

2 هزار و ۶70 ميليارد ريال داد و ستد شد.

    فرابورس كاهشي شد
روز سه ش��نبه ش��اخص فرابورس بيش از 220 واحد 
كاهش داشت و بر روي كانال 17 هزار و ۶۵۶ واحد ثابت 
ماند. در چهارمين روزكاري هفته نمادهاي بيمه سامان 
»بساما«، بيمه اتكايي ايرانيان »اتكاي«، صنعتي مينو 
»غصينو«، افرانت »افرا«، فرآوري زغال سنگ پرورده 
طبس »كپرور« و شير پاستوريزه پگاه فارس »غفارس« 
با تاثير مثبت بر شاخص فرابورس همراه بودند. همچنين 
پتروشيمي زاگرس »زاگرس«، فولاد هرمزگان جنوب 
»هرمز«، سنگ آهن گهرزمين »كگهر«، پتروشيمي 
تندگويان »ش��گويا«، پالايش نفت ش��يراز »شراز«، 
شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي »صبا«، گروه 
توس��عه مالي مهر آيندگان »ومه��ان« و پالايش نفت 
لاوان »شاوان« تاثير منفي بر شاخص فرابورس داشتند. 
افزايش س��هام حقيقي ها در 12نماد و افزايش سهام 
حقوقي ها در 1۴1نم��اد به بيش از يك ميليارد تومان 
رس��يد كه جمع تغيير مالكيت دسته اول 30ميليارد 
تومان و تغيير مالكيت دسته دوم ۶۶0ميليارد تومان 
بود. آخرين قيمت 20نماد حداقل سه درصد نسبت به 
قيمت روز قبل آنها افزايش يافته و 273نماد با كاهش 
بيش از س��ه درصدي قيمت هم��راه بوده اند.  در پايان 
معاملات اين روز بازار س��هام، رزش س��هام عدالت در 
مقايسه با روز گذشته، 2.9درصد كاهش يافت و ارزش 
س��هام عدالت ۵32هزار توماني، يك ميليون توماني و 
۴92هزار توماني سهام عدالت به ترتيب به 11 ميليون 
و ۴80هزار تومان، 21 ميليون و ۶29هزار تومان و 10 
ميليون و ۶۴7هزار تومان رسيد. با احتساب اين موضوع، 
رزش ۶0درصد قابل فروش سبد ۵32هزار توماني سهام 

عدالت به ۶ ميليون و 888هزار تومان رسيده است.
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مزاياي تالار حراج باز
بورس كالا براي صنايع

با گس��ترش روز اف��زون بازارهاي كالايي و اس��تقبال 
مصرف كنندگان نس��بت به تامين مواد اوليه از بستر 
معاملاتي بورس كالا، شيوه هاي معاملاتي اين بورس 
نيز در حال بهبود و توسعه است تا شرايط مناسب تري را 
براي خريداران فراهم كند. در اين بين يكي از تالارهاي 
نوظهور بورس كالا، تالار حراج باز اس��ت كه به عقيده 
كارشناسان از جمله مهم ترين مزاياي آن، كشف نرخ 
بهتر و منصفانه ت��ر، كاهش ريس��ك هاي معاملاتي، 
افزايش ق��درت تصميم گيري خري��داران و به دنبال 
اين موارد، ايجاد تعادل در بازار كالاها اس��ت. در همين 
زمينه با چند تن از كارشناسان بازار سرمايه گفت وگو 
كرده ايم. زارع كارشناس بازار سرمايه گفت: تالار حراج 
باز بورس كالا س��بب مي ش��ود خريداران كوچك تر 
ام��كان رقابت با خريداران بزرگ ت��ر را پيدا مي كنند و 
يك رقابت برابر در معاملات ش��كل بگيرد. وي افزود: 
امكان رقابت براب��ر از جمله مزيت هاي بزرگ اين تالار 
است چراكه در ساير تالارها در دقايق پاياني خريداران 
بزرگ قيمت هايي را ثبت مي كردند كه امكان ثبت آن 
براي بنگاه هاي كوچك تر نبود و لذا در اين تالار قدرت 
شركت هاي كوچك و بزرگ برابر مي شود. زارع در اين 
زمينه پيشنهادي داد و گفت: تيك سايز يا حداقل تغيير 
قيمت ها در اين تالار مانند ساير تالارها است اما به نظر 
مي رسد به دليل ماهيت اين تالار بهتر است با توجه به 
قيمت پايه محصولات مختلف تيك سايز قيمتي كالاها 
متفاوت باشد. اميرعلي اميرباقري كارشناس بازار سرمايه 
نيز در اين باره گفت: در برخي مواقع به دليل فشار رقابت 
در لحظات پاياني معامله در خصوص كالاهاي پرتقاضا، 
اتفاقات و اشتباهاتي از جانب معامله گران رخ مي داد كه 
از جنس تحليلي و معاملاتي بود لذا نياز به زمان بيشتر 
براي خريد در اين دس��ت كالاها احساس مي شد كه 
تالار حراج باز توانسته تا حدودي زيادي به كشف نرخ 
بهتر و كاهش ريسك معاملات و اشتباهات معاملاتي و 
تحليلي كمك كند. وي افزود: كشف قيمت شفاف تر و 
عادلانه تر و پرهيز از اشتباهات معاملاتي و تحليلي از نتايج 
تالار حراج باز است كه طبيعتا مورد استقبال خريداران 
و فروشندگان قرار گرفته و توانسته آن فضاي تنگناي 
زماني را بهبود دهد تا رقابت به قيمتي برسد كه خريداران 
و فروشندگان توافق حداكثري در قيمت داشته باشند 
و كشف نرخ ش��فاف تر و بهتري با توجه به شرايط بازار 
صورت بگيرد. پيام آرمات كارشناس بازار سرمايه نيز در 
اين باره مي گويد: در تالار حراج باز بورس كالا، خريداران 
با آرامش خاطر و ايجاد يك فرصت مناسب براي خريد 
كالاها براساس قيمت درج شده بر تابلو، تصميم مي گيرند 
و به دليل امكان تمديد زمان رقابت، اين شيوه مرهمي 
در معاملات به خصوص براي كالاهاي حساس به شمار 
مي رود. وي افزود: بزرگ ترين مزيت حراج باز اين است 
كه خريدار به روند معاملات اشراف دارد و براساس روند 
قيمت و رقابت بازار تصميم به خريد يا عدم خريد كالا 
مي گيرد، به نوعي مي توان گفت اگر خريداري موفق به 
خريد يك كالا نشود در واقع دانسته و براساس تصميم 
خود خريد نمي كند. كما اينكه اين موضوع به ريسك هاي 
معاملاتي كارگزاران نيز پاي��ان مي دهد و اين موضوع 
بزرگ ترين منفعت تالار حراج باز بورس كالا است. آرمات 
تصريح كرد: در اي��ن حالت علاوه بر رقابت خريداران و 
جذابيت اين رقابت براي فروشندگان، بازه هاي سقف و 
كف قيمت به شدت به هم نزديك مي شود. لذا حراج باز 
براي معاملاتي كه به گره و مشكل مي خورد و حساسيت 
در آن بالاست يا يك عرضه كننده كالا وجود دارد يك 
مرهم به حساب مي آيد و يكي ابزارهاي مناسبي است كه 
بورس كالا تعريف و ارايه كرده است تا خريداران با آرامش 

خاطر براي قيمت مدنظر تصميم بگيرند.

عرضه اوليه ۱۰ ميليارد دلاري 
ال جي

طبق تفاهم نامه سرمايه گذاري كمپاني باتري سازي 
ال جي كره، اين كمپاني براي كسب 8/10 ميليارد دلار 
درآمد، عرضه اوليه عمومي را براي سرمايه گذاران آغاز 
كرد. اين سهم ها از قيمت 2۵7 هزار ون تا 30 هزار ون 
)21۶ دلار تا 2۵2 دلار( براي هر ش��خص براي كسب 
2/9 ميليارد دلار تا 8/10 ميليارد دلار به فروش مي رسد. 
اين عرضه اوليه، ركورد قبلي عرضه اوليه 9/۴ ميليارد 
دلاري بيمه عمر سامسونگ در سال 2010 را خواهد 
شكست. سهام باتري سازي ال جي بين ۵1 تا ۵9 ميليارد 
دلار ارزش گذاري شده است. اين كمپاني روز دوشنبه 
اعلام ك��رد كه در حال اجرا ك��ردن فرآيندهاي نهايي 
براي آغاز يك عرضه اوليه موفق است. طبق تفاهم نامه 
سرمايه گذاري كمپاني، درآمد كسب شده از اين فروش 
صرف تجهيزات توليدي و پرداخت بدهي هايش خواهد 
شد. اين كمپاني باتري سازي منابع كمپاني هاي بزرگي 
همچون تس��لا، جنرال موتورز و هيون��داي را تامين 
مي كند. در اين عرضه اوليه ابتدا 3۴ ميليون س��هم به 
فروش خواهد رس��يد و كمپاني مادر اين ش��ركت نيز 
۵/8 ميليون سهم ثانويه را به صورت عرضه اوليه خواهد 
فروخت. انتظار مي رود تقاضاي سرمايه گذاران بالا باشد 
و قيمت گ��ذاري اين عرضه اوليه نيز ت��ا روز 1۴ ژانويه 
نهايي خواهد شد. در حال حاضر نيز به نقل از رويترز به 
نظر مي رسد اين تقاضا در حد بالايي قرار داشته باشد. 
۵۵ درصد تا 7۵ درصد اين عرضه به س��رمايه گذاران 
سازماني اختصاص داده مي شود. البته اين موضوع به 
مشاركت خرده فروشي و طرح هاي مالكيت اشتراكي 
كاركنان بستگي خواهد داشت. اين فروش از 27 ژانويه 
آغاز خواهد شد. درآمدهاي عرضه اوليه در كره جنوبي 
در سال 2021 به ميزان 7/17 ميليارد دلار بوده است 
كه به سادگي ركورد ۶/7 ميليارد دلاري سال 2020 را 
شكست. عرضه اوليه كمپاني ال جي نيز اين عدد را بيشتر 
از سال قبل افزايش خواهد داد. تقاضاي سرمايه گذاران 
براي خريد اين سهام به ميزان تقاضا براي خودروهاي 
برقي بستگي خواهد داش��ت. به نظر مي رسد فروش 
جهاني خودروهاي برقي كه در سال به ميزان ۵/2 ميليون 
دستگاه تخمين زده شده است، در سال 2030 بيش از 

12 برابر شود و به 31 ميليون دستگاه برسد.

درباره كتاب استراتژي فردي 
يك معامله گر

ژول آرتور باركر، نويسنده و آينده پژوه، معتقد است: 
» مي توانيد و بايد آينده خود را خود بيافرينيد، زيرا 
اگر شما چنين نكنيد، ديگري خواهد كرد.« شايد 
همين جمله براي مقدمه و ش��روع كافي باش��د تا 
بدون اتلاف وقت وارد ميدان و اصل ماجرا ش��ويم. 
هر ف��ردي پيش از آنكه يك معامله گر باش��د يك 
انس��ان است و در بس��تري از زمينه هاي عمومي و 
اختصاصي فعالي��ت مي كند. كتاب »اس��تراتژي 
فردي يك معامله گر« نوش��ته محمود حس��يني 
توسط انتش��ارات بامداد نو در 21۴ صفحه منتشر 
ش��ده اس��ت. در اين كتاب چگونگي رس��يدن به 
خواسته هاي فردي با رهنمودهاي دقيق و مرحله به 
مرحله براي حوانندگان عرضه شده است. نويسنده 
معتقد اس��ت هيچ پيش��امدي ش��ما را غافل گير 
نخواهد نكرد، اگر پس از مطالعه دقيق كتاب حاضر 
و مطابق جدول هاي ارايه ش��ده در كتاب، تدوين 
راهبرد ف��ردي خود را آغاز كني��د و در اين راهبرد 
براي خودتان اهداف كوتاه مدت و بلندمدت تعريف 
كنيد. معامله گري يكي از ماموريت هاي زندگي هر 
فرد است و داشتن برنامه راهبردي نياز هر ماموريتي 
است. پايبندي به برنامه راهبردي نياز هر ماموريتي 
است. پايبندي به برنامه راهبرد فردي معامله گر را، 
در ش��رايط رش��د بازار، از خوش بيني توهمي و در 
شرايط افت آن، از ضررهاي هنگفت مصون مي دارد.

به خوانندگان توصيه مي شود پيش از مطالعه اين 
كتاب، برآوردي ذهني از قدرت خود در تخصيص 
منابع )زمان، انرژي، سرمايه، احساسات و ...( داشته 
باشند و در پايان ميزان مطابقت آن را با معيارهاي 

بيان شده در اين كتاب محك بزنند.

برداشتن سقف بهين ياب راه ورود 
محصولات پتروشيمي به بورس كالا

خشايار دادمنش، كارش��ناس بورس كالا در مورد 
ورود محصولات صنايع پتروشيمي به بورس كالا، 
اظهار كرد: طرح وزارت صمت در راستاي ساماندهي 
بازار پتروشيمي، متغيرها و مولفه هاي زيادي دارد 
و يكي از آنها به عرضه تمامي محصولات به دست 

آمده از اين صنعت در بورس كالا مربوط مي شود.
او افزود: مطابق صحبت ها و تصميمات اتخاذ شده 
در كارگروه محصولات بازار پاي��ه بورس كالا قرار 
اس��ت تا محصولات صنايع پتروشيمي كه سقف 
بهين ياب آنها به طور كامل از ميان برداشته شده در 
بورس كالا عرضه شوند. اين كارشناس بازار سرمايه 
تاكيد كرد: مطابق تصميمات گرفته شده، صادرات 
كالاهاي پتروش��يمي نيز منوط ب��ه رفع نيازهاي 
داخل ش��ده اس��ت. بدين معنا كه اين محصولات 
ابتدا بايد در بورس كالا عرضه شوند، و چنانچه پس 
از عرضه كالايي باقي ماند آن وقت پتروش��يمي ها 
مي توانند همان ميزان را صادر كنند. دادمنش بيان 
كرد: به طور حتم با عرضه محصولات پتروشيمي 
در بورس كالا ش��اهد از ميان برداشته شدن بحث 
قيمت گذاري دستوري و به طبع آن كاهش دلالان 
و واسطه گري ها خواهيم بود. از سوي ديگر اين امر 
س��بب افزايش ارزندگي س��هام اين گروه صنعتي 
نيز خواهد شد. او تصريح كرد: با حذف واسطه ها و 
واقعي تر شدن قيمت محصولات پتروشيمي همانند 
ساير محصولات عرضه شده در بورس كالا قيمت ها 
واقعي تر مي شود، ناگفته نماند كه چنين اموري در 
صورت مديريت مناسب مي تواند در بازه بلندمدت 

بر روند سود آوري اقتصاد كشور نيز تاثير بگذارد.
اين كارشناس بورس كالا خاطرنشان كرد: هر چه 
در مسير تكميل زنجيره ارزش محصولات توليدي 
از جمله صنايع پتروشيمي به عنوان مزيت اصلي 
رقابتي كشور، گام برداشته ش��ود، سبب افزايش 
ارزش افزوده، اشتغال بيشتر، بهبود و افزايش توليد 
ناخالص داخلي و در نهايت توسعه و پيشرفت اقتصاد 
مي شود. دادمنش اظهار كرد: اما شايان ذكر است 
موفقيت اين طرح يعني عرضه تمامي محصولات 
پتروش��يمي كه بازار آنها فاقد التهاب بوده و بعضا 
عرضه زياد و كافي دارند، زماني محقق مي شود كه 
نظارت دقيقي در خصوص ورود كامل محصولات به 
بورس كالا وجود داشته باشد. اين كارشناس بورس 
كالا در پايان، بيان كرد: اكنون نيز اقدامات دولت 
در راستاي ورود كالاهاي پتروشيمي به بورس كالا 
نشان از حمايت همه جانبه دولت از بورس دارد زيرا 
مسوولان نيز مي دانند بهترين راه شفافيت قيمت 

محصولات تنها از راه بورس محقق مي شود.

توضيحات سازمان بورس درباره 
انتصابات هيات مديره شركت ها

س��ازمان بورس درباره عدم حضور اعضاي موظف 
هيات مديره شركت ها در ش��ركت ديگر به عنوان 
مديرعام��ل و عضو موظ��ف توضيحات��ي را ارايه 
داد. مديريت نظارت بر ناش��ران س��ازمان بورس 
و اوراق به��ادار ض��رورت رعاي��ت تبص��ره ۶ ماده 
۴ دس��تورالعمل حاكميت ش��ركتي را به اعضاي 
هيات مديره ش��ركت هاي بورس��ي و فرابورسي و 

موسسات حسابرسي معتمد سازمان را اعلام كرد.
براين اس��اس، طبق تبصره ۶ ماده ۴ دستورالعمل 
حاكميت شركتي شركت هاي بورسي و فرابورسي، 
اعضاي موظف هيات مديره نمي توانند در شركت 
ديگر، مديرعامل و عضو موظف هيات مديره باشند.

همچنين هيچ يك از اعضاي هيات مديره نبايد اصالتاً 
يا به نمايندگي از شخص حقوقي همزمان در بيش 
از سه شركت به عنوان عضو غيرموظف هيات مديره 
انتخاب ش��وند. اعضاي هيات مدي��ره بايد در اين 
خصوص اقرار نامه اي را نيز به كميته انتصابات ارايه 
دهند. لذا ضروري است اعضاي هيات مديره علاوه بر 
رعايت موضوع فوق، اقرارنامه رعايت مقررات مذكور 

را به كميته انتصابات شركت ارايه دهند.

سقوطآزادبورسبهواسطهعملكردمسوولان

فرش سرخ  زير پاي بورس

توييتر بورسي شد
روز گذشته ش��اهد ريزش عميق بورس بوديم، مي توان 
گفت رييس سازمان بورس و ديگر مسوولان كاري براي 
اين بازار نمي كنند. هر چند وقت يك بار با ارايه مصوبه اي 
س��عي در تغيير وضعيت دارند. خروج پ��ول از بورس به 
بالاترين حد خود رس��يده و ديگر نقدينگي حقيقي وارد 
اين بازار نمي شود. براساس آمارهاي منتشر شده بيش از 
80 درصد نقدينگي سرمايه گذاران در بورس نابوده شده 
اس��ت.  بخش عمده اي از كابران توييتر فارسي نسبت به 
سرخ پوشي و ريزش بورس اعتراض داشتند. مهدي رباطي، 
مديرعامل كارگزاري بورس بيمه ايران نوشت: »نمادها 
در بورس تهران دو حالت دارند: 1. يا منفي و صف فروش 
هستند. 2. يا مثبت هستند كه توسط ناظر معاملاتشان 
ابطال مي ش��ود. رييس محترم قوه قضاييه به درستي بر 
رفتار ناظران در بورس به عنوان يكي از عوامل مخل در روند 
طبيعي معاملات دست گذاشتند، اميدوارم پيگيري شود.« 

علي سعد وندي، فعال اقتصادي نيز نوشت: 
» ادعاي بي پايه اي مطرح شده كه سياست گذار نبايد نگران 
ريزش بازارسرمايه باشد بلكه كليت اقتصاد مهم است. اين 
در حالي است كه ريزش بيش از اين در بورس چه بسا به 
سقوط صندوق هاي بازنشستگي و بانك ها بينجامد كه 
بزرگ ترين پيامد امنيتي چهل سال اخير را رقم خواهد 
زد. آقاي نظام نگي نگفتي!« »آقايون دولت و مجلس؛ بازار 
سرمايه، آينه تمام نماي اقتصاد كشور است! آينه تون جز 
ويراني، چيزي نشون نميده. جمعش كنيد بره« »شاخص 
كل ب��ورس دوباره به كانال يك ميليون و دويس��ت هزار 
سقوط كرد. خبر بدتر، رسيدن شاخص هموزن به كمترين 
ميزان خود در امس��ال و همچنين از شروع ريزش بورس 

در مرداد 99 است. رييسي مچكريم كه سه روزه مشكل 
بورس رو حل كردي.« »فكر كنيد در يك اقتصاد تورمي، 
پارسال يه زمين خريده باشيد به قيمت يك ميليارد تومن 
و الان تنها س��ودي نكرده باشيد كه زمين تون شده باشه 
۴00 ميليون تومن. چه حالي داش��تيد؟ بورسي ها توي 
چنين وضعيتي هستن.« »سقوط بورس اولين حركت در 
دومينوي سقوط نظام مالي و اقتصادي كشوره. با نرماليزه 
كردن اين بح��ران و دروغ هاي مكرر، چيزي كه در آينده 
نصيب اقتصاد كشور ميشه فروپاشي كامل بازار پول و نظام 
بانكيه. وقتي صندوق هاي درآمدثابت زيان بسازن ديگه 

كسي نيس��ت اون حجم از اوراق بدهيو از دولت بدهكار 
بخره.« »كار هر مرد نيست خرمن كوفتن، گاو نر مي خواهد 
و مرد كهن. الان بيش از هر زمان ديگري اين ضرب المثل 
قديمي را درك مي كني��م. اداره اقتصاد كش��ور دانش، 
تخصص، مديريت، بحران شناسي و تسلط كافي مي خواهد. 
بورس كه آينده را مي خواند در حال نشان دادن علامت هاي 
بدي براي اقتصاد كشوراست!« »هم مال سهامدار بورس 
رفت، هم آرامش روح و روانش! هم اعتمادش!« »اينكه با 
اين همه ش��رايط بنيادي مثبت، بورس همچنان منفي 
اس��ت، جاي تعجب ندارد. 1. وقتي نفت از 20 دلار، شد 

۶0 دلار، س��هامدار پالايش هيچ سودي در صورت مالي 
نديد. 2.س��هامدار بانكي دلار از 12 شد 30 تومان، هيچ 
سود تسعير ارزي نديد. س��هامدار پتروشيمي و فولاد را 
هم با انواع هزينه ها نقره داغ كردند« »اين نقش��ه بورس 
تهران رو برداري ببري به هر كش��وري نشون بدي و بگي 
كه 2 ساله وضع بازارمون اينه؛ صددرصد بهت پناهندگي 
مي دن! چرا؟ چون بازار هيچ كجا 2 سال اين جوري يك 
دست قرمز نمي مونه مگر اينكه توش »جنگ« باشه...« » 
سال 98 تا قبل اينكه نقشه شوم عرضه دارا و سارا در بورس 
اجرا بشه و سهام عدالت بدون برنامه ريزي بر سر بورسي ها 
آوار بشه، شاخص كل ۵00 هزار واحد بود! اغلب سهم ها به 
قيمت سال 98 برگشتند ولي شاخص بالاي 1، 200 واحد 
مونده، اين اگر اسمش شاخص سازي و فريبكاري نيست 
پس چيه؟!« »بورس هم كه كلًا رها شده به امان خدا.انگار 
فقط به درد تامين كس��ري بودجه ميخورد )دولت قبل( 
و به درد حضور تبليغاتي آقاي رييس��ي قبل انتخابات و 
قراردادنش در ليست 3 وعده اولويت كاري!« » ارزش بازار 
سرمايه روزي 90 همت داره كم ميشه. كل پولي كه دولت 
از افزايش خوراك گاز گيرش مياد 9۶ همت هست. اين 
حجم از ندانم كاري نوبره والله. خسارتي كه به صندوق هاي 
بازنشستگي و هلدينگ هاي دولتي وارد ميشه بالاي هزار 
همت هست«. وضعيت بورس به قدري اسفناك شده 
است كه با ورود به هر شبكه مجازي و واقعي مي توان آثار 
آن را ديد. در حال حاضر بخش عمده اي از مردم كشور 
درگير بورس و زيان هاي عمده در اين بازار هستند. به نظر 
مي رسد اين زيان ها براي مسوولان بورسي ارزشي ندارد 

و تنها به فكر خود برگزاري جلسات معمولي هستند.



گروه راه و شهرسازي|
ديروز لايحه بودجه سال 1401 شهرداري تقديم شوراي 
شهر تهران شد. به گفته عليرضا زاكاني، شهردار پايتخت 
اين بودجه با 51 درصد رشد نسبت به بودجه سال قبل به 
حدود 57 هزار ميليارد تومان افزايش يافته است. زاكاني 
همچنين در تازه ترين اظهارنظر درباره ميزان بدهي هاي 
شهرداري، رقم 85 هزار ميليارد تومان )34 درصد بيش 
از رقم بودجه 1401( را اعلام كرده است. زاكاني كاهش 
صدور پروانه هاي س��اختماني به ميزان يك هفتم طي 
س��ال هاي اخير را به تصويب طرح تفصيلي در سال 92 
ارتباط داده و گفته خودمان با دست خودمان قفل به شهر 
زديم. او همچنين از ورود شهرداري به ساخت هتل هاي 
5 س��تاره در پايتخت، ارايه كيف پول شهروندي با اعتبار 
200 هزار تومان براي هر خانوار خبر داده است. بر اساس 
اين گزارش، در لايحه بودجه 1401، رش��د 55 درصدي 
درآمدها، رشد 86 درصدي واگذاري دارايي هاي سرمايه اي 
و كاهش 14 درصدي واگذاري دارايي هاي مالي، رشد 73 
درصدي شهرسازي، رشد 32 درصدي درآمدهاي پايدار، 
رشد 88 درصدي فروش ملك، مشاركت و مجتمع هاي 
ايستگاهي، رشد 4 درصدي اس��ناد دريافتي و رشد 64 
درصدي سازمان ها و ش��ركت ها پيش بيني شده است. 
شهردار تهران در جريان ارايه لايحه بودجه سال آينده 
شهرداري گفت: بودجه سال قبل 48 هزارو 800 ميليارد 
تنظيم شد كه با اصلاحيه پاييز سال جاري به 37 هزار و 
700 ميليارد رسيد. آنچه امروز از درآمدها حاصل شده 
32 هزار ميليارد تومان تا پايان سال محقق خواهد شد.

بدهي60هزارميليارديبهبانكها
او ادامه داد: بخشي از اين بودجه خلاها و كاستي هايي 
است كه از گذشته به يادگار باقي مانده است.ما قريب به 
60 هزار ميليارد به بانك ها بدهكار هستيم و بدهكاري به 
پيمانكاران و ساير عناصر بالغ بر 85 هزار ميليارد سرجمع 
بدهي شهرداري است. زاكاني اعلام كرد كه شهرداري 
در بودجه سال آتي، 56 هزار و 869 ميليارد اعتبار در نظر 
گرفته كه 51 درصد نسبت به بودجه سال جاري رشد 
دارد. 15 هزار ميليارد از آن از عوارض عمومي شهرسازي 
و افزايش ماليات بر ارزش افزوده است. او افزود: تا قبل از 
س��ال 92 كه طرح تفصيلي مصوب شد حدود 31 هزار 
پرونده در س��ال صادر مي كرديم اما از س��ال 98 به بعد 
شرايطي براي شهر ايجاد ش��د كه حدود 4 هزار و 700 
پرونده صادر كرديم و يك هفتم گذش��ته مجوز صادر 
مي كنيم و خودمان با دست خودمان قفل به شهر زديم. 
در حالي كه 12 هزار بافت ناپايدار و 4 هزار و 500 هكتار 
بافت فرسوده داريم. لذا تمهيدات ويژه اي صورت گرفت 

تا دست به دست هم دهيم و قفل ها را از برداريم.

پيشبينيرفعريسككروناوتحريمها
ش��هردار تهران گفت: درآمد اختصاصي سازمان ها و 
شركت ها را 69 درصد افزايش داديم چرا كه موضوع 
كرونا رو به افول است و شرايط كشور به شرايط جديدي 
مي رس��د. علاوه بر اينكه با مولد سازي 167 درصد در 
حوزه اموال و املاك رش��د را در نظ��ر گرفتيم تا آغاز 
حركت را از درون شهرداري آغاز كنيم. زاكاني گفت: 
در لايح��ه بودجه 1401، درآمدها 55 درصد رش��د، 
واگذاري دارايي سرمايه  اي 86 درصد رشد و واگذاري 
دارايي مالي 14 درصد كمتر شده است. شهرسازي با 
رشد 73درصدي، درآمد پايدار 32 درصد رشد، فروش 
ملك، مش��اركت و مجتمع هاي ايستگاهي رشد 88 
درصدي، اسناد دريافتي رشد 4 درصدي و سازمان ها 

و شركت ها رشد 46 درصدي داشته است.

رشد28درصديهزينهها
شهرداري درباره بخش هزينه اي بودجه با اشاره به افزايش 
28 درصدي هزينه ها گفت: تملك دارايي هاي سرمايه اي 
100 درصد و تملك دارايي هاي مالي 33 درصد رشد داشته 
است. در حوزه حمل و نقل و ترافيك با 32 درصد رشد بالغ 
بر 18 هزارميليارد تومان را به اين حوزه اختصاص داديم. 
در حوزه خدمات ش��هري 14 درصد از سهم اعتباري را به 
اين حوزه اختصاص داديم. سهم حوزه ايمني و مديريت 
بحران 5 درصد، سهم حوزه معماري و شهرسازي از بودجه 
3 درص��د، حوزه فرهنگي و اجتماعي 9 درصد اعتبارات و 
توسعه مديريت و هوشمندسازي شهري 37 درصد بودجه 
را به خود اختصاص داده است. زاكاني با بيان اينكه برخي از 
اين سطوح ممكن است از طريق اعتبارات مشاركتي بودجه  
چندبرابر شود گفت: در زمينه خدمات شهري از طريق نگاه 
جديدي كه در اين حوزه از طريق مشاركت پذيري صورت 

مي گيرد امكان بزرگي را براي ما ايجاد خواهد كرد. 

سهم75درصديحملونقلشخصي
او با بيان اينكه 7 سياستي كه سياست هاي ابلاغي شوراي 
ش��هر بود را مد نظر ق��رار داديم گفت: ذيل آن ش��روع به 
كارسازي كرديم و يك رويكرد تحولي را در نظر گرفتيم. بايد 
بتوانيم شهر را به سمتي ببريم كه شهر زيست پذير و آرامي را 
داشته باشيم. هواي شهر زيست پذير بايد پاك باشد. امروز 
سهم حمل و نقل شخصي در تهران قريب به 75 درصد است 
چرا كه با فرسودگي حمل و نقل عمومي، اين سيستم عملا 

از گردونه ارايه خدمت شايسته به مردم خارج شده است.

ايجاددرآمدپايدارباهتلسازي
ش��هردار تهران گفت: در حال تلاش هستيم در 44 هزار 
باف��ت پيراموني ته��ران 8 پروژه را در 8 مجموعه ش��هر 
بارگذاري كنيم كه تنها در يك نقطه يعني در شيان انجام 
شده اس��ت. مثلا اين 44 هزار هكتار را بررسي كرديم به 
5 نقطه رسيديم كه هتل هاي 5 ستاره ساخته شود زيرا 
كاس��تي هتل در تهران مشهود است. زاكاني تاكيد كرد: 
اين پنج پروژه توسط اعتبار درون بودجه انجام نمي شود و 
نياز به مشاركت دارد و براي ما درآمد پايدار ايجاد مي شود. 
بخش ديگر از مشاركت ها در حوزه حمل و نقل و امور زير 
ساختي اس��ت. او افزود: مثلا درباره ادامه بزرگراه يادگار 
امام )ره( و به پايان رس��اندن آن و خط موازي بزرگراه امام 
علي)ع( در غرب تهران بايد ساماندهي از طريق مشاركت 
انجام شود. بازديد ها و شرايط آن مهياست و بايد از طريق 
تملك اين مسير را طي كنيم يا ادامه بزرگراه شهيدصياد 
شيرازي تا بزرگراه آزادگان نيز از اين جنس پروژه ها است. 
بايد مجوز بگيريم و سرمايه گذار داخلي و خارجي جذب 
كنيم و با انجام اين كارها درآمد پايدار و گشايش براي شهر 
ايجاد مي ش��ود. او در صحبت هاي خود همچنين از ارايه 
كيف پول شهروندي خبر داد و گفت: اين كيف پول براي 
قشرهاي خاص افزايش پيدا مي كند اما ابتدا ميزان حداقلي 
براي همه و معادل 200 هزار تومان اس��ت. وي با اشاره به 
وضعيت حوزه حمل و نقل گفت: براي سال آينده اورهال 
1400 دس��تگاه اتوبوس را هدف گذاري كرديم. در سال 
آينده به مرز 4500 دستگاه مي رسيم. 50 دستگاه اتوبوس 
برقي و قرار داد 100 دستگاه ديگر نيز در حال انعقاد است. 

زاكاني گفت: با تمهيدات دولت كشور در آستانه خريد 5 
هزار دستگاه اتوبوس گازي از طريق تهاتر است كه سهم 
تهران از آن بالا است و در سال آينده جهش جدي در حوزه 
حمل و نقل در بخش اتوبوس خواهيم داشت.  زاكاني گفت: 
در حوزه حمل و نقل ريلي براي 7 خط مترو ما 14 كيلومتر 
راه اندازي خط جديد داريم و 7 ايس��تگاه افتتاح خواهيم 

كرد. اين 7 خط نزديك به 3 هزار دستگاه واگن نياز دارد.

درخواستساخت40كلانتريجديد
درتهران

شهردار تهران با بيان اينكه شوراي عالي امنيت ملي خواستار 
ساخت 40 كلانتري در شهر تهران شده است، افزود: مي توان 
به گونه اي مراكز را توسعه داد كه براي مثال در يك مسجد 
يا پارك، امكانات فراواني دراختي��ار نيروي انتظامي قرار 
گيرد. اما ديگر ساختماني در ابعاد پاسگاه نيست بلكه مكاني  
براي استقرار نيروي انتظامي است. البته فضايي در منطقه 
15 براي ساخت و ساز تخصيص خواهد يافت. او بيان كرد: 
زمان رسيدن اورژانس به بيمار حدود 18 تا 20 دقيقه است 
و زمان استاندارد جهاني 12 دقيقه است. شهرداري براي 
توسعه اورژانس بايد كمك كند. بايد پايگاه هاي محدود و 
موثر عملياتي شوند تا مردم آسيب نبينند. او از انتقال پايانه 
شرق در سال آينده خبر داد و گفت: انتقال پايانه شهر سال 
آينده انجام مي ش��ود. البته دو پايانه ديگر نيز بايد جابه جا 
شوند. همكاران بنده درحال پيگيري »هفته سرمايه گذاري 
در تهران« در خرداد سال آينده هستند تا تمام پروژه ها از 

طريق سرمايه گذار داخلي و خارجي اجرا شود.
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چمراندوباره»رييس«شد
در جريان چهل و يكمين جلسه ش��وراي شهر تهران 
تركيب مجمع عمومي شركت واحد اتوبوسراني تهران 
انتخاب ش��دند. سيد جعفر تش��كري هاشمي رييس 
كميس��يون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران با 
اشاره به اساسنامه شركت واحد اتوبوسراني گفت: مجمع 
اين شركت اعضاي شوراي شهر تهران هستند و همچنين 
بايد رييس و يك منشي و دو ناظر از اعضاي شوراي شهر 
تهران انتخاب شوند. در ادامه راي گيري براي رييس، يك 
منشي و دو ناظر مجمع عمومي شركت واحد اتوبوسراني 
در دستور كار اعضا قرار گرفت و به ترتيب مهدي چمران 
به عنوان رييس، سوده نجفي به عنوان منشي، حبيب 
كاشاني به عنوان ناظر اول و ميثم مظفر به عنوان ناظر 
دوم مجمع عمومي ش��ركت واحد اتوبوسراني انتخاب 
شدند. همچنين به پيشنهاد سيد جعفر تشكري هاشمي 
و با آراي اعضاي شوراي شهر تهران، پيمان سنندجي به 
عنوان بازرس اصلي با 14 راي و محمد اسماعيلي با كسب 

15 راي بازرس علي البدل انتخاب شدند.

استفادهازراهروستايي
برايترانزيت

سردار س��يد تيمور حسيني، جانشين رييس پليس 
راهور ناجا گفت: مسير ايذه – دهدز يك راه روستايي 
بود كه اكنون با همان شرايط 40 سال قبل به جاده اي 
ترانزيتي تبديل شده است. سردار حسيني در گفت وگو 
با مهر اظهار كرد: در خوزستان معمولًا شاهد تصادفات 
سنگين هستيم؛ خوزستان جزو چهار استان پرتصادف 
كشور محسوب مي شود ولي تصادفات 25 روز اخير با 
اين حجم بي سابقه بوده است. وي افزود: با حضور در 
اس��تان خوزستان به صورت ميداني از نزديك نقاط و 
محورهايي كه تصادف رخ داده بازديد و با بررسي هاي 
لازم تحليل دقيق ت��ري از وقوع تصادفات ارايه دهيم. 
جانشين رييس پليس راهور ناجا با اشاره به اينكه در 
سفر به خوزستان كميسيون ايمني راه هم به صورت 
ويژه و با حضور استاندار تشكيل شد، ادامه داد: بيش 
از دو ده��ه آن اتفاقي كه بايد در راس��تاي توس��عه و 
بروزرساني انجام مي شد، به تعويق افتاده و اين تأخير 
با زمان هاي نهايتاً 6 ماهه متفاوت است. سردار حسيني 
با اشاره به اينكه خوزستان اس��تاني با كاركرد ملي و 
پررنگ تر از ديگر استان هاست، لذا دولت بايد در زمينه 
اختصاص بودجه و اعتبارات نگاه ويژه اي به خوزستان 
داشته باشد، بيان كرد: متأسفانه خوزستان در زمينه 
حمل و نقل و ترافيك نه تنها ويژه ديده نش��ده بلكه 
داراي عقب ماندگي هاي خيلي زياد هم هست؛ مثلًا 
استان خوزستان رتبه اول محورهاي روستايي را دارد و 
نيازمند سرمايه گذاري سنگين در اين زمينه است. وي 
ادامه داد: محور ايذه - دهدز يك راه روستايي بوده كه به 
مسير ترانزيتي تبديل شده و اگر 40 سال قبل با كاركرد 
دسترسي تردد محلي ايجاد شده امروزه جوابگوي تردد 
ترانزيتي است؛ يك محور بسيار كوهستاني كم عرض 
كه خودروها س��پر به سپر همديگر حركت مي كنند 
و اگ��ر خدايي نكرده در اين مح��ور تصادفي رخ دهد، 
امدادرس��اني خودش يك داستان و معماي پيچيده 
مي شود. جانشين رييس پليس راهور ناجا بيان كرد: 
در تصادف زنجيره اي محور بهبهان به رامهرمز از هر 
طرف امكان امدادرساني وجود داشته و هرچقدر هم 
تصادف س��نگين باش��د، باز امكان اعزام خودروهاي 
امدادي هست ولي در آن محور كوهستاني كم عرض 
پرتردد اگر خدايي نكرده اتفاق مش��ابهي رخ دهد، تا 
چند ساعت امكان رسيدن خودروهاي امدادي به محل 

سانحه ميسر نيست.
س��ردار حس��يني عنوان كرد: نياز داريم كه دولت در 
راستاي بهس��ازي، توسعه و ارتقاي س��طح راه هاي 
خوزستان مثلًا روس��تايي به فرعي، فرعي به اصلي و 
اصلي به بزرگراهي اعتبارات مورد نياز را اختصاص دهد؛ 
البته در سياس��ت گذاري هاي استاني نيز بايد مساله 
حمل و نقل و ترافيك را به عن��وان يك اولويت تلقي 
كند. وي با اشاره به اينكه زماني كه كشور درگير كرونا 
شد، همه كشور براي مقابله با اين ويروس و شكست 
آن بسيج و در نهايت هم موفق شديم، گفت: در 9 ماهه 
امس��ال حدود 502 نفر در تصادفات خوزستان جان 
خود را از دس��ت دادند و به نظر نمي رسد كه كرونا هم 
بيشتر از اين آمار را به كام مرگ كشانده باشد؛ بنابراين 
اهميت ترافيك اگر از كرونا بيش��تر نباشد، كمتر هم 
نيست. جانشين رييس پليس راهور ناجا يادآور شد: 
كرونا دوره دارد و بالاخره تمام مي ش��ود ولي ترافيك 
هي��چ دوره اي ندارد و هر روز ش��رايط آن س��خت تر 
مي شود؛ به غير از سال 99 كه به خاطر شرايط كشور در 
مورد شيوع ويروس كرونا سال استثنايي بود از 20 سال 
قبل هر سال شرايط تردد، تعداد خودروها، رانندگان 
داراي گواهينامه و مصرف بنزين افزايش داشته است.

سردار حسيني اضافه كرد: اين افزايش ها نشان مي دهد 
كه شرايط ما هر روز سخت تر مي شود؛ بنابراين موضوع 
ترافيك و حمل و نقل به عنوان يك اولويت جدي در 
سطح اس��تان به عنوان سياست استاني و در مركز به 

عنوان سياست ملي تلقي شود.

سقفتعدادقراردادپيمانكاران
باشهرداريبرداشتهشد

ميثم مظفر، نائب رييس كميس��يون برنامه و بودجه 
شوراي ش��هر تهران گفت: پيمانكاران با يك فرصت 
برابر مي توانند در مناقصات شهرداري شركت كنند 
و هر فردي كه شرايط مناقصه را داشته باشد مي تواند 
به عن��وان برنده مناقصه فعاليت كند و س��قف تعداد 
قراردادها توسط كميته فني شهرداري تهران حذف 
و با پيگيري طرح رصد اين مشكل برطرف شد. مظفر 
در گفت وگو با ايلنا در پاس��خ به سوالي درباره محدود 
بودن سقف قرارداد پيمانكاران گفت: متاسفانه يكي 
از مشكلات ما در شهرداري اين است كه از مناقصات 
شهرداري استقبال نمي شود و پيمانكاران در مناقصات 
ش��ركت نمي كنند.  مظفر با بيان اينكه بخشي از اين 
مساله به دامنه قيمت كارشناسي باز مي گردد، ادامه 
داد: بخشي به فهرس��ت بها، ضرايب آلفا و بتا، تورم و 
هزينه هاي سنگين تامين مصالح براي پيمانكار است 
كه به روزرس��اني نشده و وضعيت موجود پاسخگوي 
مشكلات پيمانكاران نيس��ت.  او در واكنش به اينكه 
برداشتن محدوديت سقف قرارداد جلوي رانت هاي 
احتمالي را خواهد گرف��ت يا خير گفت: همان تعداد 
پيمانكاري هم كه فعال بودند، ش��هرداري ابلاغيه اي 
داده اس��ت و براي هر كدام از پيمانكاران يك س��قف 
تعداد قرارداد معين كرده است. با پيگيري دبيرخانه 
طرح رصد اين مساله در هفته گذشته حل شده است 
و پيمانكاران هيچ محدوديت��ي ندارند.  مظفر افزود: 
پيمانكاران با يك فرصت برابر مي توانند در مناقصات 
شهرداري شركت كنند و هر كس كه شرايط مناقصه را 
داشته باشد مي تواند به عنوان برنده مناقصه فعاليت كند 
و سقف تعداد قراردادها توسط كميته فني شهرداري 
ته��ران حذف و ب��ا پيگيري طرح رصد اين مش��كل 
برطرف شد.  عضو ش��وراي شهر تهران درباره نظارت 
ش��ورا در جلوگيري از وقوع فساد در انعقاد مناقصات 
شهرداري گفت: شهرداري بايد فراخوان عمومي بدهد 
و در سامانه مناقصات كشور بايد اعلام عمومي صورت 
گيرد و مراجع نظارتي، بازرسي، حراست شهرداري و 
شوراي شهر تهران نظارت هاي لازم را خواهند داشت. 
او در پاسخ به سوالي درباره صحبت هاي شهردار تهران 
مبني بر تغيير نرخ عوارض در سال آينده اظهار كرد: 
هنوز لايحه اي به صورت رس��مي از شهرداري تهران 
ارايه نشده و منتظر ارايه لايحه شهرداري هستيم.  عضو 
شوراي ش��هر تهران در پاسخ به اين سوال كه اعضاي 
شورا از توقف ساخت و ساز در تهران به دليل فرايندهاي 
كند و دست و پاگير شهرسازي صحبت مي كنند در 
حالي كه شرايط اقتصادي كشور نيز عامل تاثيرگذاري 
درعدم اقبال عمومي به ساخت و ساز است، اظهار كرد: 
متولي اصلي مسكن وزارت مسكن و شهرسازي است و 
شهرداري مي تواند تسريع كننده و تسهيل كننده باشد؛ 
اينكه فرايند صدور پروانه كوتاه شود و عوارض احداث 
بنا سنگين نباشد نقش ش��هرداري است اما موضوع 
مسكن در كشور برعهده وزارتخانه تخصصي آن است. 

شهرداريحسابويژهرويواگذاريداراييهايسرمايهودرآمدهايناشيازشهرسازيكردهاست

بودجه انبساطي براي پايتخت 1401

سيدمحسنپورسيدآقايي،مديرعاملاسبقراهآهن:
روسهابهجايفاينانس،سرمايهگذاريكنند

مديرعامل اسبق راه آهن براي ارتقاي روابط ريلي ايران و روسيه 
و افزايش تبادلات كالايي پيشنهادهايي مطرح كرد از جمله 
اينكه روس ها به جاي فاينانس در در راه آهن رشت-آستارا 
سرمايه گذاري كنند. به گزارش خبرنگار مهر، در آستانه سفر 
رييس جمهور ايران به روسيه و برگزاري مذاكرات سياسي-

اقتصادي با مقامات ارش��د اين كش��ور، كارشناسان درباره 
اهميت توسعه زيربناهاي حمل و نقلي و همچنين ارتقاي 
نرم افزاري و تقويت فرآيندهاي گسترش صادرات، واردات 
و ترانزيت ميان دو كشور پيشنهادهايي مطرح مي كنند. در 
حال حاضر مشكل نقصان قطعه راه آهن رشت-آستارا به يكي 
از اصلي ترين موانع براي راه اندازي كريدور ريلي شمال-جنوب 
تبديل شده است؛ از سوي ديگر، اگرچه شبكه ريلي ايران به 
مرز اينچه برون و سپس شبكه ريلي تركمنستان-قزاقستان-

روسيه متصل است، اما به دليل وجود گلوگاه هايي در راه آهن 
شمال كه محدوديت تناژ دارد و همچنين فاصله زياد راه آهن 
شرق درياي خزر تا مراكز جمعيتي روسيه، استفاده از اين 
شبكه براي صاحبان بار چندان به صرفه نيست؛ به خصوص 
كه شهرهاي سن پترزبورگ و مسكو به عنوان بخش هاي پر 
جمعيت روسيه در غرب درياي خزر واقع است. همچنين 
اس��تفاده از حمل و نقل دريايي ميان بنادر شمالي ايران با 
بنادر روسيه به دليل كاهش مداوم سطح آب خزر، انجام نشد 
لايروبي هاي منظم در پاي اسكله بنادر شمالي ايران كه سبب 
كاهش آبخور كش��تي ها و ايجاد محدوديت براي بارگيري 
شناورها به اندازه ظرفيت كشتي، يخ زدگي پاي اسكله برخي 
بنادر روسيه در فصول سرد سال كه مانع از تخليه و بارگيري 
كشتي ها مي شود، متصل نبودن بنادر انزلي و آستارا به شبكه 
ريلي و برخي موارد ديگر، امكان تقويت حمل و نقل دريايي 
را سلب كرده است. با اين حال هم شبكه ريلي و هم شبكه 
جاده اي كشور اين ظرفيت را دارد تا انتقال بخشي از كالاهاي 
وارداتي و ترانزيتي روس ها را بر عهده بگيرند. به خصوص كه 
بس��ياري زا كارشناسان معتقدند با همين زيرساخت هاي 
موجود هم مي توانيم در صورت بهبود فرآيندهاي گمركي و 

اصلاح تعرفه ها، دستورالعمل ها و بخش نامه ها، ترانزيت در 
مسير شمال-جنوب را تقويت كنيم.

ترانزيتزغالسنگروسيهبههندازطريقايران
رستم قاسمي وزير راه و شهرس��ازي نيز پيش از اين اعلام 
كرده بود كه روسيه سالانه 7 ميليون تن زغال سنگ به هند 
صادر مي كند كه در حال حاضر عمدتاً از مسير دريايي كانال 
سوئز حمل مي شود كه همزمان زيادي مي طلبد و هم هزينه 
بالا؛ حال آنكه مي توانيم بخشي از اين جابه جايي زغال سنگ 
روسيه به هند را از خاك ايران انجام دهيم كه همزمان كمتري 
خواهد داش��ت و هم هزينه جابه جايي ها به شدت كاهش 
مي يابد. البته تأكيد قاسمي وزير راه براي اجرايي شدن اين 
پيشنهاد، بر دادن تخفيف هاي مناسب به روس ها براي انتقال 

صادرات خود به شبكه ريلي-جاده اي-بندري ايران بود.

پورسيدآقايي:مشكلكمبودزيرساختنداريم
سيد محسن پور سيد آقايي مديرعامل اسبق شركت راه آهن 
جمهوري اس��لامي ايران در گفت وگو با مهر درباره تقويت 
ترانزيت ريلي ايران با استفاده از كالاهاي صادراتي-وراداتي 
روسيه، اظهار كرد: كم بودن ترانزيت از خاك ايران لزوماً به 
معني نبود زيرساخت ها در كشور نيست؛ ما در حال حاضر 
مس��ير راه آهن اينچه برون به تركمنس��تان و قزاقستان و 
سپس به روسيه را داريم كه اگرچه خيلي سال است افتتاح 
شده، اما باري به آن منتقل نمي شود؛ بنابراين مشكل كمبود 
زيرساخت هاي ريلي نداريم. وي ادامه داد: درست است كه 
مسير راه آهن رشت-آستارا احداث نشده، اما اگر بار ترانزيتي 
وجود داشته باشد، قطعه آستارا-آستارا )ايران-آذربايجان( 
وصل شده و مي توانيم اين قطعه رشت تا آستارا را با استفاده 
از كاميون و حمل و نقل تركيبي جابه جا كنيم. يعني بارهاي 
روسيه تا آس��تاراي ايران با قطار و سپس تا ايستگاه راه آهن 
رشت با كاميون حمل شود و مجدداً از رشت تا بندر شهيد 
رجايي با قطار جابه جا شود. پورسيد آقايي گفت: مي توانيم 

بارهاي روس��يه را با كش��تي تا بندر انزلي با كشتي بياوريم 
و س��پس با كاميون به ايس��تگاه راه آهن رش��ت و از آنجا تا 
بندرعباس با قطار منتقل كنيم؛ بندر اميرآباد هم به راه آهن 
متصل است و بار با كشتي به بندر اميرآباد و سپس با راه آهن 

به بنادر جنوبي ببريم.

علتشكلنگرفتنكريدورشمال-جنوب
وي درباره اينكه چرا كريدور شمال-جنوب هنوز بين روسيه 
و هنوز از خاك ايران شكل نگرفته، تصريح كرد: به نظر من 
خواست دو طرف هم مهم است و روس ها براي انجام ترانزيت 
كالاهاي خود از مسير ايران جدي باشند كه ظاهراً روس ها 
چندان جدي نيستند؛ در سال هاي مختلف هم بر اهميت 
عبور كالاهايشان از خاك ايران تأكيد كرده اند اما هيچگاه 
روس��يه براي ترانزيت كالاهاي خود از خاك ايران استفاده 
نكرده است.عضو هيات علمي دانشكده راه آهن دانشگاه علم 
و صنعت تأكيد كرد: بخش ديگ��ري از موانع ايجاد كريدور 
شمال-جنوب، نرم افزاري است؛ مواردي چون سرعت عبور 
كالا در مسير ايران، هزينه ها، تعرفه هاي گمركي، نبود مقررات 
تسهيل گر و… را بايد به عنوان موانع نرم افزاري دانست. وگرنه 
امكان زيربنايي هاي تركيبي ايران كاملًا براي توسعه ترانزيت 
فراهم است و بايد دنبال رفع موانع سياسي-تجاري جهت 

عملياتي شدن كريدور شمال-جنوب باشيم.

شرطسرمايهگذاريروسها
درراهآهنرشت-آستارا

وي خاطرنش��ان كرد: روس ها مي گويند ما علاقه منديم كه 
خط آهن رشت-آستارا احداث شود؛ البته ايران بارها درخواست 
كرده تا روس ها هم در س��اخت اين خط آهن سرمايه گذاري 
كنند تا بارهاي خود را به آن منتقل كنند؛ روس ها مي گفتند 
شما خط آهن را بسازيد ما برايتان بار ترانزيتي زيادي مي آوريم؛ 
نهايت اينكه ما  با هزينه خودمان خط آهن مي سازيم ولي ممكن 

است روس ها باري به اين مسير نياورند.
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  مهدي چمران رييس ش��وراي اسلامي شهر تهران 
ديروز در پايان چهل و يكمين جلسه شوراي اسلامي 
شهر تهران در جمع خبرنگاران با بيان اينكه بودجه را 
ابتدا در كميسيون تلفيق و بعد در صحن علني شورا 
بررسي مي كنيم، اعلام كرد: اين پروسه تا پايان بهمن 

به نتيجه خواهد رسيد و نتيجه آن در صحن شوراي 
شهر پس از تكميل به صورت عمومي اعلام  مي شود. 
چمران در پاس��خ به اينكه آيا بودجه اعلام شده در 
لايحه بودجه 1401 قابلي��ت تحقق دارد يا خير؟ 
گفت: اين مس��اله بس��تگي به تلاش دوستان در 

شهرداري دارد و اينكه چقدر بتوانند مشاركت هاي 
عمومي را جذب كنند؛ به هر حال ش��رايط كشور 
هم در اي��ن زمينه حائز اهميت اس��ت، به ويژه در 
ساخت وسازها مي تواند افق روشني جهت تحقق 

بودجه باز شود.

تكيه بودجه 1401 بر رونق ساخت وساز
حاشيه پارلمان شهري

مزايدهاملاكشهرداري
تهراندربورسكالا

 در حالي كه ب��ه موجب لايحه بودجه س��ال 1401 
ش��هرداري تهران قرار اس��ت، واگذاري دارايي هاي 
سرمايه اي از جمله املاك ش��هرداري در آينده رشد 
86 درصدي را تجربه كنن��د، ابوالفضل فلاح، معاون 
مالي و اقتصاد شهري شهرداري تهران، ابعاد مختلف 
عرضه املاك شهرداري در بورس كالا را تشريح كرد.  
به گزارش تسنيم، فلاح اظهار كرد: افزايش بهاي تمام 
شده پروژه ها، تبليغات بازار شفاف سازي و سالم سازي، 
تقويت بازار تقاضا، مولدسازي دارايي هاي شهرداري 
تهران و ... از جمله مهم ترين اهداف اين اقدام اس��ت. 
وي با تاكيد بر اين نكته كه اين رويكرد بس��يار مورد 
توجه شهردار تهران، قرار گرفته است، افزود: با پذيرش 
املاك در بورس كالا، اين اطمينان حاصل مي ش��ود 
كه ف��روش و واگذاري اين ام��لاك در آينده و انتقال 
قطعي آن با مشكلي مواجه نخواهد شد. در اين زمينه 
شفافيتي كه در مسير پذيرش و عرضه در بورس كالا 
وجود دارد، سبب استقبال مردم از اين عرضه ها خواهد 
شد. معاون ش��هردار تهران در رابطه با آمادگي بورس 
كالا براي عرضه املاك مازاد دولتي در قالب روش هاي 
مختلف، گف��ت: آمادگي در ب��ورس كالا براي عرضه 
املاك وجود دارد و اين بس��تر در ب��ورس كالا فراهم 
است و هيچ مشكلي وجود ندارد. معاون مالي و اقتصاد 
شهري شهرداري تهران، با تاكيد بر اينكه شهرداري 
مي تواند از طريق مزايده يا از مس��ير بورس كالا اقدام 
به واگذاري املاك خود براي تامين مالي كند، افزود: 
در آينده نزديك اتفاق خوبي در زمينه فروش املاك 
شهرداري رقم خواهد خورد و قطعا ذينفعان اجراي اين 

طرح شهروندان خواهند بود.



س��قوط دوباره بيت كوين به زير ۴۲,۰۰۰ دلار، بسياري 
از معامله گران را نااميد كرده اس��ت. با اين حال، برخي از 
تحليل گران همچنان تصور مي كنند يك جهش صعودي 
ديگر در انتظار قيمت است. همچنين تحليل گران معتقدند 
بيت كوين در كوتاه مدت حداقل بايد از يك موج صعودي 
ديگر عبور كند و بعد وارد موج نزولي مي شود. پيش بيني 
آنها اين است كه قيمت در ادامه ۲۰ تا ۳۰ درصد رشد كند 
كه در آن صورت، قيمت بيت كوين تا محدوده ۵۰,۰۰۰ دلار 
رشد خواهد كرد. با وجود اين، هيچ گونه اطميناني وجود 
ندارد كه ادامه نوسان هاي آينده در جهت رشد قيمت اتفاق 
بيفتد و قيمت بيت كوين مي تواند در هر دو جهت صعودي و 
نزولي به نوسان هاي موجود واكنش نشان دهد. در حالي كه 
روند كلي بازار ارزهاي ديجيتال ۱۷ ژانويه )۲۷ دي(، تقريباً 
خنثي بود، قيمت بيت كوين نيز در اواسط روز، تا ۴۱,۶۵۰ 
دلار كاهش يافت. حجم معاملات كل بازار همچنان پايين 
است و بازارهاي مالي امريكا هم به خاطر تعطيلات بسته 
بودند. معامله گر ناشناسي با نام مستعار ركت كپيتال، در 
توييتر خود روند هفتگي بيت كوين را بررسي كرد. او توضيح 
داد كه بيت كوين در نزديكي يك ناحيه مقاومتي و حمايتي 
تثبيت شده معامله مي شود. ركت كپيتال در توييتر خود 
نوش��ت: »نمودار هفتگي بيت كوين نش��ان مي دهد كه 
مح��دوده ۴۳,۱۲۰ دلار مقاومت جديد اين ارز ديجيتال 
است. از لحاظ تكنيكال، بيت كوين همچنان در قسمت 

بالايي كانال بين ۳۸,۰۰۰ تا ۴۳,۱۲۰ دلار قرار دارد.«

طولانيشدنچرخهچهارسالهبيتكوين
مايكل ون دپوپ، تحليل گر و نويسنده وب سايت كوين 
تلگراف، هم روند طولاني مدت بيت كوين را توضيح داد. 
اين تحليل گر، احتمال مي دهد كه چرخه چهارساله فعلي 
بيت كوين طولاني تر از چرخه هاي چهارساله قبلي باشد. 
الگوي امواج چهارگانه بيت كوين از چهار موج »ش��روع 
حركت، فشار فروش اوليه، اوج غيرواقعي و اوج چرخه« 
تشكيل شده است. الگوي امواج هودل سرمايه محقق شده 
هم عمر بيت كوين هاي هولدشده و وزن اقتصادي آنها را 
ارزيابي مي كند. ون دپوپ گفته است: »راستش، خيلي 
منطقي به نظر مي رسد. اين چرخه طولاني تر از چرخه 
قبلي است. چرخه هاي چهارساله به  خاطر تأثير متغيرهاي 
كلان اقتصادي نمي توانند عيناً اتفاق بيفتند. در نتيجه، 
اين چرخه بلندتر و طولاني تر از آن چيزي است كه همه 

انتظارش را مي كشند.«

بيتكوينحداقليكموجصعوديديگردارد
تحليل گر ناشناس ديگري با نام مستعار تك دِو، در توييتر 
خود دوباره به طولاني ش��دن چرخ��ه قيمت بيت كوين 
اش��اره كرد با انتشار نموداري، »امواج صعودي و اصلاحي 
بيت كوين را در چرخه هاي صعودي« به نمايش گذاشت. 
تك دِو مي گويد: »به  نظر م��ن، بيت كوين حداقل بايد از 
يك موج صعودي ديگر عبور كن��د و بعد وارد موج نزولي 
شود.« همچنين جاستين بنت، تحليل گر مشهور ارزهاي 
ديجيتال، با توجه به الگويي كه در نمودار بيت كوين پيدا 

كرده اس��ت، پيش بيني مي كند كه قيمت در ادامه ۲۰ تا 
۳۰ درصد رشد كند. اگر پيش بيني او درست باشد، قيمت 
بيت كوين تا محدوده ۵۰,۰۰۰ دلار رشد خواهد كرد. به 
گزارش ديلي  هودل، بنت با توجه به الگوهاي سابقه قيمتي 
بيت كوين مي گويد بزرگ ترين ارز ديجيتال بازار، بزودي با 
يك رشد ۲۰ تا ۳۰ درصدي مواجه مي شود. به گفته بنت، 
از ابتداي سال ۲۰۲۱، هر بار كه قيمت بيت كوين به شدت 
كاهش يافته است، قبل از اينكه دوباره روند صعودي خود را 
آغاز كند، در روزها يا هفته هاي بعدي به زير كف روند نزولي 
قبلي خود رسيده است. او حدس مي زند بيت كوين در اين 
مرحله قرار گرفته باشد كه يعني بازار آماده جهش است. اين 
تحليل گر گفته است: »اگر به روند بيت كوين از ابتداي سال 
۲۰۲۱ نگاه كنيد، مي بينيد هر بار قيمت به زير سطوحي 
رسيده است كه با ليكوييدشدن موقعيت ها معاملاتي همراه 
مي شود، بازار جهشي به سطوح بالاتر را تجربه كرده است. 
هر بار اين اتفاق تكرار شده است. از طرفي، ميانگين نوسانات 
بيت كوين ۶۳ درصد اس��ت. يعني اگ��ر از تمام حركات 
بيت كوين ميانگين بگيريم، تقريباً عدد ۶۳ درصد به دست 
مي آيد. كمترين نوس��ان هم حدود ۲۷ درصد بوده است 
كه به آوريل ۲۰۲۱ )فروردين( باز مي گردد.« او ادامه داد: 
»مي خواهيم با استفاده از روند قيمت بيت كوين، آينده آن 
را پيش بيني كنيم. اكنون قيمت در كف ۴۰,۰۰۰ دلاري 
است. حال اگر قرار باشد بيت كوين به اندازه ۲۷ درصد كه 
كمترين نوسان ثبت ش��ده است، رشد كند، قيمت آن به 
۵۰,۰۰۰ دلار مي رس��د. منطقي به نظر مي رسد، چراكه 
مي دانيم منطقه بين ۵۰,۰۰۰ دلار تا ۵۳,۰۰۰ دلار اهميت 

بسزايي دارد.« بنت معتقد است هدف قيمتي را مي توان 
بين ۵۰,۰۰۰ تا ۵۳,۰۰۰ دلار در نظر گرفت، چراكه احتمالًا 
فروشندگان از اين ناحيه مقاومتي دفاع خواهند كرد. با اين 
حال، او توضيح داد كه بيت كوين براي شروع رشد خود بايد 
اول از ۴۵,۶۰۰ دلار بگذرد. بنت مي گويد: »نوسان محدود 
در بازار بيت كوين ادامه دارد. فكر مي كنم كه قيمت ابتدا به 
۴۵,۶۰۰ دلار مي رسد و احتمالًا در چند هفته پيش رو تا 

محدوده بين ۵۰,۰۰۰ تا ۵۳,۰۰۰ دلار افزايش مي يابد.«

كاهشنوساناتبازارچگونهبهپايانميرسد؟
با وجود اين به نظر مي رس��د نوسانات قيمت بيت كوين در 
چند روز گذشته كاهش  يافته است. انحراف معيار استاندارد 
بازده روزانه بيت كوين براي ۳۰ و ۶۰ روز گذشته كه توسط 
شاخص نوسان بيت كوين محاسبه شده، ۲.۶۳ درصد است 
كه كم ترين مق��دار از نوامبر ۲۰۲۰ )آبان ۹۹( تاكنون بوده 
اس��ت. به طوركلي اينگونه نوسان ها با افزايش قيمت براي 
بيت كوين همراه اس��ت. در نزديك ترين مورد مشابه با اين 
بازه زماني، در نوامبر ۲۰۲۰ )آبان ۹۹( نوسان هاي كوتاه مدت 
را براي بيت كوين شاهد بوديم كه پس از آن قيمت با رشد 
خيره كننده اي كه در دسامبر )آذر ۹۹( همان سال تجربه 
كرد، اين چرخه را ادامه داد و در نهايت قيمت بيت كوين در 
۱۴ آوريل ۲۰۲۱ )۲۵ فروردين ۱۴۰۰( به س��قف قيمتي 
۶۴,۸۵۴ دلار رسيد. بااين حال هيچ گونه اطميناني وجود 
ندارد كه ادامه اينگونه نوسان ها در جهت رشد قيمت اتفاق 
بيفتد. قيمت بيت كوين مي تواند در هر دو جهت صعودي و 
نزولي به نوسان هاي موجود واكنش نشان دهد. مفسر بازار 

ارزهاي ديجيتال، وينس پرينس هش��دار داد؛ در صورت 
شكست مقاومت ۴۰,۰۰۰ دلاري براي بيت كوين، بسياري 
از معامله گران در بازار آتي كه از اهرم هاي بالاي معاملاتي 
استفاده مي كنند با ضرر جبران ناپذيري مواجه خواهند شد. 
مساله اينجاس��ت كه آيا بيت كوين مي تواند روند صعودي 
جديدي را آغاز كند يا خرس ها تلاش مي كنند تا قيمت را 
به پايين تر از سطوح حمايتي موجود بكشانند و باعث ايجاد 
فشار فروش در بازار آلت كوين ها شوند؟ قيمت بيت كوين 
در چند روز گذشته نزديك به ميانگين متحرك نمايي ۲۰ 
روزه معامله شده است. اگرچه گاوها نتوانسته اند قيمت را به 
بالاتر از اين سطح مقاومتي برسانند، اما نكته مثبت تداوم 
تسلط آنها بر بازار و واگذارنكردن موقعيتشان به فروشندگان 
است. حال اگر قيمت بيت كوين از سطح فعلي در ۴۱,۷۲۵ 
دلار چرخش كند، گاوها يك بار ديگر تلاش خواهند كرد تا 
مقاومت  پيش رو در سطح ميانگين متحرك نمايي ۲۰ روزه 
و مقاومت افقي در سطح ۴۵,۴۵۶ دلار از سر راه بردارند. اگر 
آنها موفق به انجام اين كار شوند، ممكن است دوباره با مقاومت 
شديد از طرف خرس ها مواجه شوند. شكست و بسته شدن 
قيمت بالاتر از اين مقاومت مي تواند اين جفت ارز را به سطح 
قيمتي ۵۲,۰۸۸ دلار برساند. در نقطه مقابل اين نظريه، اگر 
قيمت بيت كوين به زير سطح ۴۱,۷۲۵.۹۵ دلار برسد، جفت 
ارز بيت كوين/ تتر مي تواند تا سطح ۳۹,۶۰۰ دلار كاهش 
يابد كه سطح حمايتي مهمي براي گاوها در جهت دفاع از 
قيمت بيت كوين است؛ زيرا در صورت شكست، فشار فروش 
از سوي خرس ها تشديد مي شود و اين جفت ارز ممكن است 

به سمت سطح ۳۰,۰۰۰ دلار سقوط كند.

رويداددنياي فناوري

ويژه
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جريمههاينقضحريمخصوصي
دراتحاديهاروپاهفتبرابرشد

مقامات حفاظت ديتاي اتحاديه اروپا از ۲۸ ژانويه سال 
۲۰۲۱ مجموعا ۱.۲ ميلي��ارد دلار جريمه براي نقض 
قانون مق��ررات عمومي حفاظت از ديت��اي اين بلوك 
صادر كردند. به گزارش ايس��نا، تحقيقات جديد نشان 
داد جريمه ها براي نقض قانون حريم خصوصي اتحاديه 
اروپا در سال گذشته حدود هفت برابر افزايش يافته است. 
مقامات حفاظت ديتاي اتحاديه اروپا از ۲۸ ژانويه سال 
۲۰۲۱ مجموعا ۱.۲ ميلي��ارد دلار جريمه بابت موارد 
نقض مقررات عمومي حفاظت از ديتاي اين بلوك صادر 
كردند كه بالات��ر از حدود ۱۸۰ ميليون دلار در س��ال 
۲۰۲۰ بود. گزارش نش��ت اطلاعات از سوي شركت ها 
به رگولاتورهاي اتحاديه اروپا رش��د ملايمي داشت و با 
هشت درصد افزايش، به ۳۵۶ مورد در روز رسيد. مقررات 
عمومي حفاظت از ديتا از س��ال ۲۰۱۸ به اجرا درآمده 
است. هدف از تغييرات فوري در مقررات ديتاي اتحاديه 
اروپا، دادن قدرت بيشتر به مصرف كنندگان براي كنترل 
اطلاعاتشان است. شركت ها ملزم هستند مبناي حقوقي 
واضحي را براي جمع آوري و پردازش اطلاعات شخصي 
كاربران فراهم كنند. و شركت ها بايد به مقامات درباره 
هر گونه نشت اطلاعات در مدت ۷۲ ساعت اول شناسايي 
آن اط��لاع دهند. قصور در رعايت اين مقررات به صدور 
جريمه هاي سنگيني منتهي مي شود كه به حدود چهار 
درصد درآمد جهاني سالانه شركت يا ۲۰ ميليون يورو 
)۲۲.۸ ميليون دلار( بالغ مي شود كه مبلغ بيشتري است.

اسپانياتبليغرمزارزتوسط
اينفلوئنسرهاراقانونمندميكند

اس��پانيا قوانين جديدي براي شيوه تبليغ دارايي هاي 
رمزارزي توسط اينفلوئنسرها و افراد ديگر در شبكه هاي 
اجتماعي اعلام كرده است. به گزارش خبرگزاري مهر به 
نقل از ورج، از ماه آينده »كميسيون ملي بازار اوراق بهادار 
اسپانيا )CNMV( « افراد و شركت ها را ملزم مي كند 
تا حداقل ۱۰ روز قبل از آغاز كمپين براي دارايي هاي 
رمزارزي به اين مرجع اطلاع دهند. قوانين مذكور شامل 
اينفلوئنسرهايي با بيش از ۱۰۰ هزار فالوئر مي شود كه 
براي ترويج رمزارز، دستمزد دريافت مي كنند. اين در 
حالي است كه دريافت دستمزد در قبال تبليغ رمزارز 
در سراسر جهان با انتقادات و حتي شكايت هايي روبرو 
شده است. طبق گزارش موجود تبليغ كنندگان رمزارز 
بايد محتواي كمپين آتي خود را به CNMV ارايه دهند. 
همچنين آنها بايد هشدارهايي درباره ريسك هاي اين 
حوزه را نيز در محتواي مذكور بگنجانند. قوانين طراحي 
شده به » كميسيون ملي بازار اوراق بهادار اسپانيا« اجازه 
مي دهد اكوسيستم بازاريابي در حوزه دارايي رمزارزي را 
رصد و تضمين كند افراد از ريسك هاي آن آگاه باشند. 
اين سازمان قبلًا از شبكه هاي اجتماعي براي كنترل تب 
بازار رمزارز استفاده كرده بود. در نوامبر ۲۰۲۱ ميلادي 
و هنگامي كه آندرس اينستا )بازيكن حرفه اي فوتبال( 
با اشتياق زياد مشغول تبليغ صرافي رمزارز بينانس بود، 
»كميسيون ملي بازار اوراق بهادار اسپانيا« در پاسخ به 
يكي از توييت هاي وي هش��دار داد دارايي هاي رمزارز 
محصولاتي هستند كه قانوني برايشان تعيين نشده و 
ريسك بالايي دارند. رمزارز و تبليغات فضاي مجازي هر 
دو حوزه هايي با انبوهي از ابهامات قانوني هستند و تركيب 

آنها چالش برانگيز است.

ضريبنفوذاينترنتاز۱۲۳
درصدعبوركرد

آخرين آمارهاي سازمان تنظيم مقررات ارتباطات 
از روند رو به رشد توسعه اينترنت و موبايل در كشور 
حكايت دارد؛ به نحوي كه طب��ق ارزيابي ها، نفوذ 
اينترنت در ايران از مرز ۱۲۳ درصد گذر كرده است. 
به گزارش مهر، آخرين آمار منتشرش��ده از سوي 
س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباط��ات راديويي در 
خصوص توسعه بخش ICT كشور مربوط به توسعه 
تلفن ثابت، اينترنت و موبايل منتشر شد. اين آمار كه 
وضعيت كشور را تا دي ماه سال ۱۴۰۰ مورد ارزيابي 
قرار داده اس��ت نش��ان مي دهد كه به رغم سرعت 
بالاي توسعه موبايل و اينترنت سيار، توسعه تلفن و 
اينترنت ثابت با سرعت لاك پشتي دنبال مي شود. 

برايپنجمينسالپياپي
همراهاولتنديسزرين

جايزهمليمديريتماليايران
رادريافتكرد

به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار 
ايران، دوازدهمي��ن دوره جايزه ملي مديريت مالي 
ايران، صبح روز سه ش��نبه ۲۸ دي ۱۴۰۰، با حضور 
سيد شمس الدين حسيني، رييس كميسيون ويژه 
جهش و رونق توليد و نظارت بر اجراي اصل ۴۴ قانون 
اساسي، هادي قوامي، معاون حقوقي و امور مجلس 
وزارت اقتص��اد و امور دارايي و جمعي از مس��وولان 
كشوري، مديران شركت ها و اساتيد دانشگاه در مركز 
همايش هاي بين المللي اجلاس سران، برگزار شد. در 
اين دوره با اعلام نتايج ارزيابي ها توسط كميته داوران، 
»همراه اول« با توجه به شفافيت مالي براي پنجمين 
بار پياپي حائز امتياز لازم براي دريافت تنديس زرين، 
بالاترين سطح جايزه شد.جايزه ملي مديريت مالي 
ايران در سه بخش تنديس، تقديرنامه و گواهينامه 
به ش��ركت هاي حائ��ز رتبه به صورت س��الانه اعطا 
مي ش��ود. در اين دوره كه فقط شش بنگاه اقتصادي 
موفق شدند در س��طح تنديس حضور يابند، همراه 
اول بر جايگاه نخست در ميان آنها ايستاد. همراه اول 
تنها بنگاه اقتصادي ارتباطي كش��ور است كه موفق 
به دريافت تنديس زرين اين جايزه شد. جايزه ملي 
مديريت مالي ايران كه از سال ۱۳۸۹ هرساله برگزار 
مي شود، بسترساز بهبود و ارتقاي سطح مديريت مالي 
و اقتصادي در شركت ها و سازمان هاي شركت كننده 
اس��ت. حمايت مديري��ت مالي حرفه اي در مس��ير 
دستيابي به جايگاه واقعي در شركت ها و سازمان ها، 
تشويق و ترغيب ش��ركت ها براي انجام خودارزيابي 
و ش��ناخت نقاط قوت و ضع��ف و زمينه هاي بهبود، 
ايجاد فضاي رقابتي مناس��ب و حرفه اي شركت ها و 
سازمان هاي ايراني، تعريف راهبردي از مديريت مالي و 
اقتصادي سازمان براي دستيابي به اهداف استراتژيك، 
معرفي و قدرداني از شركت ها و سازمان هاي برتر در 
ش��اخص هاي مالي و اقتصادي، فراهم كردن امكان 
تبادل تجربيات موفق مديران مالي از جمله اهداف 

برگزاري اين جايزه عنوان شده است.

قيمتبيتكوينميتوانددرهردوجهتصعوديونزوليبهنوسانهايموجودواكنشنشاندهد

سقوط دوباره بيت كوين به زير ۴۲ هزار دلار

آگهیمناقصهعمومیدومرحلهای
       شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در نظر دارد اقلام مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید. لذا کلیه فروشندگان 
و تولیدکنندگان واجد شرایط می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه پس از درج نوبت دوم این آگهی به مدت پنج روز به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند. لازم به ذکر است برگزاری مناقصه های فوق از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت انجام می پذیرد ، لذا کلیه مراحل برگزاری مناقصه ها از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
پاکت ها از این طریق انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

امضای الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه را محقق سازند.   

 شرکت توزیع نیروی برق
 استان کرمانشاه

نوبت دوم

 توضیحات :
٭نوع تضمین شرکت در مناقصه )ضمانت نامه بانکی ،واریز وجه نقد و...به شرح مندرج در اسناد مناقصه(

٭مهلت و مکان تسلیم پیشنهاد تا ساعت 11:۳0 روز شنبه مورخ 1400/11/16،دبیرخانه شرکت )پاکت الف( و بارگذاری سامانه در ستاد
٭زمان و مکان بازگشایی پاکات ساعت 1۲:۳0 روز شنبه مورخ 1400/11/16،اتاق کنفرانس شرکت در سامانه ستاد

٭به پیشنهاد های فاقد سپرده، سپرده مخدوش ،سپرده های  کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن مطلقاترتیب اثر داده نخواهد شد.
٭به پیشنهادهای فاقد امضا،مشروط،مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در اسناد مناقصه واصل میشود،ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.
٭سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

٭جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره ۳8۲45990-08۳ تماس حاصل فرمایید.
روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه    

شماره 
 مبلغ برآورد اولیهشرح مناقصه مناقصه 

 )ریال (
مبلغ تضمین شرکت
 در مناقصه )ریال (

خرید 1000 دستگاه کنتور تک فاز فهام 400/88
۲6/000/000/0001/4۳0/000/000 1پایه بلند )از محل اعتبارات داخلی (

آگهيمناقصهعمومي)يكمرحلهاي(

شركت بهره برداري نفت وگاز زاگرس جنوبي به مركزیت شیراز ، در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را مطابق با مشخصات و شرایط كلي زیر از طریق مناقصه عمومي یک مرحله ای )همراه باانجام ارزیابی کیفی( واگذار نماید.

شرکت نفت مناطق مرکزی ایران
 شرکت بهره برداری

 نفت و گاز زاگرس جنوبی
)سهامی خاص(

نوبت دوم

شناسهآگهي:۱۲6۱۲۲4

روابط عمومی شركت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی

1- موضوع مناقصه : انجام خدمات تهیه وپخت، سرو و توزیع سه وعده غذا وخدمات اتاقداری در منطقه عملیاتی آغار و دالان

sz/00/7۲7/۲- شماره مناقصه  : م ع

۳- نوع مناقصه :عمومي یك مرحله اي 

4- مدت انجام کار : یکسال شمسی.

5- مناقصه مورد اشاره در سامانه اینترنتی setadiran.ir به شماره فراخوان ۲000091701000148ثبت گردیده است.

6- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : حداقل به مبلغ 000ر000ر000ر14 ریال )چهارده میلیارد ریال( كه بایستی به یكي از دو صورت زیر ارائه گردد و همچنین درصورت برنده شدن قادر به ارائه ضمانتنامه انجام تعهدات به میزان 10 درصد بارمالي سالیانه 
پیمان باشد.

الف(-ارائه رسید وجه صادره از سوي حسابداري كارفرما مبني بر واریز مبلغ فوق الذكر
ب(-ارائه ضمانتنامه بانكي به میزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )90 روز( معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام كارفرما براي مدت )۳0 روز( دیگر قابل تمدید باشد .

7- محل اجرا: منطقه عملیاتی آغار و دالان  

8- مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: حداکثر تا 6 روز پس از انتشار آگهی نوبت اول.

9- مهلت تسلیم )بارگذاری( اسناد استعلام ارزیابی کیفی: حداکثر14روز پس از آخرین مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی.    

 10- آدرس س�ایت جهت بارگذاری اس�ناد :www.setadiran.ir  )در اسناد مناقصه به اختصار ))سامانه ستاد(( نامیده می ش�ود( که مناقصه  گران می  توانند ابتدا اسناد استعلام ارزیابی کیفی را از سامانه ستاد دانلود نموده و سپس با مراجعه به سایت
 contract.szogpc.com پس از آشنایی با نحوه تکمیل و بارگذاری اسناد استعلام ارزیابی کیفی، خروجی اسناد بارگذاری شده را در قالب فایلPDF دانلود و سپس در سامانه ستاد )بخش مستندات ارزیابی کیفی( بارگذاری نمایند.

11- آدرس: ش�یراز-خیابان کریمخان زند-روبروی خیابان خیام-نبش کوچه 4۲-ساختمان شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی-تلفن تماس اداره امورحقوقی و پیمان ها:847۳-071۳۲1۳8۳96 تلفن تماس کمیته فنی 
بازرگانی: 8671-071۳۲1۳8۲85 تلفن تماس کمیسیون مناقصات:071۳۲1۳84۳۲

1۲- شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه و احراز حداقل امتیاز ارزیابی کیفی:
1۲-1 – داشتن شخصیت حقوقي و ارائه مدارك ثبت شركت )اساسنامه، آگهي تأسیس روزنامه رسمي، آخرین تغییرات، شناسه ملی( و گواهینامه کد اقتصادی

1۲-۲-گواهینامه تایید صلاحیت ایمني از اداره کل تعاون، كار و رفاه اجتماعي که دارای اعتبار باشد.
1۲-۳- داشتن گواهینامه تائید صلاحیت از اداره کل تعاون، كار و رفاه اجتماعي در زمینه مربوطه که دارای اعتبار باشد.

1۲-4- ارائه صورت های مالی حسابرسی شده از سوی برنده مناقصه پیش از عقد قرارداد الزامی خواهد بود.
1۲-5-حداقل امتیاز ارزیابی کیفی قابل قبول برای شرکت در مناقصه )50 امتیاز( می باشد.

از کلیه اشخاص حقوقی واجد شرایط بند 1۲ دعوت به عمل می آید حداکثر تا 6 روز پس از انتشار آگهی نوبت اول جهت اخذ اسناد استعلام ارزیابی کیفی به آدرس اینترنتی سامانه ستاد ایران مراجعه نمایند و پس از دریافت اسناد استعلام 
ارزیابی کیفی ،کلیه مدارک و مستندات مندرج در آن را مطالعه ،تکمیل و در مهلت مقرر و با توجه به مفاد مندرج در بند 9 بارگذاری نمایند. ضمناً ارزیابی کیفی مناقصه گران بصورت غیرحضوری و صرفاً از طریق سامانه مذکور صورت 

خواهد پذیرفت. لازم به توضیح است که پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، اسناد مناقصه میان متقاضیان واجد شرایط توزیع خواهد شد. بدیهی است بارگذاری اسناد و مدارک جهت ارزیابی کیفی بعد از مهلت مقرر میسر نمی باشد.

sz/00/7۲7/موضوع:آگهیعمومیيکمرحلهایبهشمارهمع
مربوطبه:انجامخدماتتهيهوپخت،سرووتوزيعسهوعدهغذاوخدماتاتاقداریدرمنطقهعملياتیآغارودالان

فراخوانارزيابیکيفیجهتبرگزاریمناقصهعموميدومرحلهای

شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب در نظر دارد كالاي مورد نیاز خود را مطابق جدول زیر بصورت فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاري مناقصه عمومي از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( تأمین نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصهگران و بازگشایی پاکات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد ش�د و لازم اس�ت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند.

شرکت ملي  نفت ایران
شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب

نوبت اول

شناسهآگهي:۱۲60575

واحد عمومي اداره تداركات خرید كالاي داخلي )تلفن 061-۳41-۲467۳(

تقاضایشماره.:۳۱-۳۲-98۱0۱-6۳-0۱۳
00۳۱۳۲98۱0۱6۳0۱۳DT1:مناقصهشماره

مبلغ تضمینشماره فراخوان در سامانه ستادمقدار كالاموضوع مناقصهتعداد قلم

-/000ر000ر900رDR۲00009۲۲8800058615 ۳000سیال تكمیلي1

 ،www.setadiran.ir لذا كلیه شركتهایي كه فعالیت آنها مرتبط با شرح كالاي مورد درخواست مي باشد مي بایست ظرف مدت 14 روز از تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با مراجعه به سایت 
نسبت به چاپ و تكمیل »فرم تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب« و بارگذاري آن به همراه مدارك و مستندات، بر اساس موارد مندرج در جدول 

ارزیابي كیفي )براي معاملات بیشتر از بیست برابر نصاب معاملات متوسط( در سامانه ستاد اقدام نمایند.
كسب حداقل نمره 60 در ارزیابي كیفي، جهت دریافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/ سازندگان الزامي است.

اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه، از طریق سامانه ستاد براي مناقصهگران واجد شرایط ارسال خواهد شد.
ضمناً مبلغ تضمین شركت در مناقصه -/000ر000ر900ر15 ریال مي باشد.

آگهیتجديدمناقصهعمومی

مدیریت درمان تامین اجتماعی اس�تان البرز در نظر دارد اجرای پارتیشن بندی ساختمان جدید مدیریت درمان و اداره کل تامین اجتماعی استان البرز را به صورت 
مناقصه دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شماره     فراخوان مناقصه ۲00000546۲000015 برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه ) دریافت 
اسناد مناقصه تا ارائه مدارک و بازگشائی پاکت ها( از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و 
 لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق نمایند .
 لازم به یادآوری می باش�د تنها مناقصه گرانی مجاز به شرکت در مناقصه و بارگذاری پیشنهادات می باشند که در مهلت مقرر مدارک مناقصه را از سامانه ستاد ایران 

دریافت ) دانلود( نموده باشند .
٭  زمان اولین انتشار آگهی /ارسال به صفحه اعلان عمومی : ساعت 8 صبح روز چهارشنبه مورخ 1400/10/۲9

٭  پایان مهلت دریافت مدارک مناقصه از سامانه ستاد ایران : ساعت 19 روز شنبه مورخ 1400/11/0۲
٭  زمان شروع و پایان بارگذاری پیشنهادات در سامانه ستاد ایران : از ساعت 8 صبح روز یکشنبه مورخ 1400/11/0۳ لغایت ساعت 19 روز سه شنبه مورخ 1400/11/1۲

٭  زمان بازگشائی پاکت های الف و ب  : ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1400/11/1۳ در محل مدیریت درمان تامین اجتماعی استان البرز 
٭  نوع و مبلغ تضمین : مبلغ 6.400.000.000 ریال بصورت فیش بانکی یا ضمانت نامه معتبر بانکی 

 ٭  محل تحویل اس�ناد ) اصل فیش یا ضمانت نامه بانکی(: لغایت س�اعت 14 روز سه ش�نبه مورخ 1400/11/1۲ دبیرخانه س�تاد مدیریت درمان استان البرز به آدرس :
 کرج – خیابان شهید بهشتی – جنب دهقان ویلای دوم – مدیریت درمان تامین اجتماعی استان البرز )تلفن: ۳44744۲۲- 0۲6 (

٭  سازمان تامین اجتماعی در قبول و یا رد پیشنهادات مختار خواهد بود . 

شناسه آگهي : 1262825

مدیریت درمان تأمین اجتماعی استان البرز

اجرایپارتيشنبندیساختمان
مديريتدرمانوادارهکلتاميناجتماعیاستانالبرز



تعادل |مورخ 27 دي ماه س��ال جاري گزارش��ي با 
عنوان »گلاي��ه تند اتاق از دولتمردان« در روزنامه 
تعادل منتشر شد كه واكنش سازمان برنامه و بودجه 
كشور را به دنبال داشته اس��ت. مركز اطلاع رساني 
اين سازمان، به منظور رفع ابهام و روشن شدن افكار 
عمومي، جوابيهاي را براي انتش��ار به دفتر روزنامه 
ارسال كرده است. مس��وولين روزنامه »تعادل« نيز 
مطابق قانون مطبوعات بر خود لازم مي دانند، متن 
جوابيه را بدون كم وكاس��ت به شرح زير منتشر و در 

اختيار مخاطبان قرار دهند: 
كاهش ماليات ب��راي توليد و اصناف آس��يب ديده 
از كرون��ا؛ كاهش 17 درصدي ت��ورم نقطه اي براي 
بانيان تورم 50 درصدي قابل تحمل نيست در بخش 
نخست اين جوابيه با تيتر »كاهش ماليات براي توليد 
و اصناف آس��يب ديده از كرونا و كاهش 17 درصدي 
تورم نقط��ه اي براي بانيان ت��ورم 50 درصدي قابل 
تحمل نيست«، آمده است: »بيشترين مشكل مردم 
در شرايط فعلي نرخ تورم بالا و ركود اقتصادي است 
كه حاصل عملكرد نادرست دولت قبل و جريان هاي 
منتسب به آن اس��ت. حجم نقدينگي براي اولين بار 
از مرز 4 هزار هزار ميليارد تومان عبور كرده اس��ت؛ 
ضريب جيني كه نشان دهنده افزايش فاصله طبقاتي 
است از مرز 40 واحد رد شده؛ رشد اقتصادي تقريباً 
صفر اس��ت؛  ارز 4200 توماني به جاي س��فره مردم 
جيب برخي جريان ها را پركرده اس��ت؛ نرخ بيكاري 
فارغ التحصيلان دانشگاهي حدود 40 درصد است؛ 
اين مش��كلات اصلي مردم اس��ت؛ اگر مردم درآمد 
خوبي داش��ته باش��ند با دادن مالي��ات عادلانه هم 
مشكلي ندارند؛ نبايد با رويكردهاي سياسي خواست 
كشور تجربه تلخ گذشته را تكرار كند.اگر برنامه دولت 
سيزدهم براي رشد هش��ت درصدي اقتصاد براي 6 
سال متوالي محقق ش��ود تازه اقتصاد كشور به سال 
92 برمي گردد، سرانه توليد ناخالص داخلي به قيمت 
ثابت درسال 1399 از س��رانه توليد در سال 1390 
كم تراس��ت واين بيانگر شدت بالاي ركود اقتصادي 
درسال هاي دهه 90 است. آيا اگر كشور به مدار رشد 
اقتصادي برگردد، كسي با كاهش وابستگي بودجه به 
نفت و بهبود درآمدهاي پاك مالياتي مشكل دارد؟«

 »در لايحه بودجه 1401 هم كاهش هاي خوبي براي 
كمك به مردم ديده شده هم در دولت براي مقابله فرار 
مالياتي برنامه مفصلي در حال اجرا اس��ت. عملكرد 
ماليات در س��ال 1400 به حدود 320 هزار ميليارد 
تومان خواهد رسيد پس اگر ماليات بودجه 1401 را 
به نسبت عملكرد بگيريم، رشد حدود 40 درصدي 
دارد. اي��ن رقم با توجه به اينك��ه بخش قابل توجهي 
از ماليات مرب��وط به ماليات بر ارزش افزوده اس��ت 
كه متناس��ب با تورم رشد مي كند، به هيچ وجه بالا و 
غيرمنطقي نيست. از سوي ديگر دولت با حل مشكلي 
كه در دولت قبل س��ال ها بر روزي زمين مانده بود؛ 
يعني اتصال سامانه هاي دس��تگاه ها به يكديگر گام 
مهمي در راس��تاي مقابله با فرار مالياتي برداش��ته 
است، همچنين تعريف پايه هاي جديد مالياتي هم 
از ديگر برنامه هاي دولت اس��ت كه به عادلانه شدن 
ماليات كمك شاياني خواهد كرد. در بودجه 1401 
دولت 5 واحد از ماليات واحدهاي توليدي را كاهش 
داده است؛ از سوي ديگر ماليات واحدهاي صنفي اي 
ك��ه از كرون��ا آس��يب ديده اند هم 5 واح��د كاهش 

پيداكرده است.«
»به عبارت ديگ��ر ق��رار نيس��ت بار دوش رش��د 40 

درص��دي مالي��ات به روي ش��انه توليد ي��ا كارگر و 
كارمند باش��د؛ دولت هم ب��ه فرار ماليات��ي؛ هم به 
افزايش پايه هاي مالياتي و هم ماليات از اقشار مرفه 
توجه ويژه اي كرده اس��ت. بودجه 1401 بر مبناي 
رشد اقتصادي تدوين شده؛ حتماً با رشد اقتصادي و 
كنترل تورم حتماً سال آينده فشارهاي اقتصادي به 
مردم كاهش پيدا خواهد كرد.« »در ارتباط با افزايش 
ماليات ب��ر ارزش افزوده كه در لايحه بودجه س��ال 
1401 در نظر گرفته شده اس��ت، بايد يادآور شد با 
توجه به بازنگري قانون ماليات بر ارزش افزوده و تغيير 
معافيت ها و همچنين با تكميل بانك هاي اطلاعاتي و 
توسعه پوشش مشاغل و اصناف از طريق اجراي قانون 
صندوق مكانيزه فروش و سامانه مؤديان و البته بدون 
تغيير در نرخ مالياتي، اين افزايش لحاظ شده است.«

بودجهتورمزاست
در بخش ديگري از اين جوابيه و در پاسخ به اظهارات 
مدير پژوهش هاي اقتصادي مركز پژوهش هاي اتاق 
ايران، نيز عنوان شده: »لازم به ذكر است كه عوامل 
مؤثر بر افزايش نرخ تورم در اقتصاد ايران مش��تمل 
بر افزايش ن��رخ ارز، افزايش پايه پول��ي و نقدينگي 
و افزايش هزينه هاي توليد مي باش��ند. افزايش نرخ 
ارز در كش��ور معمولًا در اثر مضيقه ارزي، تنگناهاي 
عرضه و يا افزاي��ش معنادار در تقاض��ا رخ مي دهد. 
مخصوصاً وقتي انتظارات بدبينانه در اقتصاد به علت 
تشديد تحريم ش��كل بگيرد و چش��م انداز فراروي 
اقتصاد كش��ور مثبت نباشد، افزايش نرخ ارز متصور 
خواهد بود. رويكرد دولت سيزدهم از ابتداي استقرار 
تاكنون اين بوده است تا از اقداماتي كه به مثبت شدن 
انتظارات در آينده بينجامد استقبال كند و در مسير 
رف��ع تحريم هاي خارجي نيز به دنب��ال تداوم انجام 
مذاكرات هسته اي و به نتيجه رسيدن اين مذاكرات 

در چارچوب منافع ملي بوده است.«
»دومين عامل افزايش س��طح عموم��ي قيمت ها از 

محل افزايش پايه پولي و رش��د نقدينگي اس��ت. با 
توجه به چسبندگي هزينه هاي جاري دولت فعالان 
اقتص��ادي بحق انتظار دارند ب��ا ادامه وضع موجود، 
كسري بودجه از ناحيه فشار بر منابع ارزي غيرقابل 
دسترس همانند صندوق توسعه ملي و يا بدهي دولت 
به بانك مركزي به پايه پولي منتقل ش��ده و با ايجاد 
فشارهاي تورمي، سبب افزايش نرخ ارز و ساير انواع 
دارايي ها ش��ود. دولت س��يزدهم از ابتداي استقرار 
خود در س��ال 1400 تلاش كرده است براي تأمين 
مالي خود اس��تفاده از منابع بان��ك مركزي در قالب 
تنخواه گردان خزانه را به ش��دت محدود كند و خلق 
اعتبار جديد مبتني بر پايه پولي براي تأمين كسري 

بودجه نداشته باشد.«
»از س��وي ديگر دولت در لايحه بودجه سال 1401 
رشد اعتبارات جاري را كاهش داده است. همچنين 
حجم اوراق مالي در نظر گرفته شده در لايحه بودجه 
سال 1401 به 88 هزار ميليارد تومان كاهش يافته 
است. از طرف ديگر دولت در خصوص فروش سهام 
ش��ركت هاي دولت��ي و دارايي ها و ام��وال منقول و 
غيرمنقول خود را در دستور كار دارد.« »ضمن اينكه 
تحقق درآمدهاي ناشي از ماليات و ساير درآمدهاي 
دولت به عنوان درآمده��اي عمومي در حد مطلوب 
كماكان مورد توجه بوده است. گفتني است افزايش 
42 درصدي بودجه ش��ركت هاي دولت��ي از منابع 
داخل��ي خود بوده و اين ش��ركت ها از تنخواه گردان 
دولت اس��تفاده نمي كنند و لذا نگراني در خصوص 
افزاي��ش پاي��ه پولي از اي��ن محل وجود ن��دارد. در 
خصوص دس��تمزد ها نيز دولت رشد 10 درصدي را 
در بودجه در نظر گرفته اس��ت كه با توجه به شرايط 

اقتصادي كمتر از اين حد، مقدور نبوده است.«
»بر اس��اس آخرين آمار تورم نقط��ه اي آذرماه براي 
سومين ماه متوالي كاهشي بوده و تورم نقطه اي نسبت 
به مرداد يعني ابتداي دولت حدود 17 درصد كاهش 
پيدا كرده است؛ چرا برخي رسانه هاي كه دولت مورد 

حمايتش��ان بالاترين تورم نيم قرن اخي��ر را به مردم 
تحميل كرد؛ هويدا شدن تصميمات درست دولت در 

بهبود شاخص هاي اقتصادي را نمي بينند؟«

رديازدلار4200دربودجه1401نيست
در بخش ديگري از جوابيه و در مورد عبارت »ردي از 
دلار در بودجه 1401 نيست« كه توسط رييس مركز 
پژوهش هاي اتاق بازرگاني مطرح ش��ده، نيز اينگونه 
توضيح داده شده: » لازم به ذكر است اجراي سياست 
حذف ارز 4200 توماني مي تواند از طريق آزادسازي 
بيش��تر قيمت ها موجب تقويت توليد داخلي به ويژه 
توليد بخش خصوصي گردد. بديهي است اين سياست 
همانند هر سياست ديگري داراي مزايا و معايبي است. 
پيش��نهاد حذف ارز 4200 توماني در لايحه بودجه 
1401 پس از انجام بررس��ي هاي كارشناسي و با نگاه 
واقع گرايانه نسبت به مشكلات موجود و تبعات ناشي 
از تداوم سياست مذكور صورت گرفته است. ازجمله 
مهم ترين دلايل انتخاب تصميم فوق مي توان به تورم زا 
بودن تداوم تخصي��ص ارز 4200 توماني براي كالاي 
اساسي و دارو به خاطر افزايش پايه پولي ناشي از تأمين 
مابه التفاوت ريالي نرخ مذك��ور با نرخ نيمايي )يا نرخ 
سامانه معاملات الكترونيكي FTS( توسط دولت است. 
ضمن اينكه اختلاف قيمت بس��يار زياد اين كالاها با 
قيمت بازار آزاد به شدت موجب سوءاستفاده از ارزهاي 
تخصيص يافته و يا فروش كالاهاي موردنظر بالاتر از 
قيمت هاي مصوب ش��ده است. البته اجراي سياست 
ح��ذف ارز ترجيحي معايبي ه��م دارد كه مهم ترين 
آن كاهش قدرت خريد مردم به ويژه اقشار كم درآمد 
جامعه ناشي از افزايش قيمت كالاهاي اساسي مشمول 
دريافت ارز ترجيحي است كه براي مقابله با اين تبعات، 
در لايحه 1401 پيش بيني ش��ده است، بخش عمده 
منابعي كه از اين محل آزاد خواهد ش��د، براي جبران 
معيشت خانوارهاي كشور به ويژه در دهك هاي پايين 

درآمدي مورد استفاده قرار گيرد.«

اخبار

ادامه از صفحه اول
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انتقادازعدمتحويلشهرهاي
جديدوبنادربهمناطقآزاد

دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد تجاري صنعتي و ويژه 
اقتصادي گفت: طبق قانون بايد بنادر، شهرهاي جديد 
و دستگاه هاي خدمت رسان در مناطق آزاد تحويل ما 
بشوند، ولي دس��تگاه ها اختيارات را واگذار نمي كنند. 
به گزارش دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد تجاري-

صنعتي و ويژه اقتصادي، س��عيد محمد در س��ومين 
گردهمايي ائمه جمعه مناطق آزاد كشور گفت: مقام 
معظم رهبري در بيانات سال هاي قبل اهدافي همچون 
توليد، صادرات و ارزآوري را از جمله موارد مورد انتظار 
مناط��ق آزاد بيان كرده بودند، اين در حالي اس��ت كه 
كلاً 2 درصد صادرات، 7 درصد س��رمايه گذاري و يك 
درصد از توليد كش��ور براي اين مناطق است كه نشان 
مي دهد تاكنون اين مناطق آن طور كه بايد به اهداف 
خود نرسيده اند. وي يادآور شد: اكثر كشورها از ظرفيت 
مناطق آزاد بيش��ترين بهره را براي منافع كشورشان 
برده اند، 75 درص��د از اقتصاد چين در مناطق آزاد اين 
كشور است و مناطق آزاد موتور پيشران امارات هستند، 
عمده مشوق هاي معمول مناطق آزاد در سطح دنيا هم 
مشوق هاي مالياتي و گمرگي است. مشاور رييس جمهور 
بيان كرد: هم اكن��ون 2500 واحد توليدي در مناطق 
آزاد و ويژه فعاليت دارند كه اكثراً از مجموعه هاي خوب 
كشور هستند، ولي به خاطر حذف مشوق ها همه گرفتار 
شده اند، با حذف مشوق ها ديگر مجموعه اي به مناطق 
آزاد نخواهد آمد، آنها كه آمده اند هم خواهند رفت، براي 
ادامه فعاليت مناط��ق آزاد بايد به اصل قانون اداره كرد 
اين مناطق رجوع كرد. محمد افزود: هم اكنون برخي 
واحدهاي توليدي در مناطق آزاد دو بار ماليات بر ارزش 
اف��زوده مي دهند، يك بار پس از خري��د مواد اوليه كه 
قصد ورود آنها را به منطقه دارند و يك بار حين خروج 
محصول توليد شده در منطقه، شركتي بود كه سه بار 
ماليات مي داد، اين در حالي است كه توليد كنندگان در 
سرزمين اصلي يك بار ماليات بر ارزش افزوده مي دهند.

توضيحاتوزيرصمت
دربارهبستهحمايتيتوليد

شاتا| وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: تمامي موارد 
بسته پيشنهادي رفع موانع توليد از دو هفته تا حداكثر 3 
ماه پس از ابلاغ قابليت اجرا دارد. سيد رضا فاطمي امين 
اظهار كرد: يكي از اقدامات وزارت صمت رفع موانعي است 
كه فعالان اقتصادي در بخش هاي مختلف با آن مواجه 
هستند. در نخستين اقدام در مهرماه سال جاري با تاكيد 
رييس جمهوري، 26 ماده در بخش صادرات شناسايي 
كرديم كه با تصويب و ابلاغ ستاد اقتصادي دولت، تأثير 
خوبي در صادرات گذاش��ت و مورد استقبال و رضايت 
صادركنندگان قرار گرفت. وزير صنعت، معدن و تجارت 
با بيان اينكه دومين بسته براي رفع موانع اقتصادي در پنج 
بخش تدوين شده است، افزود: حدود 11 ماده مربوط به 
حوزه تأمين مالي، 4 مورد از مواد مربوط به حوزه ماليات و 
6 ماده هم در خصوص كليات موضوع كسب و كار است؛ 
همچنين در حوزه تأمين اجتماعي و زيرساخت هاي 
توليد هم موانعي احصا و احكام��ي در جهت رفع آنها 
پيش بيني شده است. فاطمي امين ادامه داد: برخي از اين 
پيشنهادها مانند تقسيط بدهي هاي مالياتي به محض 
ابلاغ قابل اجراست چرا كه ساز و كارها وجود دارد و صرفاً 
مي بايست ابهاماتي كه براي توليدكنندگان مانع ايجاد 
كرده برطرف شود و برخي ديگر از پيشنهادها همچون 
افزايش اختيارات بانك ها در استان ها و شهرستان ها نياز 
به دستورالعمل هاي اجرايي دارد. وزير صنعت، معدن و 
تجارت گفت: مشكلات احصا شده از بررسي موانع توليد 
در طول چند سال گذشته به دست آمده و به نوعي مسائل 
كف ميدان توليد مورد توجه قرار گرفته است،  وي تصريح 
كرد: تمامي موارد بسته پيشنهادي مذكور از 2 هفته تا 
حداكثر 3 ماه پس از ابلاغ قابليت اجرا دارد و پيش بيني 
مي شود مانند بسته حمايت از صادرات، تأثيرات بسيار 
خوبي را در مسير رونق توليد و رضايت توليدكنندگان 

داشته باشد.

نسبيگراييياقطعيت
انجام درست مسووليت هاي مرتبط با مديريت اقتصادي، 
نيازمند مجموعه اي از شايستگي ها، مهارت ها و توانايي ها 
و ويژگي هاي خاص اس��ت، كه تنها افرادي كه دانش، 
تخص��ص و توانايي هاي لازم را كس��ب كرده باش��ند 
مي توانند از آن برخوردار باش��ند. از نظر صاحب نظران، 
يكي از علل مهم ايجاد ناكامي در كسب اهداف كليدي 
در مسير رشد، نبود مديران شايسته است. در اين ميان 
يكي از وظايف اصلي نهادهاي نظارتي، بررسي دقيق روند 
انتصاب مديران در دستگاه هاي گوناگون است. زماني كه 
فردي بدون سابقه مرتبط در نهادهاي اقتصادي به كار 
گماشته مي شود، نهادهاي نظارتي بايد نسبت به موضوع 
ورود كرده و ابعاد گوناگون موضوع را بررسي كنند. بسيار 
اتفاق افتاده كه س��وداگران از طريق اعمال نفوذ تلاش 
مي كنند زمينه ورود افراد غير متخصص را در راس هرم 
مديريتي كلان كشور فراهم كنند تا در آينده بتوانند با 
معرفي مشاوران و معاونان مورد نظر، زمينه سوءاستفاده، 
ويژه خواري و رانت را به نفع خود و اطرافيان شان فراهم 
كنند. بايد توجه داش��ت، اقتصاد اي��ران ديگر فرصتي 
براي آزمون و خطا ندارد، ساختار مديريتي كشور بايد 
از انسجام بالايي براي تحقق اهداف از پيش تعيين شده 
برخوردار باشد. به نظرم ديگر زمان آن رسيده است كه 
با استفاده از اصل شايسته سالاري به گونه اي عمل شود 
كه مديران جوان، عالم، دانشمند و كاربلد سكان هدايت 
ساختارهاي مهم اقتصادي را به دست بگيرند. افرادي كه 
به چنان درجه اي از تجربه و تخصص رسيده باشند كه 
بدانند در مجموعه تحت مديريت شان چه فعل و انفعالي 
در حال وقوع است. دستيابي به يك چنين اصولي، شاه 
كليد مهمي است كه مي تواند ايران را به سمت اهداف از 
پيش تعيين ش��ده اش براي رشد اقتصادي و پيشرفت 

مستمر ياري رساند.

تكذيبخبرمعدومسازي
فلفلهاتوسطآذربايجان

 رييس س��ازمان حفظ نباتات اي��ران گفت: به نظر 
مي رس��د تا يك ماه آينده ممنوعيت ص��ادرات به 
روسيه رفع ش��ود. ش��اهپور علايي مقدم در جمع 
خبرنگاران و در حاشيه مراسم افتتاحيه هشتمين 
نمايشگاه تخصصي نهاده هاي كشاورزي در خصوص 
رفع ممنوعيت ص��ادرات به روس��يه گفت: حدود 
20روز پيش هيات ايراني سفري به روسيه داشت و 
مقرر شد بعد از تعطيلات سال نوي ميلادي روسيه 
بازديدي از بسترهاي توليد كشور ما داشته باشند. 
امروز هم در جلسه اي كه با سرويس فدرال حمايت از 
مصرف كنندگان روسيه و سازمان حفظ نباتات اين 
كش��ور برگزار كرديم توافق بر اين شد كه در اولين 
فرصت از توليدكنندگان، گلخانه ها و س��مومي كه 
در كشور براي توليد محصولات صيفي و عمدتا در 
گلخانه ها استفاده مي شود، بازديدي داشته باشند. 
علايي مقدم در ادامه گفت: براي واردات دو محصول 
س��يب و فلفل به روسيه ممنوعيت داريم كه اين دو 
ممنوعيت بعد از بازديد از س��ردخانه ها و گلخانه ها 
برداشته خواهد ش��د. بازديد تا 10 روز آينده حتما 
انجام مي شود و پس از آن تصميم گيري خواهد شد. 
وي افزود: به نظر مي رسد تا يك ماه آينده ممنوعيت 
صادرات به روسيه رفع شود. وي همچنين در پاسخ 
به اين سوال كه گفته مي شود آذربايجان فلفل هاي 
دلمه اي ايران را معدوم كرده است و آيا چنين چيزي 
صحت دارد يا خير، گفت: م��ا اين اخبار را خودمان 
هم از شبكه هاي اجتماعي شنيده ايم. معدوم كردن 
و برگش��ت دادن محصولات هم تابع پروتكل هايي 
اس��ت. يعني همانطور كه در قرنطينه ها مشخص 
مي شود محصولات كشاورزي از نظر بهداشت گياهي 
به چه صورت بايد باشند تا صادر شوند برگشت هم 
تابع ش��رايطي است. هيچ گزارشي از برگشت فلفل 
دلمه هاي ايران از آذربايجان از پست هاي قرنطينه اي 
در كش��ور نداش��تيم. در اين مورد با آذربايجان هم 
مكاتبه كرديم. آنها هم هيچ گونه گزارشي مبني بر 
اينكه محصول فلفل ايران ويروسي است به ما نداده اند 

و هيچ معدوم سازي صورت نگرفته است.

اجراي42هزارطرحعمراني
بركتدرمناطقمحرومكشور

مديرعامل بنياد بركت س��تاد اجرايي فرمان امام از 
اج��راي 42 هزار طرح عمراني و زيربنايي در مناطق 
محروم كشور خبر داد. محمد تركمانه در جريان سفر 
به كهگيلويه و بويراحمد و در مراس��م بهره برداري از 
مدرسه بركت شهيد مصطفي خميني در روستاي 
جاورده و پايگاه سلامت شهرستان ديشموك در اين 
اس��تان با بيان اين مطلب افزود: بنياد بركت ساخت 
و تكميل 57 هزار طرح عمراني و زيربنايي ش��امل 
مدرسه، بيمارستان، كتابخانه، دارالقرآن، آزمايشگاه، 
مسجد، پايگاه اورژانس، مصلي، خانه بهداشت، حوزه 
علميه، خانه عالم، مركز تجهيزات پزش��كي، پايگاه 
سلامت، مركز بهداشت، مركز جامع سلامت، احداث 
پل، راه س��ازي و آب رس��اني را در مناطق محروم و 
روستايي كش��ور در دستور كار دارد كه از اين تعداد، 
42 هزار طرح تكميل و به بهره برداري رسيده است. 
تركمانه درباره پروژه هاي عمراني افتتاح ش��ده در 
كهگيلويه و بويراحمد توضيح داد: مدرسه 6 كلاسه 
بركت شهيد مصطفي خميني در روستاي جاورده 
شهرستان كهگيلويه ساخته و تقديم دانش آموزان 
اين منطقه ش��ده اس��ت. مديرعامل بنياد بركت 
خاطرنشان كرد: تعهد بنياد براي ساخت اين مدرسه 
6 كلاسه 10 ميليارد و 400 ميليون ريال است. وي 
درباره مدرسه س��ازي بنياد بركت در كهگيلويه و 
بويراحمد بيان كرد: بنياد نس��بت به س��اخت 85 
مدرس��ه ب��ا 345 كلاس درس در مناطق محروم 
و روستايي استان متعهد اس��ت كه تا به امروز 39 
مدرسه با 277 كلاس به بهره برداري رسيده است.

نقشمهمفولادمباركه
درتأمينورقموردنياز

توليدلوازمخانگيكشور
 مدير فروش داخلي شركت فولاد مباركه با بيان اينكه 
عمده محصولات صنعت لوازم خانگي كشور ورق هاي 
روغني، ورق هاي گالوانيزه و ورق هاي رنگي اس��ت، 
گفت: فولاد مباركه در راستاي تأمين اين ورق هاي ويژه 
صنعت لوازم خانگي كشور نقش مهمي برعهده دارد. 
به گزارش ايراسين، محمد تاجميررياحي مدير فروش 
داخلي ش��ركت فولاد مباركه امروز )27 دي ماه( در 
نشست هم انديشي فولاد مباركه و شركاي كسب و كار 
كه با مشتريان فولاد مباركه در عرصه توليد لوازم خانگي 
برگزار ش��د، اظهار كرد: هدف ما از برگزاري سلسله 
نشست هاي هم انديشي با شركاي كسب و كار در سال 
توليد، پش��تيباني ها و مانع زدايي ها، بهبود تعاملات 
شركت فولاد مباركه با تمامي مشتريان در گروه هاي 
مختلف صنعتي و ب��ه خصوص صنعت لوازم خانگي 
كشور به منظور رونق توليد در اين بخش مهم است. 
وي افزود: براساس برنامه ريزي هاي صورت گرفته، مقرر 
گرديد، برنامه هاي شركت فولاد مباركه براي مشتريان 
صنعت لوازم خانگي كشور ارايه و انتظارات آنها نيز از 
شركت فولاد مباركه مورد بحث و بررسي قرار گيرد؛ 
برنامه ريزي براي رفع نقاط ضعف و تقويت نقاط قوت 
در جهت تس��هيل امور از مهم ترين اهداف برگزاري 
اين نشست است. مدير فروش داخلي شركت فولاد 
مباركه با بيان اينكه دولت بر استراتژي افزايش توليد 
لوازم خانگي در كشور تأكيد دارد، خاطرنشان كرد: در 
اين نشست بسياري از مسائل مشتريان فولاد مباركه 

با تعامل و همكاري دوجانبه برطرف مي شود. 

 كاهشمالياتبرايتوليدواصنافآسيبديدهازكرونا
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پاسخ سازمان برنامه به »تعادل«

علتتصادفتنهابازنشدنايربگنبود
جاده  ناهموار، شرايط آب و هوايي نامناسب، خودروهاي 
قديمي و عدم رعايت فاصله مناس��ب از طرف رانندگان 
دست به دست هم دادند تا در تقويم كشور 20 دي ماه به 
عنوان حادثه اي تلخ ثبت شود. حوالي ساعت 7 صبح 20 
دي، تصادفي وحشتناك رخ داد؛ » 4 فوتي و 27 مصدوم« 
حاصل تصادف زنجيره اي 59 دستگاه خودرو در خوزستان 
محور بهبهان-رامهرمز بود. متاسفانه به دنبال اين تصادف، 
4 خودرو دچار آتش  س��وزي شده و 4 نفر از افراد آخرين 
سكانس تلخ زندگي شان در جاده مه آلود محور بهبهان-

رامهرمز بود و 41 نفر هم دچار مصدوميت هاي ش��ديد 
شدند و لطمات جبران ناپذيري به آنها وارد شد. تصادفي 
كه از دقايق ابتدايي هر ارگاني براي شانه خالي كردن از 
مسووليت خود، به دنبال مقصر مي گشت و هيچ ارگاني 
علت آن را به گردن نگرفت و طبق معمول بحث كيفيت 
ساخت خودروها مطرح شد! و شايد بتوان گفت به نوعي 
عامل اين تصادف به گردن خودروسازان افتاد. هاديانفر 
رييس پليس كشور بعد از اين حادثه مدعي شد كه ايربگ 
خودروهايي كه برخي از آنها ساخت ايران بود، باز نشده 
اس��ت و در اين بين هيچ حرفي از شرايط آب و هوايي و 
جاده اي و نبود پليس و اعلام هش��دار دهنده نشد! بيان 
يك نكته اينجا ضروري است؛ اينكه سال ساخت غير از 
2 خودرو، براي سال هايي بوده كه ايربگ روي آنها نصب 
نشده اس��ت.  در اين تصادف، يكي از خودروها ام وي ام از 
شركت مديران خودرو بوده كه ايربگ ماشين عمل نكرده 
است، ديگري خودرو پرايد 131 سال 91 بوده و مربوط 
به سالي بوده كه خودروسازان الزام به نصب ايربگ نبودند.  
خودرو ديگري ام وي  ام از ش��ركت مديران خودرو سال 
99 بوده است كه ايربگ خودرو باز نشده است؛ خودروي 
ديگر نيس��ان س��ال 95 بوده كه اين خودرو فاقد ايربگ 
بوده است. يك خودرو تندر 90 نيز در اين تصادف وجود 
داشته كه براي سال 90 بوده و ايربگ خودرو نصب نبوده 

است.  علاوه بر اين تعدادي خودرو وانت پيكان و ميشان 
نيز  بوده كه اصلا ايربگ  نداشتند و همچنين يك خودرو 
هيونداي هم بوده كه ايربگ اين خودرو هم عمل نكرده، 
چراكه تصادف از عقب بوده و ايربگ زماني كه از خودرو 
از جلو ضربه بخورد، باز مي شود.  گفتني است از سال 92 
مصوبه الزام خودروسازان براي نصب 2 ايربگ ابلاغ شد 
يعني خودروسازان از سال 92 به بعد ملزم به نصب ايربگ 
روي خودرو ش��دند و خودروهاي س��ال هاي قبل آن را 
نداشتند و اكنون در خودروهاي تصادفي 2 خودرو براي 
س��ال هاي 92 به بعد بود كه ايربگ يكي از آنها باز شده و 
ديگري باز نشده است.  ناگفته نماند كه باز نشدن ايربگ 
را شايد بتوان به اين دليل بيان كرد كه تصادف خودروها 
از عقب بوده و در ص��ورت تصادف از عقب ايربگ خودرو 
باز نمي شود و ايربگ با ضربه از جلو باز مي شود. ماجرا از 
اين قرار است كه در مسير برگشت، يك دستگاه تريلي 
با س��رعت 60 تا 70 كيلومتر بر ساعت وارد مِه شده و در 
يك لحظه به دليل بالارفتن تراك��م زياد مه، ديد راننده 
محدود شد و وي به سرعت با ترمز گرفتن و توقف، سعي 
داشت با سرعت كم طي مسير كند، اما خودرو هاي پشت 
س��ر به علت عدم رعايت فاصله طول��ي و توجه به جلو با 
تريلي برخورد كرده بودن��د. ديد اين راننده به اين دليل 
كم شد كه ش��رايط آب و هوايي نامناس��ب بوده و هيچ 
علائم هش��دار دهنده اي در كنار جاده نصب نشده بود. 
پس از ترمز راننده كاميون، در اين زمان كاميون ديگري 
وارد جاده ش��ده و از آنجايي كه ديد كافي وجود ندارد به 
خودروهاي جلو مي زند و روي آنها مي رود و به اين ترتيب 
باعث وقوع اين حادثه تلخ مي ش��ود حتي ايربگ خودرو 
توسان كره اي هم باز نمي شود چون تصادف از عقب و در 
حالت ايستايي خودروها بوده است. در شرايط زمستاني 
معمولا پليس اگر احس��اس نگراني در تردد كند، مسير 
را به سرعت مس��دود كرده و اجازه تردد را نمي دهد، اما 

بعضا شرايط جوي پايدار اس��ت و كمتر از نيم ساعت يا 
20 دقيقه ش��رايط جوي نامساعد مي شود. شايد اگر باز 
نشدن ايربگ را عامل اين تصادف ندانيم و از جنبه ديگر 
يعني عدم رعايت فاصله طولي، روشن نكردن چراغ هاي 
هشدار در مه و بي احتياطي رانندگان نگاه كرد، مي توان 
نتيجه گرفت كه نبايد هميشه مقصر تصادفات جاده اي را 
خودروسازان دانست و درست اين است كه تمام جوانب 
را در نظر بگيريم. اگر خودروها ديد كافي داشتند، باعث 
مي شد به موقع خودرو جلويي را ببينند و به موقع سرعت 
خود را كاهش داده و به موقع ترمز كنند و اين گونه ماشين 
ديگري از عقب با آنها برخورد نمي كرد. نبود نظارت كافي 
به جاده هاي كشور سال هاست كه لرزه به تن افراد بسياري 
انداخته و شايد اين درست نباشد هميشه خودروسازان را 
در يك طرف ترازو قرار دهيم و از بروز اين چنين اتفاقات 
شانه خالي كنيم. ش��رايط جوي نامناسب ساليان سال 
است كه باعث بروز اين چنين تصادفاتي شده و از طرفي 
شايد بتوان تردد كاميون ها و خودروهاي سواري فرسوده 

را عامل��ي در بروز اين چنين حوادث دانس��ت و مي توان 
گفت همه اينها در وقوع اين حادثه نقش داشته اند. تنها 
ساعاتي پس از حادثه همه به دنبال پيدا كردن مقصر اصلي 
برآمدند و خانواده هاي داغ ديده اي كه همگي مقصر را هم 
پليس راهور و هم خودروسازان معرفي كردند گفتند كه 
نياز است ش��رايط جاده اي طوري مهيا شود تا رانندگان 
ديد كافي داشته باشند چرا كه ممكن است تردد در اين 
جاده هاي خطرناك، جان بسياري را بگيرد. مدير روابط 
عمومي اورژانس علوم پزشكي اهواز در روز حادثه گفت: 
به دليل مه شديد در محور مواصلاتي بهبهان-رامهرمز 
روبه روي روستاي دودانگه حدود 59 خودرو دچار سانحه 
و تصادف زنجيره اي شدند. بنا بر گزارش اعلامي پليس، 
در اين حادثه جو پايدار در كمتر از 20 دقيقه تبديل به جو 
ناپايدار شد و توده مِه غليظي در جاده نشست، جاده دو 
طرفه بود و مس��ير رفت آن هيچ مشكل خاصي نداشت، 
رانندگان در مس��ير رفت با احتياط عبور كردند و هيچ 

حادثه اي رخ نداد.

ويژه
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خبرروز

اعلام زمان پخش قهرمان فرهادي در شبكه نمايش خانگي 
پس از نمايش عمومي آخرين ساخته سينمايي اصغر فرهادي در سينماهاي ايران، قهرمان از اول بهمن ماه به شبكه نمايش خانگي مي رود. به گزارش 
ايسنا، اين فيلم در سينماهاي ايران، با فروش يازده ميليارد و ششصد ميليون تومان ميزبان ۴۸۱ هزار مخاطب بوده است و برنده دو جايزه بهترين فيلم و 
بهترين فيلمنامه در جوايز هيات ملي نقد امريكا، برنده جايزه تاثيرگذاري خلاقانه در كارگرداني در جشنواره پالم اسپرينگز، نامزد بهترين فيلم بين الملل در 
جوايز انجمن منتقدان لاس وگاس، نامزد بهترين فيلم بين الملل در جوايز انجمن منتقدان سن لوييس، نامزد بهترين فيلم بين الملل در جوايز گلدن گلوب، 
بهترين فيلم سال در دو رشته بهترين فيلمنامه و بهترين فيلم بين المللي به انتخاب ۱۸۷ منتقد ايندي واير، نامزد بهترين فيلم بين المللي در جوايز انجمن 
منتقدان هاليوود، برنده جايزه بهترين كارگرداني در جوايز اسكرين آسيا پاسيفيك و... از جمله جوايز و نامزدي هاي اين فيلم در محافل معتبر سينمايي است.

تعادل|
نمايندگان بخش خصوصي و دولتي به 
واكاوي قرار داد 25 س��اله ايران وچين 
پرداختند. ق��راردادي كه مفاد آن اعلام نش��ده و در 
آس��تانه اجرايي ش��دن قرار گرفته، موجبات نگراني 
بخش خصوصي را فراهم كرده است. فعالان اقتصادي 
معتقدند كه اين قرارداد بايد با دقت و با در نظر گرفتن 
انتفاع دوجانبه منعقد ش��ود. نگران��ي عمده فعالان 
اقتصادي از رفتار نامطمئن چيني ها در همكارهاي 
اقتصادي با ايران اس��ت و تاكيد كردند صنعتگران و 
كارآفرينان ايراني، قضاوت قابل اتكايي از حُسن روابط 
گذشته خود با شركت هاي چيني ندارند. بنابراين اين 
تصور كه چين يك مدينه فاضله براي ايران خواهد بود 
را بايد كنار بگذاريم و تفاهم نامه همكاري 25 ساله با 
اين كشور بايد با نظارت كافي و روشن، منعقد شود و 
اين كاري است كه دولت و ساير نهادهاي تصميم گير 
بايد انجام دهند. برخي هم عنوان كردند كه پيشبرد 
اين سند همكاري، مستلزم حل مساله FATF است. 
براي برخي هم اين سوال پيش آمد كه چرا كشوري 
مانند ايران كه همواره در تحريم بود و نه تنها از قافله 
جذب سرمايه گذاري خارجي فاصله گرفته بلكه فرار 
سرمايه  نيز به معضلي بزرگ در اقتصاد كشور تبديل 
شده، بايد سرزميني جذاب براي عقد قرارداد 25 ساله 
باشد؟ رييس انجمن دوستي ايران و چين هم كه دراين 
نشست حضور يافته بود در اظهاراتي گفت كه در جذب 
سرمايه گذاري خارجي عملكرد خوبي نداشتيم ودر 

حفظ سرمايه داخلي هم بي هنر بوديم.. 

    تعلل دولت قبل در جذب سرمايه چيني ها 
علاءالدين بروجردي، نماينده س��ابق مجلس شوراي 
اسلامي كه س��ابقه رياست كميس��يون امنيت ملي و 
سياس��ت خارجي مجلس را برعهده دارد، با حضور در 
اتاق تهران در باب اهميت تفاهم نامه 25 س��اله ايران و 
چين و توسعه تعامل  سياس��ي و اقتصادي با اين كشور 
س��خن گفت. وي با بيان اينكه كش��ور چين از معدود 
مواردي اس��ت كه در رابطه با آن سوءپيشينه اي وجود 
ندارد و بررسي عمق تاريخ، نشان دهنده دوستي ديرينه 
ميان ايران و چين است، گفت: در گستره عظيم چين، 
يك كارتن خ��واب وجود ن��دارد؛ در حالي ك��ه تعداد 
كارتن خواب ها در اروپا بسيار اس��ت. اين كشور با ۸.5 
درصد اراضي مزروعي، 20 درصد جمعيت جهان را ارتزاق 
مي كند. او با بي��ان اينكه نكات منفي نيز در مورد چين 
وجود دارد، توضيح داد: تحقق منافع ملي در ارتباط با اين 
كشور بستگي به آن دارد كه ما تا چه حد از هنر ديپلماسي 

در مذاكرات با اين كشور بهره بگيريم.
وي گفت: زماني كه براي سند 25 ساله با چيني ها مذاكره 

مي كرديم درخواست چيني ها آن بود كه اين مذاكرات 
به هيچ وجه علني و منتشر نشود تا آنها در شرايط سخت 
قرار نگيرند اما با فاصله بس��يار كوتاهي مذاكرات سند 
25 ساله ايران و چين منتشر شد. در اين شرايط اشكال 
از كيس��ت؟ ما بايد قواعد بازي را رعايت كنيم كه كمتر 

رعايت مي كنيم.
بروجردي با اشاره به تعلل هايي كه در دولت قبل براي 
جذب سرمايه چيني ها براي احداث راه آهن سريع السير 
صورت گرف��ت، گفت: در چنين ش��رايطي براي ايران 
بهترين گزينه چين اس��ت. در دولت گذش��ته رييس 
انجمن فاينانس چين به ايران آمد و اعلام كرد كه چين 
آ مادگي فاينانس 50 ميليارد يورويي را دارد. اين پيشنهاد 
شش ماه قبل از انتخاب شدن ترامپ به رياست جمهوري 
امريكا ارايه شد و در همان زمان مي دانستيم كه امريكا 
جمهوري اس��لامي ايران را نمي خواهد و اروپايي ها هم 
بارها ب��ه ما اعلام كردند كه تواني جز اراده امريكا ندارند 
اما ع��ده اي همچنان در برابر مذاك��ره با چين مقاومت 

مي كردند.
وي روايت كرد كه در همان زمان ارايه اين پيش��نهاد از 
سوي چيني ها آقاي آخوندي، وزير راه و شهرسازي وقت 
را دعوت كرديم تا موضوع آمادگي چين براي فاينانس 
50 ميليارد يورويي را اط��لاع دهيم و گفتيم كه تا كي 
مي خواهيد از خط آهن و قطارهاي رضاخاني اس��تفاده 
كنيد. پيشنهاد اين بود كه پروژه هاي ريلي به ويژه قطار 
سريع السير را چهار ساله با حضور چيني ها به راه بيندازيم 
و بازپرداخت بعد از يك سال تنفس انجام شود و حتي اگر 
در آن دوران با كمبود پول مواجه بوديم با چين توافق شد 

كه هزينه را با صادرات نفت تهاتر كنيم.
علاءالدين بروجردي اف��زود: اما آقاي آخوندي، در برابر 
اين پيش��نهاد مقاومت كرد و گفت پيش پرداخت ۱5 
درصدي را نداريم. همان موقع به ايشان اعلام كردم اگر 
چين با حذف پيش پرداخت ۱5 درصدي موافقت كند 
مشكل برطرف مي ش��ود ؟كه آقاي آخوندي اعلام كرد 
در اين صورت بس��يار فوق العاده است. در نهايت هيات 
چيني مايوس شدند و به ما نامه نوشتند كه آيا اينگونه 
مي خواهيد از منافع كش��ورتان حمايت كنيد؟ ما اين 
اعتبار را فقط در اختيار كشورهاي دوست قرار مي دهيم 
و روسيه تاكنون س��ه بار از اين اعتبارات استفاده كرده 
اس��ت. در نهايت ما موضوع را با رييس جمهور در ميان 
گذاشتيم و قرار بر اين شد كه آقاي جهانگيري موضوع را 
پيگيري كنند و جلساتي با حضور رييس جمهور، آقايان 
جهانگيري و شمخاني و ساير مسوولان داشتيم. همان جا 
به آقاي جهانگيري اعلام كردم كه در اين دولت افرادي 
حضور دارند كه اعتقادي به كمك گرفتن از چين ندارند.
او با بيان اينكه »ما استاد فرصت سوزي هستيم« افزود: 
در شرايطي كه پول نداريم بايد نسبت به جذب سرمايه 

خارجي اقدام كنيم. كشوري مانند تركيه با اتخاذ يك 
سياست باعث شد ايراني ها ده ها ميليارد دلار خانه در اين 
كشور خريداري كنند و امروز ما با خروج سرمايه مواجه 
هستيم و نتوانستيم از ميلياردها دلار سرمايه ايراني هاي 
خارج از كشور استفاده كنيم. اين بدان معناست كه در 
حفظ سرمايه هاي داخلي و جذب سرمايه هاي ايرانيان 
خارج  از كشور هم بي هنر هستيم. در اين شرايط چطور 
مي خواهيم اين كش��ور را بسازيم؟ راهكار اين است كه 

قواعد بازي را رعايت كنيم.
بروجردي افزود: سمت وس��و و خواس��ته دولتمردان، 
حصول نتيجه در اين مذاكرات و »ش��دن« است. به هر 
حال بايد اين گره را باز كنيم. ما گذش��تگان را قضاوت 
كرده ايم و آيندگان نيز م��ا را قضاوت خواهند كرد. چرا 
ايرانيان در كشوري با منابع غني نفت و گاز جهان بايد 
هشتِ شان گرو نُهِ شان باشد. اين نشان  مي دهد كه يك 
جاي كار  مي لنگ��د. او خطاب به فعالان اقتصادي گفت 
كه شرايط براي همكاري اقتصادي با چين فراهم است 
و انجمن دوس��تي ايران و چين  مي تواند در اين زمينه 

كمك كننده باشد.

    سوابق همكاري نامطمئن با چين
پس از س��خنان رييس شوراي دوس��تي ايران و چين، 
نوبت به اعضاي هيات نمايندگان اتاق تهران رس��يد تا 
ديدگاه ها و نقدهاي خود پيرامون تفاهم نامه همكاري 
25 س��اله ايران و چين، بيان كنند. سيدمحمد اتابك، 
به س��وابق همكاري چين با ايران كه عمدتا نامطمئن و 
نامتعادل بوده، اشاره كرد و با اين توضيح كه صنعتگران 
و كارآفرينان ايراني، قضاوت قابل اتكايي از حُسن روابط 
گذشته خود با شركت هاي چيني ندارند، گفت: اين تصور 
كه چين يك مدينه فاضله براي ايران خواهد بود را بايد 
كنار بگذاريم و تفاهم نامه همكاري 25 ساله با اين كشور 

بايد با نظارت كافي و روشن، منعقد شود.
وي با اش��اره به اعمال تحريم ه��ا و امضاي برجام در 
سال 20۱6 و ورود سرمايه گذاران خارجي به ايران، 
گفت: ش��ركت هاي چيني در حالي ب��ه همكاري و 
س��رمايه گذاري در صنايع اي��ران ورود كردند كه در 
بسياري از موارد، نرم افزار و تكنولوژي آن صنعت را به 
طرف هاي ايراني تحويل ندادند و به يك باره نيز ايران 
را ترك كردند. در حالي كه چيني ها عمدتاً فقط منافع 
خود را در قراردادهاي همكاري با شركت هاي ايراني 
مدنظر داشتند و سرمايه گذاري در ايران را پروژه اي 
كوتاه مدت مي دانس��تند. محمد اتابك افزود: به اين 
ترتيب و با توجه به سابقه نه چندان مثبت همكاري 
اقتصادي و س��رمايه گذاري چين در بازار ايران، طي 
تفاهم نامه پيش رو نيز بايد مراقب بود كه منافع كشور 
به طور جدي مورد توجه قرار گيرد و با نظارت كافي 

قراردادها منعقد شود.
فريال مس��توفي نيز در س��خناني، گفت كه بخش 
عمده اي از مشكلات موجود در مناسبات ميان ايران 
و چين، به مذاكرات ضعيفي بازمي گردد كه از سوي 
مذاكره كنندگان داخلي با اين كشور در پيش گرفته 
شد. براي نمونه با وجود اينكه پول بلوكه شده ايران 
در بانك ه��اي چين رقمي مع��ادل 22 ميليارد دلار 
است، بخشي از اين منابع، در قالب فاينانس در اجراي 
پروژه هاي داخلي به كار گرفته شد اما نرخ بهره براي 
استفاده ايران از منابع موجود خود در چين، با اضافه 
ش��دن گزينه هاي مختلف تا ۱0 درصد نيز بالا رفت 
و حتي ضمانت  هم گرفته ش��د. او سپس با اشاره به 
تفاهم نامه همكاري 25 ساله ايران و چين، تاكيد كرد 
كه در اين تفاهم نامه بايد جذب س��رمايه گذاري در 
ايران مطالبه شود و به سمت موارد ديگري از جمله 
فاينانس نبايد رفت. سجاد غرقي، هم گفت: آنچه كه 
اجراي تفاهم نامه همكاري 25 س��اله ايران و چين را 
براي ما نگران كننده كرده، وضعيت ايران در جامعه 
جهاني و سيطره تحريم هاس��ت كه هزينه  مبادله را 
براي بنگاه هاي ايراني در تفاهم همكاري با شركاي 

بين المللي را افزايش داده است. 
محمدرضا انصاري، هم با اش��اره به اينكه ۱5 الي ۱6 
كشور از چين سرمايه پذيرفته اند، گفت: اين كشورها 
پس از جذب اين سرمايه به دو دسته تقسيم  مي شوند؛ 
كش��ورهايي كه با كمك چين، زمين گير ش��دند و 
كشورهايي كه در مسير رونق اقتصادي قرار گرفتند؛ 
بنابراين بايد اين مساله مورد بررسي قرار گيرد كه چه 
عاملي سبب شده كه برخي كشورها از  سرمايه گذاري 
چين فرصت بسازند و در برخي ديگر از اين كشورها، 
 س��رمايه گذاري چين تبديل به تهديد شود. به نظر 
مي رسد چيني ها در اين همكاري به استواري و دانايي 
كشورهاي طرف همكاري خود به عنوان يك عامل 

اصلي در تعيين رفتارشان مي نگرند.

    جذابيت ايران براي چين چيست؟
هاله حامدي فر، هم افزود: در موضوع تفاهم نامه همكاري 
25 ساله ايران و چين، مردم و فعالان اقتصادي اين نگراني 
را دنبال مي كنند كه چرا براي كشوري مانند چين، ايران 
كه در طول دهه هاي اخير همواره در تحريم بوده و نه تنها 
از قافله جذب سرمايه گذاري خارجي فاصله گرفته بلكه 
فرار سرمايه  نيز به معضلي بزرگ در اقتصاد كشور تبديل 
شده، بايد سرزميني جذاب براي عقد قرارداد 25 ساله 
باش��د. ما هنوز نمي دانيم ايران ب��ا وضعيت اقتصادي و 
تعاملات بين المللي كه با آن دست به گريبان است، چه 

جذابيتي براي چين دارد؟
در ادامه حميدرضا صالحي هم با بيان اينكه چيني ها 

هنوز اقدام به بستن حساب بانكي ايرانيان مي كنند، 
گفت: سابقه همكاري با چيني ها در پروژه هايي چون 
پارس جنوبي و آزادگان وجود دارد كه آنها اين پروژه ها 
را نيمه كاره رها كردند و رفتند. از طرفي پيشبرد اين 
سند همكاري، مستلزم حل مساله FATF است. لازم 
است كه چيني ها پالس هاي مثبتي در ارتباط با ايران 
ارس��ال كنند تا در اين زمينه، دلگرمي ايجاد ش��ود. 
هرويك ياريجانيان، هم با اين توضيح كه طي دهه ها 
اخير، شركت هاي چيني در مواجهه با همتايان خود 
در ايران، رفتار متزلزل و نامطمئني داشته اند، افزود: 
تعامل تجاري و مالي ميان شركت هاي ايراني با شركاي 
چيني خود، در طول ادوار گذش��ته روند مناس��بي 
نداش��ته و شركت هاي ايراني نس��بت به همكاري با 
چيني ها، بسيار بدبين شده اند. حسن ديده ور، نيز اين 
پرسش را با علاءالدين بروجردي در ميان گذاشت كه 
بر طبق اصل ۷۷ و ۱25 قانون اساسي، هرگونه قرارداد 
و تفاهم نامه ميان ايران و ديگر كشورها، بايد به تصويب 
مجلس برسد. آيا در رابطه با تفاهم نامه همكاري 25 
ساله ايران و چين، نمايندگان مجلس امكان بررسي 

آن را داشته اند يا خير؟
در ادامه اين جلسه، عليرضا كلاهي هم عنوان كرد كه 
نگراني ما اين اس��ت كه به دليل برخي ندانم كاري ها 
اين س��رمايه گذاري به فاينانس تبديل ش��ود و آنها 
شرايط خود را به ما تحميل كنند. همان گونه كه اكثر 
كش��ورهاي طرف قرارداد با چين، تا گردن در بدهي 
فرو رفته اند و ناگزير به ارايه امتياز شده اند. اين نوعي 
استعمار نوين است. در حالي كه نبايد اجازه دهيم كه 
چين، به سمتي برود كه منابع طبيعي كشور ما را را 
برداشت كند و به ما كالا بفروشد. محمدمهدي فنايي، 
هم از بروجردي پرس��يد: فكر  مي كنيد در موقعيت 
كنوني ايران در عرصه  بين المللي چقدر نقش داريد؟ 
چرا در س��خنان خود به وضعيت كارتن خواب هاي 
اروپايي اشاره كرديد اما به وضعيت كارتن خواب هاي 

ايران با اين همه منابع در كشور اشاره  اي نداشتيد؟ 

   پاسخ به دغدغه ها 
پس از طرح اين موضوعات توسط اعضاي هيات نمايندگان، 
رييس انجمن دوس��تي ايران و چين به ارايه توضيحاتي 
پرداخت و گفت كه فهرس��تي از مجموعه قول هاي داده 
شده و انجام نشده با كشورهاي مختلف وجود دارد و چين 
هم جزو اين كشورهاس��ت. او در ادامه عنوان كرد كه اگر 
اين سند همكاري به تصويب مجلس نرسيده، به اين دليل 
است كه هنوز در قالب يادداشت تفاهم بوده و به قرارداد 
تبديل نشده اس��ت. او در ادامه با تاكيد بر اينكه سرمايه 
ترسو است، گفت: در مجموعه توافقات با چين نيازمند يك 
جامع نگري هستيم و از طريق انجمن دوستي به دنبال آن 
هستيم كه مشكل حساب ايرانيان را در چين برطرف كنيم. 
در عين حال لازم است رفتار چيني ها با شركت هاي ايراني 
به سفارت اين كشور در ايران انعكاس پيدا كند. وي با اشاره 
به اينكه بايد هنر جذب سرمايه چين را در كشور تقويت 
كنيم، در مورد ارتباط با روسيه هم گفت: ما نمي خواهيم 
در تاريخ زندگي كنيم؛ به هر حال به رغم آنكه برخي تصور 
مي كردند روس��يه نيروگاه بوشهر را به اتمام نمي رساند، 

اجراي اين پروژه به پايان رسيد.
مسعود خوانساري رييس اتاق تهران هم در اين نشست، 
با بيان اينكه تفاهم نامه همكاري 25 ساله ايران با چين 
مورد نكوهش و سرزنش قرار گيرد، رويه نادرستي است و 
به طور يك جانبه نبايد اين تفاهم نامه را مورد نقد و تحليل 
قرار داد. بخش  خصوصي و مردم، با حساسيت و جديت 
تفاهم  نامه همكاري 25 ساله ايران و چين را رصد مي كنند 
و دولتمردان بايد مراقب باشند كه قراردادي متناسب با 
منافع ملي با دولت چين منعقد و به كار گرفته شود. او 
از ديگر نگراني هاي موجود در اقتصاد كشور را وضعيت 
نامناسب سرمايه گذاري عنوان كرد و با اين يادآوري كه 
طي دو فصل ابتدايي سال ۱۴00، رشد سرمايه گذاري در 
كشور منفي بوده است، تصريح كرد كه بر اساس گزارش 
مركز پژوهش هاي مجلس، وضعي��ت موجود امنيت 
سرمايه گذاري در كشور، از جمله عواملي است كه عدم 

سرمايه گذاري در ايران را دامن زده است. 

گزارش

علاءالدينبروجردي:درحفظوجذبسرمايهبيهنربوديم!

نگراني منتقدان قرارداد 25 ساله

رويداد سینما

سلامت

طي يك هفته گذش��ته بارش س��نگين برف و باران در 
اكثر نقاط كشور باعث مسدود شدن راه هاي مواصلاتي، 
سيلاب، ريزش بهمن و آبگرفتگي معابر و خانه هاي مردم 

شد به حدي كه چندين روستا تخليه شدند.
معاون هماهنگي امور عمراني استانداري اردبيل گفت: 
بالگرد امدادي جمعيت هلال احمر آماده پرواز است تا 
به حادثه ديدگان احتمالي بارش سنگين برف به ويژه 
در مناطق كوهستاني و صعب العبور امدادرساني كند. 
كمال الدين ميرجعفريان در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 
كرد: به دنبال بارش برف در چهار روز اخير و تشديد آن در 
برخي از مناطق استان كه ارتفاع برف را تا 60 سانتي متر 
نيز رسانده است، كار خدمات رساني به ساكنان مناطق 
دورافتاده و كوهستاني با تلاش اكيپ هاي امداد و نجات، 
اورژانس و جمعيت هلال احمر در حال انجام است. وي 
خاطرنشان كرد: به دنبال بارش برف ما با كاهش دماي 
هوا و يخبندان روبرو هس��تيم كه در روزهاي آينده نيز 
اين وضعيت ادامه پيدا مي كند و شركت گاز استان قول 
داده با همراهي مش��تركان از افت فشار گاز جلوگيري 
كند كه در صورت ني��از به صورت موقت گاز واحدهاي 
صنعتي ب��راي تامين واحده��اي خانگي قطع خواهد 
ش��د. ميرجعفريان مصرف روزانه گاز را در يك ركورد 
جديد در اس��تان ۱2 ميليون مترمكع��ب اعلام كرد و 
 گفت: هموطنان ساكن در دورترين مناطق كه در مسير

لوله كش��ي گاز قرار دارند براي اينكه با افت فشار روبرو 
نشوند بايد مصرف بهينه و رعايت دماي رفاه مورد توجه 
باشد. رييس شوراي مديريت بحران استان اردبيل بيان 
كرد: پليس راه و راه��ور از تردد خودروهاي فاقد زنجير 
چرخ جلوگيري مي كنند تا ايمني تردد براي رانندگان 
و مسافران فراهم ايد. ميرجعفريان بيشترين گله مندي 
نيروهاي راهداري و پليس راه را از عدم مهارت رانندگان 
وسايط نقليه در بستن زنجير چرخ اعلام و تصريح كرد: 
هموطنان در صورت نياز به سفر مي توانند از وسايط نقليه 

عمومي استفاده كنند.
وي در مورد وضعيت ت��رددي هموطنان در داخل 
شهر و گله مندي از شرايط بارش سنگين برف و عدم 
برف روبي به موقع گفت: شهرداري با تمام اكيپ ها و 
پرسنل زحمتكش به صورت شبانه روزي در تلاش 
براي پاكسازي و برف روبي معابر عمومي است ولي 
برخي از هموطنان به دليل پارك خودرو در كنار معابر 
و خيابان ها مانع از اقدامات برف روبي شدند كه انتظار 

مي رود در اين زمينه همكاري لازم را داشته باشند.

    وق�وع ك�ولاك در محورهاي جنوبي 
استان اصفهان

 ريي��س اداره مديري��ت راه هاي اس��تان اصفهان با 
اش��اره به وقوع پدي��ده ك��ولاك در محورهاي هاي 
جنوبي اس��تان، به مردم توصيه كرد: به هيچ عنوان 
در محورهايي كه اعلام ش��ده كولاك است، با اصرار 
وارد محور نشوند. مريم تاكي در گفت وگو با ايسنا، با 
اشاره به آخرين وضعيت راه هاي استان، اظهار كرد: 
اگرچه اكن��ون بارش خاصي در محورهاي اس��تان 
ديده نمي شود، اما در برخي محورها برف وجود دارد 
و شاهد وزش باد شديد هستيم. وي با اشاره به پديده 
كولاك در محورهاي برفي استان، گفت: محورهاي 
سمت جنوب اس��تان همچون شهرضا- سميرم در 
محدوده گردنه خروس گل��و و گردنه دولت قرين و 
سميرم - ياسوج محدوده گردنه پشته شاهد كولاك 
هس��تيم. با توجه به اينكه در محوره��اي برفي باد 
شديد است، تردد در اين محورها حتماً بايد با زنجير 
چرخ انجام شود. رييس اداره مديريت راه هاي استان 
اصفهان با اش��اره به اينكه با وجود بارش برف و باران 
تردد در محورهاي اس��تان ايمن و روان است، گفت: 
شب گذش��ته محورهاي شرق اس��تان و همچنين 
شاهين ش��هر- ميمه بارش پراكنده باران را داشتند 
و در س��مت غرب و جنوب غرب استان شاهد بارش 
برف هستيم. وي تأكيد كرد: فعاليت هاي راهداري 
به صورت 2۴ ساعته به ويژه در محورهاي غربي حضور 
فعال داشتند و با اس��تفاده از ماشين آلات راهداري 

عمليات بازگشايي راه ها انجام مي شود.
تاكي از مردم خواست با توجه به كاهش شديد دماي 
هوا و امكان رخداد حوادث ناخواسته، حتماً در مناطق 
كوهستاني با زنجير چرخ تردد كنند و به هيچ عنوان 
در محورهايي كه اعلام شده كولاك است، با اصرار 

وارد محور نشوند.

    سيل و آبگرفتگي در خراسان جنوبي
 بارش رگباري باران و س��رازير شدن روان آب از بندهاي 
خاكي بالادست باعث ورود سيلاب به شهر سه قلعه در 
شهرستان سرايان ش��د و خسارات مالي برجا گذاشت. 
عليرضا عباس زاده، سرپرست معاونت هماهنگي امور 
عمراني استانداري خراسان جنوبي از مناطق سيل زده 
شهر سه قلعه س��رايان بازديد و با كشاورزان و مسوولان 

براي حل بحران صحبت كرد.

    افزايش ش�دت بارندگي و آب گرفتگي 
معابر در بندرعباس

 مديركل مديريت بحران استانداري هرمزگان با اشاره 
به امكان ش��دت گرفتن بارش ه��ا و آب گرفتگي معابر 
در بندرعب��اس تا قبل از ظه��ر امروز، گف��ت: در حال 
برآورد خس��ارت هاي وارد ش��ده به بخش كشاورزي و 
مسكوني در استان هس��تيم. مديركل مديريت بحران 
اس��تانداري هرمزگان تصريح كرد: آب گرفتگي معابر 
عمومي شهرس��تان بندرعباس، هرمز، ميناب و رودان 
را داشته ايم. خساراتي نيز به حوزه كشاورزي در ميناب، 
رودان، بندرعباس و حاجي آباد وارد شده است كه در حال 

برآورد خسارت در اين روستاها هستيم.

    تردد در راه هاي فارس برقرار است
مدير مركز مديري��ت راه هاي فارس اع��لام كرد كه 
علي رغم بارش نسبتا خوب باران در اكثر نقاط استان، 
تردد در محورهاي مواصلاتي ايمن و روان برقرار است. 
حميد احمدي در گفت وگو با ايسنا با اشاره به وضعيت 
راه هاي اس��تان فارس در صبح سه شنبه 2۸ دي ماه، 
بيان كرد: براس��اس تصاوير دريافتي از دوربين هاي 
نظارتي، س��امانه هاي ترددشمار و گشت هاي شعب 
راهداري سراسر استان، در حال حاضر تمام محورهاي 
استان باز و تردد در آنها به روال عادي در جريان است. 
او افزود: طي شبانه روز گذشته، كل تردد ثبت شده بر 
اس��اس آخرين اطلاعات دريافتي از ۱2۸ تردد شمار 
فعال در محورهاي برون ش��هري، نسبت به روز قبل 
2۳ درصد افزايش را نش��ان مي دهد همچنين سهم 
وس��ايل نقليه سنگين ۱۴ درصد اس��ت. مدير مركز 
مديريت راه هاي فارس ادامه داد: اوج تردد بين ساعات 
۱۷ تا ۱۸ در محور كمربندي پل فسا شيراز و كمترين 
تردد در محور صفاشهر-بوانات بين ساعات ۱5 تا ۱6 

انجام شده است.

قرعه كشي زمان نمايش فيلم هاي جش��نواره فجر در 
س��الن مطبوعات در حالي برگزار شد كه با وجود اعلام 
شبانه ستاد جشنواره مبني بر انتخاب پرديس سينمايي 
چارس��و به عنوان محل اصلي رويداد، اين محل به برج 
ميلاد منتقل ش��د. به گزارش ايس��نا، چند سالي است 
كه براي تنظيم جدول نمايش فيلم هاي جشنواره فجر 
مراسم قرعه كش��ي با حضور صاحبان آثار و نمايندگان 
رس��انه ها برگزار مي شود كه اين رويه در چهلمين دوره 
جشنواره فجر هم ادامه يافت و بعد از ظهر امروز 29 دي ماه 
قرعه كشي در موزه سينما انجام شد. اين آيين با اجراي 
پژمان بازغي و يادي از درگذشتگان هنرمند و رسانه كه 
به خاطر كرونا از دنيا رفتند، حميد لبخنده كه به تازگي 
درگذش��ت و علي انصاريان و اشكان منصوري كه سال 
گذش��ته در ميان ما بودند، همراه بود. طبق قرعه كشي 
انجام شده، جدول نمايش فيلم ها در سالن رسانه ها كه 
هر روز شامل اكران دو فيلم مي ش��ود و امسال يك روز 
زودتر از شروع رسمي جش��نواره يعني ۱۱ بهمن آغاز 
مي شود. همچنين فيلم سينمايي »بيرو« به كارگرداني 
مرتضي علي عباس  ميرزايي كه روايتي از زندگي عليرضا 

بيرانوند است به عنوان افتتاحيه چهلمين جشنواره فيلم 
فجر انتخاب شد. مسعود نقاش زاده -دبير جشنواره- پس 
از پايان قرعه كش��ي گفت: جشنواره فيلم فجر بهترين 
و بزرگ ترين جش��ن فرهنگي س��ينماي ايران است و 
ضيافتي است كه با تلاش و كار فيلمسازان برپا مي شود. 
براي امسال فيلم هاي ديگر متقاضي هم جذاب بودند ولي 
شرايط مسابقه تعداد مشخصي را مي طلبد. اين مراسم 
در حالي به پايان رسيد كه برخلاف اعلام قبلي صفحه 
رسمي جشنواره در اينس��تاگرام پخش زنده نداشت. 
همچنين اعلام انتخاب قطعي برج ميلاد به عنوان محل 

اصلي برگزاري جشنواره دقايقي پيش از شروع قرعه كشي 
در سايت جشنواره منتشر شد. در اين باره صبح امروز، 2۸ 
دي ماه خبري به نقل از رييس سازمان سينمايي در جلسه 
شوراي معاونان اين سازمان منتشر شد، مبني بر اينكه 
محمد خزاعي اعلام كرده است، در صورت رفع مشكلات 
برج ميلاد كه عمده ترين آن صدا و تصوير است اين برج 
مركز اصلي برگزاري جشنواره فيلم فجر خواهد بود. اين 
خبر كه در خبرگزاري رسمي دولت منتشر شده است، 
تاكيد داشت كه رييس سازمان سينمايي اعلام كرده اين 
مساله تا فردا يعني 29 دي ماه مشخص خواهد شد اما در 
كمتر از 5 ساعت و پيش از شروع مراسم قرعه كشي سايت 
جشنواره فيلم فجر اعلام كرد كه در پي نشست مشترك 
شب گذشته خزاعي با مسوولان شهرداري، برج ميلاد در 
در تعامل ميان سازمان سينمايي و شهرداري به عنوان 
خانه جشنواره چهلم انتخاب شده است. از آنجا كه پيش تر 
چارسو خانه جشنواره و سينما فلسطين براي منتقدان 
معرفي شده بود، هنوز مشخص نيست كه با انتخاب برج 
ميلاد به عنوان مركز اصلي جشنواره، تغييري در سالن 

منتقدان ايجاد خواهد شد يا خير.

رييس مركز س��لامت و محيط كار از اقدامات در دست 
انجام جهت تهيه گزارشي از ميزان رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي و اعمال محدوديت هاي هوشمند كرونايي در 
اصناف و ادارات جهت ارايه به ستاد ملي مقابله با كرونا خبر 
داد و گفت: برخي جاها از ورود افراد واكسن نزده به برخي 
مراكز جلوگيري نمي شود كه اين موضوع در دستور كار 
رسيدگي قرار دارد. به گزارش ايسنا، جعفر جندقي گفت: 
در فرايند هوشمند رفع محدوديت هاي كرونايي همه 
مشاغل و رسته هاي شغلي به شرط انجام واكسيناسيون 
و رعايت پروتكل ه��ا مجاز به فعاليت هس��تند. حفظ 
رنگ بندي كه در گذشته ملاك عمل بود، فقط محدود 
به اطلاع رساني و موضوعاتي است كه مردم مطلع باشند 
و اي��ن رنگ بندي ها كماكان همان معياره��ا را دارند و 
عمده آن هم ميزان بس��تري در بيمارستان بوده است؛ 
ولي در اجراي فرايند هوشمند رفع محدوديت ها، اجراي 
پروتكل ها و انجام واكسيناسيون بسيار حائز اهميت است. 
وي افزود: اعمال محدوديت ها بر اساس شرايط توسط 
س��تاد ملي كرونا همواره اعلام خواهد شد و به صورت 

هفتگي به اطلاع شهروندان خواهد رسيد. حفظ جداول 
الزامات و ضمانت اجرايي در گروه هاي پنج گانه شغلي بايد 
وجود داشته باشد. اصولا در مديريت هوشمند 5 فاز داريم 
كه در فاز اول مشمول كاركنان و موسسات و شركت هاي 
خصوصي است. شروع فرايند مديريت هوشمند از 2۱ 
آذرماه امسال بوده است و همچنان ادامه خواهد داشت 
و در فاز دوم تردد درون شهري، مترو و تاكسي است و در 
فاز سه اصناف، صنايع و كارخانه ها بايد رعايت كنند و در 
فاز چهارم تردد برون شهري هوايي، ريلي و جاده اي است 

و فاز پنجم هم مربوط به موسسات آموزشي و تحقيقاتي 
است كه هر كدام از اينها بايد اجرايي شوند.

او ادامه داد: آنچه كه مهم است نظارت بر اينها است و هر 
يك از مسوولان مربوطه بايد بر نحوه فعاليت ها نظارت 
كافي داشته باشند و مسووليت اجراي محدوديت ها با 
خود صنوف، كارخانه جات و نهاد مربوطه است. معيارها و 
شاخص هاي اصلي براي اين پروتكل ها وجود داشته است 
كه شامل تزريق واكسن و انجام تست pcr و استفاده از 
ماسك است. او با اشاره به اينكه سرايت پذيري اميكرون 
بسيار بالا اس��ت، تصريح كرد: خيلي از كشورهايي كه 
درصد بالاي واكس��ن داش��تند وقتي پروتكل رعايت 
نكردند، پي��ك بالايي زدند و ما ه��م بايد رعايت كنيم. 
الان هم درخواست داريم كه مردم براي تزريق دز سوم 
واكسن كرونا اقدام كنند. پوشش دز سوم مناسب نيست 
و حدود ۱۷ درصد است و بايد به بالاي ۸0 درصد برسد 
تا اگر خدايي نكرده بيمار شديم بيماري در حد زيادي ما 
را درگير نكند. افرادي كه هنوز واكسن نزدند هم بايد به 

سرعت براي واكسيناسيون اقدام كنند.
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